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© כל הזכויות שמורות

וויפיל מאל ווערט 
דערמאנט אין די תורה 
"פרעה" און "מצרים"?

הונדערט-פיר-און- ווערט  הקדושה  תורה  די  אין 
אכציג מאל דערמאנט דאס ווארט "פרעה", און צוויי-

הונדערט-פיר-און-פערציג מאל ווערט דערמאנט די 
ווארט "מצרים". 

אין  פרשיות  די  אויף  אויך  נאר  דאס,  נאר  נישט 

"פרעה"  דערמאנט  עטליכע  ווערט  תפלין  אונזערע 
און "מצרים".

ווערט געפרעגט די פראגע: וואס איז אזוי ספעציעל 
מיט פרעה און מיט מצרים אז זיי האבן "זוכה" געווען 
די תורה הקדושה, אויף  אין  צו אזא מכובד'דיגן ארט 

אזוי ווייט אז עס זאל דערמאנט ווערן אזויפיל מאל?

טוט  מצרים  אז  ספרים,  די  אין  לערנען  מיר 

סימבאליזירן דעם "שורש פון רע" )שלעכטס( פון דער 
וועלט, און יציאת מצרים האט געוויזן אז אידן האבן 
א כח צו קענען ביישטיין די שווערסטע נסיונות, און 
דאס איז דער אורזאך פארוואס די תורה טוט אזויפיל 

מאל מדגיש זיין דעם ענין אין די תורה.

דער  אט  איז  וואס  פארשטיין,  אבער  מיר  דארפן 

"שורש הרע" וואס איז געווען אין מצרים און עס ליגט 
דער  פון  זיין  מבער  צו  דאס  תפקיד  דער  אונז  אויף 

וועלט? 

ערשט  צום  מיר  דארפן  פארשטיין,  צו  דאס  כדי 

מקדים זיין עטליכע ווערטער איבער דער באדייט פון 
"שורש הרע" בכלל.

g g g

דער ערשטער זינד אין היסטאריע און דער ערשטע 
דער  אויף  געווארן  אנטפלעקט  איז  עס  וואס  מאל 
געווען  איז  "שלעכטס",  פון  כח  און  ענין  דער  וועלט 

ביים חטא אדם הראשון. 

איז  הראשון,  אדם  חטא  דעם  בעפאר  מיינט,  דאס 

דער טוב געווען "אמת", און דער רע איז געווען "שקר". 
קיין  געהאט  נישט  הרע  יצר  דער  האט  דעמאלט  און 
שום מעגליכקייט צו איבעררעדן דעם מענטש צו טון 
שלעכטס )רמב"ם מורה נבוכים ח"א פ"ב(. דאס אלעס 

איז געווען ביז ווען עס איז געקומען דער שלאנג.

ווי די ספרים  האט דער שלאנג געטון? לויט  וואס 
'כח  מיט'ן  באניצט  שלאנג  דער  זיך  האט  ערקלערן 
הדמיון', ווי עס שטייט אין פסוק )בראשית ג ו(: "ותרא 
לעינים  היא  תאוה  וכי  למאכל  העץ  טוב  כי  האשה 
גם  ותתן  ותאכל  מפריו  ותקח  להשכיל  העץ  ונחמד 
צו  געווען  מצליח  האט  נחש  דער  עמה...".  לאישה 
הדמיון.  כח  מיט'ן  מציאות  אמת'ן  דעם  זיין  מטשטש 
געלאזט  איר  און  חוה'ן  איבערגערעדט  האט  ער 
געמאכט  ער  האט  כח  דעם  אט  מיט  און  פאנטאזירן, 

זינדיגן דעם יציר כפיו פון הקב"ה.

זינט יענעם חטא, איז שוין נישטא דער קלארקייט 
צווישן טוב און רע. שלעכטס און גוטס זענען געמישט 
זיך  דארף  מען  און  אנדערן,  אינעם  איינס  געווארן 
אסאך מוטשענען כדי צו מברר זיין צווישן דעם טוב 
און רע )און ווי דאס ווערט גערופן ביי די חכמי הסוד 

"קליפת נוגה"(.

צו  געווען  מצליח  האט  וואס  שלאנג  דער  אט 

ווידעראמאל  זיך  האט  הראשון,  אדם  זינדיגן  מאכן 
וואס  פרעה  פון  געשטאלט  אינעם  אנטפלעקט 
געווען  איז  אומזיסט  נישט  "נחש".  גערופן  ווערט 
דער ערשטער "אות" וואס משה רבינו האט געמאכט 
כח  דער  שלאנג.  דער  פרעה,  פון  פארנט  מצרים  אין 
וועלכע  מיט  כח  זעלבער  דער  איז  מצרים  פון  הרע 
אדם  זינדיגן  מאכן  צו  באניצט  זיך  האט  שלאנג  דער 
מים  באר  הייליגער  דער  שרייבט  עס  ]ווי  הראשון. 

חיים )פרשת בשלח ט"ו([. 

רבי צדוק הכהן זי"ע שרייבט אין צדקת הצדיק )אות 
ר"ה(, אז ווען די אידן וואלטן ווען נאך אביסל פארבליבן 
אין מצרים וואלטן זיי אזוי פארזינקען געווארן אינעם 
זיין  מבחין  געקענט  נישט  וואלטן  זיי  אז  הדמיון,  כח 
שקר  דער  וויבאלד  בכלל,  רע  און  טוב  דעם  צווישן 

וואלט זיי אזוי שטארק ארומגענומען.

געשיקט  האט  חסדו  ברוב  אויבערשטער  דער  און 

משה רבינו ער זאל ארויסנעמען די אידן פון מצרים, 

הייליגן  דעם  געגעבן  זיי  האט  ער  און 

תורת אמת וואס דורכדעם וועלן די אידן 

קענען מבחין זיין צווישן טוב און רע.

האט  הדמיון  כח  דער  אז  מיינט,  דאס 

אין  טיף,  אזוי  אידן  די  אריינגעשלעפט 

אויבערשטער  דער  אז  מצב,  ארגן  אזא 

ווארטן  געקענט  נישט  האט  כביכול 
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געווארט  נישט  האט  ער  און  רגע,  א  נאך  אפילו 
אינעם  ווערן  גענצליך פארזינקן  זאלן  אידן  די  אז 
ים פון דמיונות און אז זיי זאלן זיך דערנאך נישט 

קענען פון דארט ארויסזען.

לאמיר  מצרים  אין  הדמיון  כח  פונעם  און 
און  מציאות  דער  דור.  אונזער  צו  אריבערגיין 
אונזער  אין  אונטערהאלטונגען  פארמערטע 
היינטיגער דור וואס האט נישט קיין שום ממשות 
שייכות  שטארקן  א  האט  מציאות,  אמת'ע  און 
אזוי  האבן  מצריים  די  וואס  הדמיון  כח  דער  צו 
אין  זייענדיג  אידן  די  אין  אריינצולייגן  פראבירט 

מצרים.
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כח הדמיון אין אונזער דור האט געמאכט  דער 
גאר  איז  דאס  אז  פארשריט,   שטארקע  אזעלכע 
געווארן דער ציל-ברעט ווען מיר ווילן אנטלויפן 
און זיך ראטעווען פון א פראבלעם. אנשטאט זיך 
פארמעסטן מיט'ן פראבלעם זעלבסט, אנטלויפט 
מען צום עולם הדמיון, כדי זיך נישט אנצוטרעפן 

מיט'ן ריינעם אמת פנים אל פנים.

דאס אנטלויפן זעלבסט צום עולם הדמיון  און 
נישט  וועט  דאס  ווייל  דמיון...  פונעם  טייל  א  איז 
צום  אנטשיידונג  דער  ווילאנג  און  באמת.  העלפן 
העלפן  נישט  וועט  דא,  נאכנישט  איז  פראבלעם 
לאנג  ווי  און  פראבלעם.  פונעם  אוועקלויפן  דאס 
דער מענטש וועט זיך נישט אויסלערנען ווי אזוי 
דאס  און  פראבלעמען  מיט  פארמעסטן  צו  זיך 
לעזן, וועלן קיין אנדערע עצות און מיטלען נישט 

העלפן.

צומאל איז דא מענטשן וואס זיי ווייסן יא דעם 
דאס  איז  אמת  דער  אז  פארשטייען  זיי  און  אמת, 
זיי  וויבאלד  אבער  ניצן,  יעצט  דארף  מען  וואס 
מיינען אז מיט'ן דמיונ'ען און פאנטאזירן וועט מען 
בעסער אנקומען, וועלן זיי אפלאזן דעם אמת און 

ענדערש בלייבן אינעם עולם השקר.

ערגעצוואו  אנגעקומען  אמאל  בין  איך   
איבערגעבן א שיעור, און דער ארטיגער רב האט 
מיר געבעטן איידער'ן אנהייבן דעם שיעור, אז עס 
צופיל  נישט  ווייסן  וואס  ציבור  א  דא  זיך  געפינט 
צו זאגן פון אידישקייט און תורה, דערפאר, לטובת 
הענין, איז ענדערש איך זאל זיך נישט אריינלאזן 
אין קיין תורה'דיגע פלפולים און פשט'לעך א.ד.ג...

ווי דער  לויט  האב אנגעהויבן דעם שיעור  איך 
רב האט מיר געבעטן, נישט אין קיין טיפע ענינים 
וואס  פון א בארימטן צייטונג  נאר מיט א ציטאט 

איז ערשינען אין יענע צייטן.

פארשידענע  געברענגט  ווערט  צייטונג  אינעם 

ווידעאס  טעלעוויזע,  איבער  סטאטיסטיקס 

און  ערוואקסענע  אז  ברענגען  וואס  נאך  און 

זיך  און  טראכטן  ווייניגער  זאלן  יונגערע  זיכער 

זיי  ביי  אנטוויקלט  ווערט  עס  און  קאנצענטרירן, 

שלעכטע נאטורן צו פארשידענע מרעין בישין.

פארזאמלטע:  ארטיגע  די  געפרעגט  האב  איך 

וויפיל מענטשן וואס האבן געליינט דעם שטיקל 

האבן   – זיי  אז  ענק  -האלטן  צייטונג  דעם  אין 

זייער  פון  טעלעוויזיע  דעם  ארויסגעווארפן 

האבן  וואס  זעלבסט  פארשער  די  און  שטוב? 

געמאכט דעם אנקעטע און פארשונג, צי האבן זיי 

פונדערהיים?  מאשינען  אלע  די  ארויסגעווארפן 

וואס קלערן ענק?

פראגע:  די  געענטפערט  האב  זעלבסט  איך 

"יעדער ווייסט דעם ענטפער, דער צאל מענטשן 

"זירא".  איז  ארויסגעווארפן  דאס  האבן  וואס 

פארשונג  דער  אז  זיכער  כמעט  איז  עס  קיינער. 

וואס  ליינער  די  אויף  געווירקט  גארנישט  האט 

האבן געליינט יענעם ארטיקל.
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טאקע  איז  וואס  פארשטיין,  לאמיר  אבער, 
פשט? ווי אזוי קען זיין אז טויזנטער מענטשן זאלן 
ליינען קלארע סטאטיסטיקס און פארשונגען און 
עס זאל זיך ביי זיי גארנישט טוישן? וואס גייט דא 

פאר?

מצרים,  אין  זיך  געפינען  זיי  אז  אז,  פשט  דער 
זיך  שווער  זיי  איז  עס  און  הדמיון,  עולם  אינעם 
ווייסן  זיי  אפילו  דערפאר,  דערפון.  באפרייען  צו 
די שאדנס און חסרונות וואס דאס אלעס קען זיי 
צוברענגען, וועלן זיי אבער פארבלייבן אין מצרים, 

אין זייערע אייגענע איינרעדענישן און רצונות.
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די  פון  צו באפרייען  זיך  וועג  יא דער  איז  וואס 
אייגענע דמיונות?

לנו  נתן  "אשר  איז,  וועג  איינציגסטער  דער 
תורת אמת". די תורה און אירע חכמים פארמאגן 
פונעם  ריין  בליק,  אויפריכטיגן  און  אמת'ן  אן 
דער  ווי  און  דור.  דעם  פארפלייצט  וואס  דמיון 
רבינו  משה  פאר  צוגעזאגט  האט  אויבערשטער 
ביים סנה: "בהוציאך את העם ממצרים תעבדון את 
האולקים על ההר הזה". דאס מיינט, אז דאס דינען 
דעם אויבערשטן און מקבל זיין די תורה וועט אונז 

ארויסנעמען פון מצרים, פונעם בלבול און דמיון.

ווייניג זענען זוכה  דער אמת איז, אז בלויז  און 
און  דמיון  יעדן  פון  אפגעריסן  אמת,  חיי  לעבן  צו 

רעות רוח. 

ביי יציאת מצרים זענען נאר געוווען משה רבינו 
און אהרן הכהן וואס האבן געלעבט מיט'ן נקודת 
)ילקוט שמעוני הושע  ווי דער מדרש  און  האמת, 
יציאת מצרים  ב רמז תקי"ח( זאגט אז דער עיקר 
געווען  איז  חזקה  יד  און  מופתים  אותות,  די  מיט 
צוליב אט די צוויי אידן, משה און אהרן, און דאס 
אריינקומען אין ארץ ישראל איז אויך געווען מיט 
בלויז צוויי אידן, יהושע און כלב. ווייל דער עיקר 
הגאולה איז געווען צוליב די וואס זענען ארויס פון 
אמת  ריינעם  מיט'ן  הדעת,  שלימות  מיט'ן  מצרים 

אן קיין שום מצרי'שן נקודה פון דמיון און שקר.

צום  זיין  זוכה  וועט  ווער  לבוא,  לעתיד  אויך 
גאולה? נאר די וואס האבן געלעבט באמת מיט די 
תורה און זענען נישט נאכגעשלעפט געווארן מיט 

די הבלי הזמן.

דער וואס איז אינגאנצן ארויס פון מצרים וועט 
וועט  הרע  כח  דער  וועלכע  אין  טעג  צו  זיין  זוכה 
נישט האבן קיין קיום, און ווי עס שטייט אין פסוק: 
לתֶ  י תעֲַביִר ממֶשְֶׁ כלְהֶ, כִּ ן תִּ עשָָׁ הּ כְּ לָּ ֻּ עהָ כ "וכְלָ הרָשְִׁ

זדָון מןִ האָרָץֶ".

g g g

n מחשבה קאפיטלען n

<<<

דערפאר, אפילו 
זיי ווייסן די שאדנס 
און חסרונות וואס 

דאס אלעס קען זיי 
צוברענגען, וועלן 

זיי אבער פארבלייבן 
אין מצרים, אין 

זייערע אייגענע 
איינרעדענישן און 

רצונות
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וואוינען  וואו עס  אין קאליפארניע  געגנט  א  אין  צוריק,  יארן 
אום  סעמינאר  א  פארגעקומען  איז  אידן,  פרומע  קיין  נישט 
פסח  אויף  געפינען  צו  זיך  איך  פראביר  געווענליך,  פסח.  יו"ט 
וויבאלד  אליינס, אבער  דער פרעמד  אין  נישט  און  אינדערהיים 
טעג  עטליכע  אויף  אהין  קומען  צו  איינגעבעטן  מיר  האט  מען 

האב איך געענטפערט זייער פארלאנג און איך בין אהינגעפארן.

צו  אויסגעקומען  מיר  איז  דארט,  שמועסן  די  פון  איינס  אין 
האב  איך  און  במדבר",  אחרי  "לכתך  פון  נושא  די  איבער  רעדן 
און  נסיון צו פארלאזן מצרים  גרויסן  זיי דעם  געשילדערט פאר 
גיין נאכ'ן אויבערשטן אין מדבר אריין, אן קיים שום נאטירליכע 

מיטלען ווי אזוי דאס צו דורכלעבן.

איך האב דאס געשילדערט פאר זיי און לעבעדיג פאנטאזירט 
אז עס שפאצירט זיך א מענטש צווישן הויכע בערג, ווען פלוצלינג 
דעם  טראסקענען  אנגעהויבן  און  אויסגעגליטשט  זיך  ער  האט 
ער  וועט  הטבע,  דרך  פי  על  אראפ.  בארג  שטיינערנעם  גראדן 

נישט אנקומען צו האלב פונעם בארג מיט איין גאנצן גליד.

זיך  האנט  זיין  האט  סעקונדע  לעצטער  דער  אין  אבער, 
אנגעכאפט אין א גרויסן דיקן צווייג אויף דער שטיינערנער וואנט, 
און אזוי, הענגענדיג צווישן הימל און ערד, שרייט ער פאר הילף. 
יעדע פארבייגייענדע סעקונדע קוקט אים אויס ווי אן אייביגקייט. 
ער גרייט זיך אויפ'ן ארגסטן. זיינע כוחות הייבן זיך אן אויסצולאזן, 
זיינע אויגן און ער שרייט נאכאמאל פאר הילף:  ער הייבט אויף 

"איז דא איינער וואס הערט מיר? ראטעוועט! ראטעוועט!"

פלוצלינג הערט ער א בת קול פון הימל וואס זאגט אים: האב 
נישט מורא, איך בין דער אויבערשטער, איך אנטפלעק זיך צו דיר 

יעצט דיר צו ראטעווען!

זיך  כאפט  איבערראשט,  אינגאנצן  זייענדיג  מענטש  דער 
הושיעני!  ה',  "אנה  קול:  צום  צוריק  שרייט  און  צווייג  אינעם  אן 

ראטעווע מיר!

ענטפערט אים דער קול: "דו פארלאזט זיך אויף מיר?"

ענטפערט דער מענטש: "זיכער פארלאז איך מיר אויף דיר".

זעצט פאר דער קול און פרעגט: דו פארלאזט זיך אויף מיר 
הונדערט פראצענט?"

וויינט דער מענטש: "יא, איך פארלאז מיר אויף דיר אינגאנצן, 
נאר ראטעווע מיר"!

פרעגט דער מענטש: "איך קען דיר פארהערן און זען צי דו 

פארלאזט זיך באמת אויף מיר?

"ענטפערט דער מענטש: "יא, זיכער".

"עפן  זיכערקייט:  א  מיט  פונעם מענטש  בעט  קול  דער  און 
ביטע אויף דיינע הענט, כאפ זיך נישט אן אינעם צווייג אין וואס 

דו הענגסט יעצט, פאל אראפ און איך וועל דיר כאפן..."

g g g

דאס איז וואס די אידן זענען אריבער ווען זיי זענען ארויס פון 
פרשת  גליון  פארלאפענעם  אינעם  אויסגעשמועסט  )ווי  מצרים 
משפטים(, און דאס איז וואס עס גייט אריבער אויף א איד וואס 
לאזט זיך אפ פון א נישט פאסיגע ארבעט'ס פלאץ אדער פון סיי 
וואס עס איז נישט דער רצון ה' און דער אויבערשטער בעט אים 

ער זאל דערפון אוועקגיין.

דאס איז דער באדייט פונעם "לכתך אחרי במדבר בארץ לא 
זרועה". יא, אפילו עס איז שווער און אומגלויבליך דארפן מיר זיך 
אפרייסן פונעם מצרים און גיין נאכ'ן אויבערשטן, אפילו אויב מיר 

דארפן גיין אין א וואוסטן מדבר.

g g g

צומארגנס איז צוגעקומען צו מיר איינער פון די באטייליגטע 
געשולטער  א  ווי  פארגעשטעלט  זיך  האט  ער  סעמינאר,  ביים 
פראפעסאר און האט מיר אנגעהויבן זאגן: איך און מיין ווייב זענען 
בעלי תשובה און מיר וואוינען נישט אין קיין אידישע קהילה. אויך 
איידער מיר האבן געהערט אייער שיעור האבן מיר געוואוסט אז 
מיר געפינען זיך נישט אויף א גוטן פלאץ וואס איז געאייגנט פאר 
די חינוך פון אונזערע קינדער, אבער ביז יעצט זענען מיר נישט 
פיינעם  אונזער  פון  זיך אפרייסן  און  צו באשליסן  געווען מסוגל 
מקור הפרנסה, צו אפלאזן דעם דיקן צווייג אין וועלכע מיר האבן 
ביז יעצט געהאנגן. נעכטן האט איר אונז מחזק געווען, מיר האבן 
נישט געקענט שלאפן א גאנצע נאכט, ביז מיר האבן געמאכט א 

פעסטן באשלוס אז מיר ציען זיך אריבער צו אן אידישן געגנט!

אריבערגעצויגן  זיך  זיי  צייט האבן  א שטיק  נאך  און טאקע, 
אין  לערנען  אריין  זענען  קינדער  זייערע  און  יצ"ו  מאנסי  קיין 
הייליגע ישיבות און זייערע טעכטער אין פרומע שולעס און זיי 

האבן הנאה פונעםערליכן אטמאספערע על טהרת הקודש.

נביא  דער  זאגט  גלייכן  זייערס  און  מענטשן  אזעלכע  אויף 
)ירמיה ב ב(: כֹּה אָמַר ה' זָכַרְתִּי לָךְ חֶסֶד נְעוּרַיִךְ אַהֲבַת כְּלוּלֹתָיִךְ 

לֶכְתֵּךְ אַחֲרַי בַּמִּדְבָּר בְּאֶרֶץ לֹא זְרוּעָה.
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דער דרייצנטער עיקר ]ב[

אינעם פארלאפענעם מאמר האבן 
מיר אנגעהויבן ערקלערן דעם דרייצנטן 

עיקר, דער באדייט פון תחיית המתים, 

דאס  נאכגעברענגט  האבן  מיר  און 

)מאמר  אין ספר העקרים  וואס שטייט 

המתים,  תחיית  ביי  אז  ל"ב(  פרק  ד' 

וועלן  וואס  מענטשן  די  אז  נאר  נישט 

אויפשטיין  נאכמאל  וועלן  זיין  זוכה 

נשמות  די  אז  נאר  לעבעדיגערהייט, 

וועלן גאר צוריקקומען אין זייערע גופים 

איידער'ן  געווען  זענען  זיי  וועלכע  אין 

שטארבן. 

נאכצוברענגען  איז  פאסיג  ווי  און 
דאס וואס דער רמב"ם שרייבט )אין ספר יסודי התורה, מאמר תחיית המתים(: 
"ואם יתבונן האדם היטב בדבר זה מיד הוא נרתע לאחוריו, ויראה ורעד יבוא בו 
מאימת מלך איום ונורא גיבור וחזק אשר לו הכוח והיכולת כאלה יתברך שמו 
ויתעלה זכרו לעד. ומפני כך קבעו רבותינו ז"ל ענין תחיית המתים בברכה 'אתה 

גיבור' כי באמת צריך לזה גבורה נפלאה ויכולת אמיץ וחזק". 

g g g

דאס גלייבן אין תחיית המתים האט א כח צו ברענגען האפענונג פאר יעדן 
איד אין סיי וועלכן מצב ער געפינט זיך נאר. אלעמאל קען מען זיך טרייסטן אז 
דער יעצטיגער מצב איז בלויז א דורכגאנג און ביי תחיית המתים וועט דאס 
אריבערגיין צו א נייעם מציאות, וואס דאס איז דער הויכפונקט פון די דרייצן 

עיקרים.

צום ביישפיל, עס האט דערציילט א בארימטער ראש ישיבה אז אין ירושלים 
האט געוואוינט א פרוי וואס האט פארלוירן איר באליבט קינד. זי איז געווארן 
שטארק דערביטערט און פארטרויערט און גארנישט האט איר נישט געקענט 
טרייסטן אז זי זאל כאטש אביסל מסיח דעת זיין פון איר טרויער. דער מצב 
איז  זי  אז  סכנה  א  געווען  איז  עס  און  צייט  לאנגע  א  אנגעצויגן  אזוי  האט 
אויסגעשטעלט געווען צו ווערן גענצליך צאמגעבראכן און בלייבן דערביטערט 

און צעטרייסלט א גאנץ לעבן רח"ל.

אין יענע טעג איז פאר איר חבר'טע בייגעפאלן א געדאנק, "לאמיר גיין צום 
ציון פון איינע פון די צדיקים דא אין ירושלים", האט די חבר'טע געבעטן פונעם 
דערביטערטן פרוי, און זי האט פארגעזעצט, "זיכער וועט א צדיק וואס האט 
אזוי ליב געהאט אידן בעטן פאר דיר אין גן עדן און וועט דיר צושיקן א לעזונג 

צו דיין פראבלעם".

יענע פרוי האט נישט געהאט וואס צו דערלייגן און זי איז געגאנגען צו יענעם 
קבר. ווען זי איז אנגקומען צום ציון האט זי באמערקט אז עס איז אויפגעקריצט 
ווי פאלגענד: איך בעט פון אלע וואס קומען באזוכן מיין קבר, אז מ'זאל זאגן 

הְיֶה  תִּ שֶׁ לֵמָה,  שְׁ אֱמוּנָה  בֶּ מַאֲמִין  "אֲנִי 
מֵאֵת  רָצוןֹ  יַעֲלֶה  שֶׁ עֵת  בְּ תִים  הַמֵּ חִיַּת  תְּ
לָעַד  זִכְרוֹ  ה  וְיִתְעַלֶּ מוֹ  שְׁ רַךְ  יִתְבָּ הַבּוֹרֵא 

נְצָחִים". וּלְנֵצַח 

אויסגעפאלט  תיכף  האט  פרוי  די 
האט  זי  און  צדיק  פונעם  בקשה  די 
ווי נאר זי  געזאגט דעם דרייצנטן עיקר. 
האט געענדיג זאגן די ווערטער איז איר 
אזוי  ווי  "וואס?  געווארן.  פארלייכטערט 
נאך,  לעבט  זון  מיין  מעגליך?  דאס  איז 
אים  וועל  איך  זען,  נאך  אים  וועל  איך 
פרייען  זיך  וועל  איך  און  ארומהאלדזן 

אים". מיט 

האט  המתים  תחיית  אין  אמונה  די 
געווארן. געזונט  זי  איז  צייט  קורצע  א  נאך  און  גייסט  איר  דערהויבן 

א איד שטארבט נישט אויף אייביג

אט וועל איך דערציילן א פערזענליכן עפיזאד:

מיינע דריי ברודער און שוועסטער זענען געבוירן געווען אינעם גיהנם ביים 
ביטערן צווייטן וועלט קריג אין די יארן צווישן ת"ש און תש"ד ]איך בין געבוירן 

געווארן פאר דעם[.

תקופה,  יענעם  אין  געווארן  געבוירן  זענען  וואס  קינדער  ערשטע  דריי  די 
זענען געראטעוועט געווארן פון די נעגל פון די רשעים ימ"ש. דערנאך, ווען מיין 
מאמע איז שוין געשיקט געווארן לינקס דורך מענגעלע ימ"ש האבן די רשעים 
ימ"ש אומגעברענגט דעם פערטן קינד און דער אויבערשטער האט דערנאך 
צוגעפירט אז מיט ניסי ניסים זאל מיין מאמע געראטעוועט ווערן ביים קריג, 

ואכמ"ל.

נאכ'ן קריג האב איך געפרעגט מיין מאמען: זאג מיר דעם אמת, צי האסטו 
דעמאלט ביים קריג געקלערט אז די קינדער וועלן געראטעוועט ווערן?

האט מיר מיין מאמע געענטפערט: א קינד אויף א מינוט איז א קינד אויף 
אייביג. איך בין א איד און איך גלייב אין תחיית המתים, איך ווייס אז לויט די 
תורה איז נישט פארהאן א מציאות אז א קינד זאל פארלוירן ווערן אויף אייביג, 
און איך ווייס אז יעדעס קינד איז אן אייביגע באשעפעניש און ער וועט לעבן 

לנצח, על אפם ועל חמתם פון די נאציס ימ"ש לדראון עולם.

און  כוחות  געוואלדיגע  אריין  בלאזט  המתים  תחיית  אין  גלייבן  דאס 
האפענונגען, פרייליכקייט און גליקליכקייט אינעם הארץ פונעם איד אין יעדן 
מצב. און אלעמאל דארפן מיר האפן צום גוטן וואס וועט זיין בעת שיעלה לרצון 

זיין תחיית המתים. וועט  לפני ה' און עס 

פארזעצונג אינעם קומענדיגן גליון בס"ד.
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די  קרבנות,  די  פון  פרשיות  די  וואך  די  אן  הייבן  מיר 
א  מ'נעמט  אזוי  ווי  אויס  אונז  לערנען  וואס  פרשיות 
דעם  פון  מ'מאכט  און  גשמיות  כולו  איז  וואס  בהמה 
"אשה ריח ניחוח לה'" – א נחת רוח פאר'ן אייבישטער, 
און די תורה איז אונז מגלה אז מ'דארף נישט אזוי שווער 
ארבעטן פאר דעם מ'דארף נאר זיין אויף געוועקט און 

טראכטן וואס מ'טוהט.
"לומר לך שאחד המרבה ואחד הממעיט ובלבד שיכוון 
את ליבו לשמים", ס'איז נישט אזוי שטארק א חילוק 
וועלכע בהמה די ברענגסט ווי גרויס דיין קרבן איז און 
וועלכע עבודה די טוהסט, וויכטיג איז ווי ליגט דיין קאפ 

ווען דו מאכסט דאס.
שטייט א כהן אין ביהמ"ק און קלאגט פארוואס מיז 
איך דא שניידן די שטיקער פלייש און אלע זיצן דארט 
ברודער  מיין  און  שווער  אזוי  ארבעט  איך  עסן,  אין 
אזא  כהנים,  אנדערע  די  מיט  אינדערויסן  פארברענגט 
כהן ארבעט טאקע פאר גארנישט, זיין עבודה איז פסול, 
די  געהאט  נישט  האט  ער  ווייל  ירצה,  לא  הוא  פיגול 

ריכטיגע כוונה.
די  מאכט  און  שטייט  כהן  זעלבער  דער  אויב  אבער 
ער  זיין מחשבה האט  חילוק  איין  מיט  עבודה,  זעלבע 
אינזינען לשם שמים מיט אלע זעקס כוונות וואס מ'דארף 
האבן ביי א קרבן, האט ער געמאכט די גרעסטע עבודה 
וואס איז נאר שייך, ער האט געדינט אין ביהמ"ק, ער 
האט גענומען א שטיק בהמה, די גרעסטע גשמיות און 
געמאכט פון דעם א ריח ניחוח לה' די גרעסטע רוחניות.
אלע  מיט  פסח  פאר  טעג  די  אין  שטייעןן  מיר  ווען 
קינדער אינדערהיים און מ'פארבירט אן צו קומען מיט 
צו  מעגליכקייט  א  מיר  האבן  פסח,  מצום  צוזאנען  זיי 
טראכטן אוי וויי "מה העבודה הזאת"? וואס האב איך 
געזונדיגט איך מוז אזוי שווער ארבעטן, נאך דאס פעלט 
מיר יעצט אויס, און די ביסט פיל מיט טענות אויף דיין 
שווערע ארבעט, ביסטו גערעכט דו האסט טאקע שווער 

געארבעט פאר גארנישט.
און  לנו",  ה'  "חג  און  ליגט  דיין מחשבה  אויב  אבער 
דו מאכסט די זעלבע ארבעט, אבער מיט א מחשבה 
איך בין זוכה מיך צו גרייטן אויף פסח מיט די קינדער 
צוזאמען, איך העלף צו ארויס נעמען די חמץ און אריין 
ברענגען די שכינה ביי מיר אינדערהיים, אויב די ביסט 
דינען השי"ת מיט  צו  זכות  דיין  אויף  פיל מיט שמחה 
וואס ער פארלאנגט יעצט אין שטוב, ביסטו גערעכט 
דו האסט טאקע געמאכט דא א עבודת ה' און שכרך 

הרבה מאוד.
ליבו  את  שיכוון  "ובלבד  און  זיך  ווענט  אלעס  ווייל 

לשמים".

פרשת ויקרא הייבט אן מיט דעם פסוק "ויקרא אל 
משה" – און ער האט גערופן צו משה, ס'שטייט 
אליין  מוז'ן  מיר  און  גערופן  ס'האט  ווער  נישט 
פארשטיין אז דאס מיינט דער אייבישטער פון דעם 
וואס ס'שטייט שפעטער "וידבר ה' אליו" אז דער 
אייבישטער האט גערעדט צו אים, איז פארוואס 
האט די תורה נישט געשריבן בפירוש "ויקרא ה' אל 

משה"?

נאך דארף מען פארשטיין דעם עניין פון די קליינע 
"א" אנהייב ויקרא וואס דאס איז משמע די ווארט 
"ויקר" א לשון פון א מקרה - א צופאל וואס ס'איז 
פונקט פארקערט פון די ווארט "ויקרא" וואס ווייזט 

א לשון חיבה – ליבשאפט. 

שפעטער איז ממשיך דער פסוק "אדם כי יקריב 
הצאן  ומן  הבקר  מן  הבהמה  מן  לה'  קרבן  מכם 
תקריבו את קרבנכם", אסאך פון די מפרשים פרעגן 
אז דער לשון פונעם פסוק וואלט געדארפט שטיין 
"אדם מכם כי יקריב קרבן לה'" א מענטש פון אייך 
וואס וויל מקריב זיין א קרבן צום אייבישטער און 
נישט "אדם כי יקריב מכם" א מענטש וואס וועט 
מקריב זיין פון אייך א קרבן, וואס דאס איז משמע 

אויב מ'וויל מקריב זיין א מענטש פאר א קרבן.

*

זייט בריאת  וועלט,  זייער א שיינע  אונז לעבן אין 
העולם איז די וועלט נאך קיינמאל נישט געווען אזוי 
שיין און אזוי באקוועם פאר דער מענטש אזוי ווי אין 
אונזערע דור, דער וועלט איז אלע מאל געווען שיין 
און גוט און געהאט אין זיך זייער אסאך גוט'ס אבער 
טויזנטע יאהרן האט דער מענטש נישט געהאט די 
וועג ארויס צו ברענגען די גוטסקייט פון די וועלט 
און הנאה האבן פון דעם, דער וועלט איז געווען צו 

גרויס און צו באהאלטן פאר דער מענטש.

אבער די לעצטע יאהרן האט זיך דאס געענדיגט, 
די  וועלט,  די  איינגענומען  האט  מענטש  דער 
זענען פאר  די רפואה  און  סייענס  די  וויסנשאפט 
געלאפן מיט ריזיגע טריט, קראנקייטן וואס האבן 
טויזנטע יאהרן נישט געהאט א רפואה אין געווען 
א  ווי  פשוט  געווארן  זענען  סכנה  גרויסע  א  אין 

קינדער שפיל, וועלטן וואס מ'האט נישט געקענט 
צו קומען צו זיי זענען געווארן נאנט, און די גאנצע 
גלאבאלישע דארף  געווארן א קליינע  איז  וועלט 
האט  און  יעדער  פון  ווייסט  איינער  יעדער  וואס 

קאנטאקט מיט יעדער אין איין מינוט.

די טעכנאלאגיע האט געגעבן זייער א שטארקע 
שטופ צו די גרויסע חכמה פון דעם מענטש אן ס'איז 
געקומען א מצב אז דער מענטש מיט א קליינע כלי 
וואס ער האלט ביי זיך אין האנט דרייט איבער די 

גאנצע וועלט.

די מענטשן זענען אנגעקומען צו אזעלכע גרויסע 
השגות און שטארקייטן ביז זיי האבן שוין געגלייבט 
שטייען  זיי  קען  וואס  גארנישט  נישטא  ס'איז  אז 
דער  וואס  "פראבלעמען"  אלע  אויף  וועג,  ביים 
"נאטור" מאכט האבן זיי שוין עצות און זיי קענען זיך 
מתגבר זיין אויף יעדע שוועריגקייט און אויף יעדע 

קראנקייט.

אין  קורונה  דער  אנגעקומען  איז  יעצט  אבער 
געלאזט  אונז  און  באלאן,  גרויסן  דעם  צופלאצט 
מיט א אפענע מויל אן קיין שום עצה, און קיינער 
ווייסט נישט וואס צו טוהן, אלע גרויסע חכמים און 
חרטומים זענען געווארן פארלוירן אין זייער גאנצע 

זיכערהייט האט זיך אויסגעבלאזן.

שטייט  וועלט  גאנצע  די  זייער,  ס'דערשרעקט 
דערשראקן און ווייסט נישט וואס צו טוהן, די גאנצע 

פעסטקייט פון די וועלט האט זיך צושאקלט.

גוף,  אונזער  פאר  נאר  ריכטיג  אבער  איז  דאס 
אבער פאר אונזערע נשמה איז דאס גראדע נישט 
און  אויף  זיך  וועקט  מענטש  דער  ווען  שלעכט, 
פארשטייט אז מיר זענען דא נישט די בעלי בתים 
ס'איז דא דא איין גרויסער בעל הבית וואס פירט די 
געשעפט, קען ער נאך ארויס גיין מיט רווחים פון די 

גאנצע מעשה.

אייבישטער  דער  עס  האט  פארוואס  אבער 
געמאכט? פארוואס פונקט יעצט ערב פסח? וואס 
וועט זיין מיט די מנינים? מיט די ישיבת בין הזמנים? 
מיט די חבורות פון די מצות? און ווי אזוי וועט מען 
ריין מאכן אויף פסח מיט די קינדער אין דערהיים? 

ווען טאטי רופט אונז 
צוריק אהיים.

א גוטן שבת

       פרשת ויקרא                                           גליון קמ שנה ד   



פונקט יעצט???

ווען מיר פרעגן א זעלכע שאלות, ליגט אינטער די ווערטער א פארשטאנד 
אז ס'איז דא זאכן וואס דער אייביטשער מאכט און פירט, און ס'איז דא זאכן 
וואס ער לאזט זיך פירן נארמאל פון זיך אליין מיט די נאטור, אבער דאס איז 
א גרויסע טעות, ווייל די מציאות איז אז יעדע זאך וואס ס'ווערט דא געמאכט 
איז דער אייבישטער, און אויב ער וועט נישט מאכן איינע פון די זאכן וועט עס 
פשוט נישט זיין, ס'איז נישטא א מציאות וואס געשעהט אן דער אייבישטער 
האט דאס געמאכט און האלט דאס אונטער, ווייל אויב נישט עגזיסטירט עס 

נישט פון די ערשטע מינוט.

דאס הייסט אז יעדע זאך וואס ס'איז געשעהן און וואס ס'געשעהט אין די טעג, 
איז א פונקטליכע פלאן וואס בורא עולם האט צו געגרייט און אויסגעשטעלט 
פאר די נעקסטע טעג, א ספיציעלע פראגראם וואס פאסט פונקט פאר אונז 

און פונקט פאר די צייט.

מיר מוז'ן נאר פראבירן צו פארשטיין וואס.

אין די נארמאלע טאג טעגליכע לעבן איז א מענטש זייער באשעפטיגט 
ער האט א סדר פון אויף שטיין גיין אין מקוה, גיין דאווענען און לערנען 
און צום ארבעט און גיין איינקויפן, און מער ווינייגער האט יעדער איינער א 
אנגעפילטע טאג מיט זאכן וואס מ'האט צו טוהן, און בפרט די טעג האבן אונז 
איינע פון די באשעפטיגסטע צייטן אין יאהר, ס'איז ערב פסח יעדער איינער 
לויפט און קומט מ'קויפט און מ'רייניגט, מ'איז באשעפטיגט מיט די שטוב און 

מיט די ארבעט, מיט די חמץ און מיט די מצות.

און פלוצלינג כמעט פון מינוט צו מינוט האט זיך אלעס געגעבן א שטעל אפ, 
די וועלט האט זיך אפ געשטעלט פון זיין לויפעריי, ס'איז נישטא ווי צו לויפן 
ס'איז נישטא וואס צו ערלעדיגן, נישט קיין ביזנעס און נישט קיין שאפינג, 
נישט קיין שמחות און נישט קיין מנינים, נישט פאר'ן און נישט פליהען, די 

וועלט האט זיך אפ געשטעלט.

אלעס וואס מ'איז צו געוואוינט טאג טעגליך איז מער נישט דא, דער גאנצע 
סדר איז בטל ומבוטל כעפרא דארעא, אלע התחייבות'ן אלעס וואס מ'מוז 

און מ'דארף האט זיך געענדיגט.

מ'מוז גארנישט, מ'דארף גארנישט, אלע מֵיצָרִים – אלע גרעניצן זענען בטל 
ומבוטל, זיץ רוהיג און באפריי דיך פון אלעס – זאגט אונז דער אייבישטער - 
א ריכטיגע יציאת מצרים, באפרייט פון אלע אייגענע מיצרים און חיובים וואס 

מיר האבן די גאנצע צייט.

מיר האבן זיך שוין אזוי שטארק צו געוואוינט צו די אלע פעולות וואס מיר 
מאכן יעדן טאג, מיר זענען אזוי באשעפטיגט מיט די מאכן, און מיט די גרויסע 
פרעשע וואס מיר מוז'ן אניאגן די גאנצע צייט, אז מיר מיינען שוין אסאך מאל 
אז "דאס איז די לעבן" די פעולות איז די עיקר און די תכלית פון אונזער לעבן, 
מיר פארגעסן ווער זענען אונז טאקע, מיר פארגעסן וואס איז די ריכטגיע 

לעבן, מיר זענען באשעפטיגט נאר מיט טוהן.

און דאס איז נישט נאר במילי דעלמא, וואס מיר זענען אזוי צו געוואוינט, 
די זעלבע געוואוינהייט האבן מיר באקומען אויך ביי תורה און מצוות, מיר 
זענען שוין אזוי צו געואוינט אז מ'מוז קומען הערן די נייעס מיט די קאווע און 
מקוה אין בית מדרש און שפעטער אריבער פירן א שחרית )האפענטליך 
אז ס'וועט זיין א יאהר צייט( און ווייטער לויפן צו די נעקסע סטעפ און אזוי 
לויפט מען פון איינס צום אנדערן, אן צו טראכטן און אן צו געדענקען וואס 

געשעהט מיט אונז.

אזוי גייט די לעבן – האבן מיר ליב צו זאגן.

אזוי ווי די באקאנע מעשה פון דער יונגערמאן וואס האט נישט קיין צייט 
צו טראכטן פונעם אייבישטער ווייל א גאנצן טאג איז ער אין כולל און ער 

לערנט.

איז יעצט זעהט מען אז ניין, נישט דאס איז די לעבן.

דער ווירוס איז געקומען און אונז אפ געשטעלט פון אונזער לויפעריי, ער 
האט אונז געהאלפן צו צוברעכן אונזערע מיצרים און אונזערע הרגלים, און 
אוועק געזעצט יעדען איינעם אליין זאל אנהייבן צו טראכטן פון אנהייב - 
יעצט ווען איך זיץ מיט מיר אליין באפרייט פון אלע חשבונות פון "מה יאמרו" 
און אן די חשבונות פון "למה יאמרו" קען איך מיך ענדליך טרעפן מיט מיר 
אליין און אריין טראכטן ווער בין איך, אן צו קוקן אין אלע זייטן וואס זאגט 
דער און וואס טראכט יענער און לויט דעם זיך איינרעדן ווער דו ביסט, יעצט 
איז די ריכטיגע אמת'דיגע מינוט, צו טרעפן די ריכטיגע יידישע פינטעלע וואס 

איז באהאלטן אין מיר.

"אדם כי יקריב מכם קרבן לה'" – זאגט אונז דער אייבישטער - איך זיך די 
"מכם" די אינעווייניג, די פנמיות פון אייער הארץ, דארט וויל איך א קרבן – א 
התקרבות צו מיר, איך זיך נישט די בהמות – די פעולות אליין אן אריין צו 
טראכטן, בהמות האב איך אליין גענוג און נאך, אבער איך זיך דעם הארץ 

די יידישע הארץ.

א  יוד  יעדער  מען  רייניגט  און פסח  פורים  צווישן  אז  אין ספה"ק  שטייט 
דרייסיג'ס טייל )1/30( פון זיין נפש כדי ער זאל אנקומען צום סדר נאכט ריין 
און געהייליגט, און דא האט אונז דער אייבישטער געהאלפן און צוגעשטעלט 
א געלעגנהייט ארויס צו גיין פון די אייגענע מצרים וואס מיר זענען אין דעם 
נפש  זיין  אין  איינער  יעדער  לחירות  מעבדות  גיין  ארויס  און  געפאנגען, 

אינעווייניג.

אויך ביי יציאת מצרים איז געווען אסאך מענטשן וואס "לא שמעו אל משה 
מקוצר רוח" מ'איז געווען פאריאגט און נישט געהאט צייט זיך אפ צו שטעלן 
און צו הערן אז די גאולה איז דא, ביז דער אייבישטער האט געשיקט פרעה 
זאל זיי ארויס ווארפן פון מצרים, ווען נישט וואלטן זיי נאך געשטאנען און 

געווארט ביז יעצט. 

דער  אונז  האט  נפלאות"  הראנו  מצרים  מארץ  צאתך  "כימי  יעצט  און 
אייבישטער אויך געצווינגען אריין צו גיין און שטוב, זיך אוועק זעצן מיט אונז 
אליין און קענען אריין טראכטן, ס'איז נישטא ווי זיך צו יאגן, ס'איז נישטא ווי צו 
אנטלויפן, זיץ מיט דיך, טרעף זיך מיט דיר אליין, וועק דיך אויף, און גיי ארויס 

פון דיין גלות הנפש.

דאס איז די געלעגנהייט וואס דער אייבישטער האט אונז צו געשטעלט 
דווקא אין די טעג פון ערב פסח, ארויס צו גיין פון אונזערע גלות און דורך 

דעם זיך צו צוגרייטן צו די גאולה השלמה בב"א.

דאס איז פשט אין פסוק "ויקרא אל משה" ס'שטייט "ויקר" ס'זעהט אויס 
א מקרה – א צופאל, ס'איז געשעהן מ'האט נישט אויף געפאסט און ס'איז 
געווארן א מגיפה, און פארוואס פונקט יעצט און וואס זענען די נארישע 
געזעצן פונקט יעצט ערב פסח, זאגט אונז דער אייבישטער דו מיינסט טאקע 
אז דאס איז "ויקר" א מקרה, דו מיינסט אז ס'איז "ויקר" מיט א קאלטקייט 
און א דערוואטערקייט, אבער זאלסטו וויסן אז ניין דאס איז א "ויקרא" לשון 
חיבה, דאס איז א קריאה פון ליבשאפט, איך רוף דיר צו מיר ווייל איך האב 
דיר ליב און איך וויל דיר באפרייען מעבדות לחירות, וועק דיך אויף און קום, 

איך ווארט פאר דיר.

און נישט נאר דאס איז א "ויקרא" – זאגט אונז רש"י הק' נאר לכל אמירות 
קדמה קריאה לשון חיבה, אלעס וואס געשעהט דא ארום דיר, נישט נאר 
דער וירוס און נישט נאר די שוועריגקייטן אויך די "נארמאלע" זאכן אויך די 
הכנות צום פסח זענען דיבורים וואס איך רעדט צו דיר, וועק דיך נאר אויף 

און הער צו.

פאר די גאולה השלמה שטעלט אונז צו דער אייבישטער א געלעגנהייט זיך 
צו צוגרייטן און זיך צו דערנענטערן צו אמת מיט די גאנצע הארץ.

א  וואס  געלעגנהייט  יעדע  אבער  מצב,  דערשראקענע  א  ס'איז  ריכטיג 
מענטש האט אין זיין לעבן קומט אויך מיט פחד אויב ס'וועט געלונגען אדער 
זיך און  נישט, אבער נאר אויב מ'נוצט אויס די געלעגנהייט און מ'כאפט 
מ'פארשטייט וואס צו טוהן קען מען מצליח זיין און זיך ארויס נעמען פון גלות 

און דורך דעם צו ברענגען די גאולה השלמה במהרה בימינו אמן.



שאלה: א קורצע שאלה וואס פרעגט זיך איבער נאך און נאך אויף פארשידענע סארט 
לשונות: וואס טוהט מען יעצט? וואס מאכט מען? איך האב נישט וואס צו טוהן!  

)ריכטיג אז מיר האלטן אינמיטן א תשובה אויף חברים, אבער יעצט יגע טעג האט מען נישט פראבלעמען מיט אהבת 
חברים,  נאר פארקערט מיט זיין אליין אן חברים וועט יענע תשובה ווארטן אויף נארמאלערע טעג(

תשובה: 
א  זיך  פרעגט  איינער  יעדער  וואס  שאלה  די  איז  דאס 
מען  טוהט  וואס  צייט,  די  אין  טאג  יעדן  און  טאג  גאנצן 
און  צייט  די  איבער  מען  לעבט  אזוי  ווי  קינדער?  די  מיט 
זיצט פארמאכט  גאנצע משפחה  די  נארמאל?  מ'בלייבט 
עלטער  אנדערע  א  אין  איז  איינער  יעדער  הויז  איין  אין 
מוז'ן  צוזאמען  אלע  און  רצונות  און  הבנות  אנדערע  מיט 
זיך צוזאמען א עצה געבן אין איין קליינע הויז, און ס'איז 

נאך ערב פסח, ווי אזוי מאכט מען דאס?

א  און  דזאב  שווערע  א  טאקע  איז  דאס  ערשטנס  איז 
ריכטיגע טשעלנדש פאר יעדער איינער פון אונז, און די 
גיין  צו  אריבער  דאס  בעיקר  זיין  דארף  אונזערע  מטרה 
מיט וואס ווייניגער נזקים פאר דעם נפש, און אויב מ'וועט 

קענען אויך עפעס פארדינען.

כדי מיר זאלן דאס קענען איבער לעבן האבן מיר צוזאם 
גענומען אפאר וויכטיגע אינווייזן און געדאנקען ווי אזוי צו 
ברענגען א מצב וואס די קינדער ווערן נישט משוגע פון 
ליידיג גייען און יעדער איינער האט זיך אויך זיינע שיינע 

צייט. )ווי ווייט ס'איז מעגליך(

וואס  זאכן  די  פון  איינע  דא!  בלייבסט  דו  אן,  נעם  א. 
עלטערן  די  ווען  איז  שטוב  פון  רוהיגקייט  די  צושטערן 
צושטערט  וואס  זאך  עיקר  דער  און  רוהיג,  נישט  זענען 
די  מיט  מלחמה  די  איז  עלטערן  די  פון  רוהיגקייט  די 
/ יעצט געדארפט טוהן  וואלט  די מחשבה איך  מציאות, 

ערלעדיגן / רייניגן / ארבעטן, די מחשבה וועקט אויף א 
די  אויף  זיך  טרעפן  וואס  עלטערן  די  אין  אומרוהיגקייט 
די  צו  אומגעדולדיגקייט  צו  ברענגט  און  פלאץ,  פאלשע 
קינדער, איז די ערשטע זאך לאמיר אראפ נעמען פראפיל 
און פארשטיין אז מ'גייט נישט אין ערגעץ און "פה אשב", 
האלידעי  אין  געשיקט  אריין  דיר  האט  אייבישטער  דער 
ער וויל נישט דו זאלסט זיך יעצט אנשטרענגען, ער וויל 
נישט זאלסט ארום לויפן און אויך נישט רייניגען די שטוב, 
איז רילעקס דיך, בארוהיג דיך און פארשטיי אז דאס איז 

יעצט דיין תפקיד פונעם אייבישטער.

די  פון  איינע  קינדער!  דיינע  זענען  דאס  אז  אן,  נעם  ב. 
זאכן וואס מאכן נערוועיז די עלטערן איז די קינדער וואס 
אלע  רעדן  און  איבער,  דרייען  זיך,  קריגן  צולאזט,  ווערן 
נארישקייטן מיט אזא ערנסטקייט, זאכן וואס לויט אונזער 

שכל מאכט עס נישט קיין זין און דאס איז נישט נארמאל, 
שטעלן  אוועק  און  פארעכטן  זיי  מוז  איך  אז  שפיר  איך 
קינדער  וועלכע  ווייסט  ווער  נישט  אויב  פלאץ  אויפ'ן 
דיינע  זענען  וואקסן, איז נעם אן אז דאס  וועלן דא אויס 
היינט  ביז  אויב  און  קינדער,  אויס  זעהן  אזוי  און  קינדער 
געמאכט  דאס  זיי האבן  ווייל  געזעהן  נישט  דאס  האסטו 
זעהן,  די געלעגנהייט דאס צו  יעצט  אין חיידער, האסטו 
יא ריכטיג, קינדער קריגן זיך ס'איז בסדר ס'איז נארמאל 
זיי דרייען  ווען  און ס'איז געזונט, און די זעלבע איז אויך 
איבער די שפיל און וויסן נישט ווי אזוי ס'איז געשעהן און 
אזוי נאך אלע אנדער זאכן, ווארט נישט זיי זאלן זיין אזוי 
ווי דיר וועסטו זיך שפירן אסאך רוהיגער און מיט כוחות 

זיי צו עקסעפטן און הנאה האבן מיט זיי.

ג. זייט מנהיגים: איינע פון די זאכן וואס מענטשן האבן ליב 
אין די צייט איז צו אנטלויפן צו די באקוועמע ווינקל און 
נישט טוהן גארנישט, לאזן די שטוב זיך פירן פון זיך אליין 
מוטשען  קומען  קינדער  די  אדער  נישט  ס'גייט  אויב  און 
הונגעריג  זענען  זיי  און  טוהן  צו  וואס  נישט  האבן  זיי  אז 
און  ער  מעג  פארוואס  און  געמאכט,  אזוי  האט  דער  און 
איך נישט א.א.וו. דעמאלס האב איך נישט א ברירה און 
איך מיש מיך אריין און פראביר זיי שטיל צו מאכן ביז די 

נעקסטע מאל.

איז אנשטאט צו זיין נאך געשלעפט פון די קינדער, נעמט 
די הנהגה אין די הענט און שטעלט אויף א מהלך, וואס 
איהר ווייסט וואס איהר ווילט און וואס מ'טוהט און נישט 
מען  טוהט  "וואס  קינדער  די  פון  שאלה  די  אויף  ווארטן 

יעצט?" וכדומה.

כוחות,  אביסל  נעמען  עס  וועט  צוויי  טאג  ערשטע  די 
אבער נאך ווען דאס וועט ווערן אריין געבויעט אין דעם 
סדר וועט איהר האבן אסאך מער אייגענע רוהיגע צייטן.

זיצן  אויך  איז  הנהגה  די  נעמען  אין  חלקים  די  פון  איינע 
און א דורך שמועס'ן מיט די קינדער דעם מצב, נישט זיך 
פארלאזן אויף דעם וואס די קינדער האבן שוין געהערט 
איינער פון צווייטן און פארשטאנען פון זיך אליין וואס איז 
דאס א ווירוס און וואס הייסט קורונה, נאר ערקלערן פאר 
די קינדער וואס דאס מיינט וואס זענען די סכנות פון דעם, 
און אויך וואס זענען נאר דמיונות און פחדים וואס מ'האט 

צו געלייגט צו דעם.



מיר  און  מצב  די  איז  דאס  אז  קינדער  די  פאר  ערקלערן 
ווערן  ס'וועט  און  דערהיים  אין  זיצן  צוזאמען  דא  גייען 
צושטעלן  זיך  זאל  עולם  דער  און  פלאן  א  אויסגעשטעלט 

לטובת כולם. 

א  פאר  העלפן  וואס  זאכן  וויכטיגע  די  פון  איינע  סדר:  ד. 
קינד )און אויך פאר די עלטערן( צו בלייבן מיושב איז דער 
מיט  וועלט  די  אייבישטער האט באשאפן  דער  היום,  סדר 
מענטש  פונעם  נפש  דער  און  סדר  פונקטליכע  א  זייער 
דעם  וועגן  רוהיג,  און  גוט  צו שפירן  זיך  סדר  דארף האבן 
איז זייער וויכטיג מיר זאלן האלטן א סדר היום אין שטוב, 
)נישט קיין חילוק  ווען מ'שטייט אויף  דאס הייסט א שעה 
פרי אדער שפעט אבער זאל זיין א צייט( און א צייט וואס 
שטייט  יעדער  און  מעריב,  און  מנחה  שחרית  מ'דאווענט 
אויף אין די צייט וואס מ'האט מחליט געווען נישט שפעטער 
און אלע דאווענען צוזאמען אין די באשטימטע צייט, מיר 
פון  יעדער איינער  די געלעגנהייט צו געבן פאר  האבן דא 
די קינדער צו זיין דער שליח ציבור )מ'קען ארויס נעמען די 
אלטע קאפעליטש פון דער טאטע פאר דער חזן( און מיר 

דאווענען צוזאמען אזוי ווי אין שוהל.

זיין און א באשטימטע  זאל  די עסן  פון  צייטן  די  אזוי אויך 
צייט, די גאנצע משפחה זיצט צוזאמען אין די באשטימטע 
צייט צו עסן, און צייטן וואס דער רעסטאראנט איז געשלאסן 
פאר  צייטן  מאכן  מען  קען  צווישן  עסן,  נישטא  ס'איז  און 
לערנען און פאר שפילן, און אויך א צייט וואס מ'גייט ארויס 

א קארצע שפאציר צו אטעמען פרישע לופט.

לייגן  צו  אריין  גוט  איז  מוראל  הויכע  א  אויף  היטן  צו  כדי 
און  מוזיק  פרייליכע  א  אריין  מ'לייגט  טאנצען  צו  צייט  א 
מ'טאנצט צו זאמען, צייט פאר עקסערסייז פאר ווער ס'איז 

מסוגל, וכדו'.

געדענקט אז די מטרה פון די צייטן איז בעיקר צו האלטן די 
ווערן  נישט  וממילא מעג דאס  נארמאלקייט פונעם שטוב, 
א סיבה צו מלחמות כל זמן דאס בויעט אויף א פרעים פאר 

די משפחה.

 

ה. ווינקלעך: יעדער קינד און אויך די עלטערן האבן זיך די 
ליינען  צו  ליב  זיי דארפן, איינער האט  וואס  צייט  אייגענע 
דער צווייטער צו הערן א מעשה און דער דריטער צו מאלן, 
ווינקעל  א  זאך,  יעדע  פאר  ווינקלעך  שטוב  אין  מאכט'ס 
דער  איז  דארט  וואס  צימער  א  אין  אדער  רום  דיינינג  אין 
בית מדרש, און אין די באשטימטע צייט קומען אלע דארט 
וואס  צימער  א  אין  ווינקל  אנדערע  א  דאווענען,  צוזאם 
דארט  וואס  ווינקל  א  און  מוזיק,  הערן  צו  מען  קען  דארט 
רעדט מען אויפ'ן טעלעפאן, דער בית מדרש איז אויף צו 
צוהערן די שיעורים אויפ'ן פאון וואס די רעבעס אין חיידער 

לערנען פאר א.א.וו. מ'קען יעצט ריקן בעטן און אויסשטעלן 
אביסל אנדערש די קינדער צימער זאל זיין פלאץ פאר נאך 
א ווינקל, דאס איז נישט א נארמאלע צייט און מ'מעג טוישן 

זאכן אינדערהיים פאר די תקופה.

די געדאנק איז יעדער זאל זיך קענען טרעפן זיינע אייגענע 
באליבטע זאכן צו טוהן אן צו ווערן צושטערט פון אנדערע.

ו. האום סקולינג: איינע פון די שיינע זאכן וואס מיר קענען 
ס'איז  צייטן,  לערנען  די  איז  היום  סדר  דעם  אין  איינפירן 
ריכטיג אז די עלטערן דארפן לערנען מיט די קינדער אבער 
נישט נאר, נישט אלעס מוז פאלן אויף אונז, אויב מ'האט א 
ביסל עלטערע קינדער איז דאס זייער א שיינע זאך אז די 
גרויסע לערנען אויס די קליינע, דאס הייסט אז אין סדר היום 
איז אריין געשטעלט שיעורים וואס דער גרויסער ברודער 
אדער שווערסטער געבן פאר די אנדערע געשוויסטער, א 
עלטערע קינד וועט באקומען צו זיין דער רבי פאר הלכות 
פסח און אויס לערנען די מה נשתנה פאר די קליינע, דער 
אנדערער וועט אויס לערנען חומש, און די שוועסטער וועט 
אין  געלערנט  האט  זי  וואס  אנדערש  עפעס  לערנען  אויס 
סקול, יעדער איינער וועט באקומען א פערטל שעה )ס'איז 
וואס  משפחה  די  פון  אנדערע  די  לערנען  צו  אויס  גענוג( 
די  אויך  אנדערן  דעם  הערן  צו  וועט  יעדער  און  קען,  ער 

עלטערע מעג'ן זיצן ביי די יונגערע.

מיט  זיצן  די עלטערן  וועלן  ריכטיג ארבעטן  זאל  כדי דאס 
זענען  די קליינע  ווען  נאך  נאכט  יעדע  קינדער,  גרויסע  די 
געגאנגען שלאפן, און מ'וועט צוזאמען מיט זיי אויפבויען א 
סדר היום אויף די נעקסטע טאג, דאס וועט ווערן שיין אויף 
יעדער  וואס  פלאץ  א  אויף  געהאנגען  אויף  און  געשריבן 
און  געשעהן  ס'גייט  וואס  וויסן  און  זעהן  דאס  קען  איינער 

דעם נעקסטן טאג.

מוז'ן  זיין  מצליח  זאל  דאס  כדי  אז  זיך  פארשטייט  ז. 
אונז צו שטעלן די סחורה, דאס הייסט פון איין זייט געבן די 
שטארקייט און שטאלצקייט פאר די קינדער צו אויס לערנען 
און צו פירן די קלענערע, צושטעלן פאר די קינדער בלעטער 
און אלעס וואס מ'דארף כדי צו באשעפטיגן די אנדערע און 
זיך אליין, און נאך ווען דאס איז אוועק געשטעלט וועט זיך 
דער שטיב פירן ווייטער מיט א נארמאלע סדר היום לטובת 

כל הצדדים.

מיר האבן איינגעזאמעלט פון פארשידענע בלעטער און פון 
פארשידענע פלעצער, וואס קענען העלפן צו באשעפטיגן 
די קינדער ווער ס'איז אינטערעסירט זאל שיקן א אימעיל 
און מיר וועלן אים דאס צו שטעלן, אזוי אויך ווער ס'האט 
נאך געדאנקען און נאך בלעטער זאל אריין שיקן כדי ארויס 

צו העלפן נאך אנדערע.
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צימער  אין  טעלעפאון  דער  תשע"ג.  כסלו 
פון  ישיבה  ראשי  די  פון  אליהו  הרב  פון 
אויפן  געקלינגען,  האט  התלמוד'  'תהילת 
לאנגע  א  אויפגעשריבן  איז  טעלעפאון 
אנדערע  די  פון  און  נומער,  אומבאקאנטע 
זייט האט זיך דער רעדנער אידענטיפיצירט 

מיטן נאמען ירחמיאל דעלקאוויטש.
ער  האט   – מיר"  געדענקט  רב  "דער 
געפרעגט, און פאר רבי אליהו האט נישט 
סקונדעס  עטליכע  ווי  מער  אויסגעפעלט 
ער  האט   – "זיכער"  דערמאנען;  זיך 
געענטפערט, "איך האב דיר נישט פארגעסן 
פון  קיינעם  נישט  פארגעס  איך  ווי  פונקט 
מיינע תלמידים... אויב איך האב נישט קיין 
טעות זענען שוין אריבער העכער צען יאר 
ישיבה,  די  אפגעלאזט  האסט  דו  ווען  פון 
און  טוהסטו?  וואס  היינט?  ביזסטו  וואו 
מיך  זאלסט  צוגעברענגט  דיך  האט  וואס 

קלינגען אינמיטן א העלן טאג?".
געווארן  איבערראשט  מער  איז  אליהו  רבי 
אלע  די  אויף  ענטפער  א  אנשטאט  ווען 
שטילע  א  געווארן  געהערט  איז  פראגע'ס 
איז  דעם  אין  וויינט,  ירחמיאל  געוויין. 
ביז  געווארט  האט  ער  ספק.  קיין  נישטא 
און  אפגעשטעלט,  זיך  האט  געוויין  די 
ירחמיאל האט פארגעזעצט: "איך פיל זיך 
זייער גוט ברוך ה', אבער איך נוטיג זיך אין 
א גרויסע ישועה; העכער זעקס יאר זענען 
געהאט  חתונה  האב  איך  ווען  פון  אדורך 
צו  געווען  זוכה  נאכנישט  האבן  מיר  און 
קינדער, און די אלע דאקטורים וואס מיר 
נישט  אונז  געבן  באזוכן  זיי  געווען  זענען 

אסאך האפענונגען.
ווייל  רב  צום  פארבינדן  זיך  האב  איך 
קיין  נישט  איך  האב  צייט  לאנגע  א  שוין 
זכרון  מיין  פון  טיפענישן  די  אין  מנוחה. 
פון  בילד  אומקלארע  א  באהאלטן  ליגט 
העכער צעהן יאר צוריק. ווי עס זעט אויס, 
איך  האב  ווילדקייט,  קינדערישע  א  צוליב 
איינעם  געטשעפעט  שטארק  דעמאלטס 
געדענק  איך  ישיבה,  די  אין  רבנים  די  פון 
נישט  געדענק  איך  ווי  אזוי  וועמען,  נישט 
אבער  פאסירונג,  די  פון  איינצעלהייטן  די 
מיין הארץ זאגט מיר אז צוליב דעם האלט 
פון  זייער  איך  בעט  ישועה,  מיין  אפ  זיך 
און  מיר  אויף  האבן  רחמנות  זאל  ער  רב 
אויף מיין פאמיליע און מיר צוליב טון און 
דארף  איך  וועמען  ווערן  געוואר  פרובירן 
סוף  סוף  איך  וועל  אפשר  איבערבעטן. 

זוכה זיין צו א ישועה.
די  געדענקט  נישט  אויך  האט  אליהו  רבי 
ער  אבער  פאסירונג,  די  פון  איינצעלהייטן 
ווערן,  געוואר  פרובירן  צוגעזאגט  האט 
און נאכדעם האט ער זיך געזעגנט פון זיין 
תלמיד ווען ער וואונטשט אים אן פון טיפן 
הארץ אז אין גיכן זאל ער זוכה אים מבשר 

זיין בשורות טובות.
האט  תלמיד  אלטן  זיין  פון  געשיכטע  די 
און  אליהו,  רבי  פון  הארץ  צום  צוגערירט 
צו  צוגעגאנגען  ער  איז  טאג  דעם  אין  שוין 
אנדערן,  נאכן  איינער  שיעור  מגידי  אלע 
געדענקט  איינער  אויב  געפרעגט  און 
האט  ירחמיאל  וואס  פאסירונג  די 
האט  זיי  פון  קיינער  אבער  געשילדערט. 
געדענקט  גוט  האבן  זיי  געדענקט.  נישט 
בחור  לעבעדיגער  א  אלץ  ירחמיאל  דעם 
מיט א שארפן מויל, אבער קיינער פון זיי 
האט נישט געדענקט עפעס א ספעציפישע 

פארשעמונג פון זיין ריכטונג.
רבי אליהו האט געקלינגען ירחמיאל'ן און 
אים דערציילט וואס זענען די רעזולטאטן... 
נאכגעלאזט,  נישט  האט  ירחמיאל  אבער 
"איך בין זיכער כמעט הונדערט פראצענט 
די  פון  איינעם  געטשעפעט  האב  איך  אז 

רב  דער  זאל  ביטע,  ישיבה,  די  פון  שטאב 
נאכאמאל פרובירן".

פלוצלינג  זיך  האט  געדאנק",  א  האב  "איך 
אויפגעכאפט רבי אליהו "נאך עטליכע טעג 
קומט פאר אין ישיבה א צוזאמענקום אויף 
צוזאמענקום,  די  צו  קום  מסכת,  סיום  א 
באליידיגטער  דער  אז  זיין  קען  עס  און 
דערמאנען  זיך  ער  וועט  זעהן  דיר  וועט 
דעם  דורך  און  געשעהעניש  יענע  פון 
אבער  איבערבעהטן.  קענען  אים  וועסטו 
ער  ווען  איבערראשט  אים  האט  ירחמיאל 
האט געענטפערט: "איך וואוין דאך היינט 
אין  קומען  נישט  קען  איך  לארץ,  חוץ  אין 

ישיבה".
די הארץ פון רבי אליהו איז אויסגעגאנגען 
נישט  האט  ער  אבער  רחמנות,  פון 
געוואוסט וויאזוי אים צו העלפן. ער האט 
אים  איז  דעמאלטס  און  געטראכט  אביסל 
ארויפגעקומען א געדאנק: "אויב דו קענסט 
א  דיר  איך  געב  אהער,  דא  קומען  נישט 
די  בשעת  קלינגען  מיר  זאלסט  לעזונג, 
צוזאמענקום, איך וועל לייגן די טעלעפאון 
דערציילן  וועסט  דו  מייקראפאן,  די  נעבן 
דיין ערציילונג אקעגן אלע ישיבה לייט און 
וועסטו  עפנטליכערהייט  און  רבנים  אירע 
בעטן מחילה, אפשר וועסטו אזוי זוכה זיין 

צו א מחילה".
ירחמיאל,  פאר  געפעלן  איז  געדאנק  דער 
די  אינמיטן  שפעטער,  טעג  עטליכע  און 
געקלינגען  אליהו  רבי  האט  צוזאמענקום, 
געלייגט  ארויף  האט  ער  ירחמיאל,  צו 
מייקראפאן,  די  אויף  טעלעפאון  די 
דערציילט  קורצערהייט  האט  ירחמיאל 
פון  אויערן  אפענע  די  צו  ערציילונג  זיין 
געענדיגט  האט  ער  ווען  פארזאמלטע,  די 
האבן זיך אלע אנגערופן: "מחול לך, מחול 

לך".
הערצער  די  בארירט  האט  געשיכטע  די 
און  תלמידים,  יונגע  די  פון  עטליכע  פון 
אז  פארגעשלאגן  האט  זיי  פון  איינער 
א  זאגן  מען  זאל  ישועה,  די  ביז  טאג,  יעדן 
דערמאנען  נאכדעם  און  תהילים  קאפיטל 
די נאמען פון ירחמיאל און זיין ווייב אויף 
באקומען  האט  געדאנק  דער  ישועה.  א 
און  ישיבה,  ראש  פונעם  באשטעטיגונג  די 
א  געזאגט  מען  האט  מעמד  דער  אין  שוין 
מען  האט  נאכדעם  און  תהילים  קאפיטל 
אלע  ווען  שברך',  'מי  א  זיי  אויף  געזאגט 

ענטפערן 'אמן' מיט כוונה.
דעם  אראפגעלייגט  האט  ירחמיאל 
האפענונג.  און  התרגשות  מיט  טעלעפאון 
אין  חלק  זייער  געטון  האבן  תלמידים  די 
די 'געשעפט', און פון דעמאלטס אין לויף 
פון די קומענדיגע יאר האט מען אין ישיבה 
געזאגט יעדן טאג א קאפיטל תהילים צום 
אויפגעראכטן  זאל  ער  ירחמיאל  פון  זכות 

ווערן בדבר ישועה ורחמים.
העכער א יאר איז אריבער פון דעמאלטס. 
מיט  אליהו  רבי  האט  צייט  גאנצע  די  אין 
פון  פארגעסן  נישט  תלמידים  זיינע 
ווערן  צו  געהאלפן  וועג  זיין  ירחמיאל'ן, 
אבער  געווען,  גרינג  נישט  אויך  אזוי  איז 
אים  האבן  תלמידים  די  פון  תפילות  די 
זוכה  זיי  האבן  יאר  א  נאך  און  באגלייט, 
קייט  א  דורך  דשמיא  סייעתא  מיט  געווען 
געבוירן  זיי  איז  עס  אז  ניסים  אפענע  פון 

געווארן א בן זכר, געזונט און פריש.
סאך  די  מיט  צוזאמען  איבערבעטן,  דאס 
געווארן  געדאוונט  זענען  וואס  תפילות 
אויפגעטון  האבן  דעם,  צוליב  ברבים 
נישט  האט  ישועה  די  און  טבע,  די  אקעגן 

פארשפעטיגט פון קומען.
'ווי העמודים וחשוקיהם' י"א עמ' צג

איבערבעטן און דאווענען האבן אויפגעטון בקשות 'הרחמן' (ח)

א וועכנטליכע ערציילונג 
אויף אמן און תפילה  מעשה אמונים

און דא עטן
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 בעטן שבת אויף דעם 'יום שכולו שבת'
אונזער  אין  אנגערופן  ווערט  קודש  שבת 
מויל: 'מעין עולם הבא' (ע"פ ברכות נז א), ווייל 
אין דעם טאג רועהן מיר פון מלאכה, אזוי 
מען  ארבעט  דארט  וואס  הבא  עולם  ווי 
ועטרותיהם  יושבים  "צדיקים  נאר:  נישט, 
בראשיהם ונהנים מזיו השכינה" (ברכות יז א), 
פון וואס מ'האט זיך צוגעגרייט אין די 'ימי 
עס  ווי  אזוי  וועלט,  דער  אויף   – המעשה' 
שטייט (ע"ז ג א) אויף שבת: "מי שטרח בערב 
אבן  [לר"מ  יעקב'  ('תולעת  בשבת"  יאכל   – שבת 

גבאי] מהד"ח עמ' פט).

אין דער טאג וואס איז 'מעין עולם הבא' איז 
העולם  חיי  אויף  דאווענען  זאלן  מיר  ראוי 
צולייגן  זיך  מען  פירט  דעם,  וועגן  הבא, 
העולם  חיי  אויף  בקשה  א  בענטשן  ביים 
הבא: "הרחמן הוא ינחילנו יום שכולו שבת 
'עץ   – התפילות'  ('אוצר  העולמים"  לחיי  ומנוחה 

יוסף').

מ'קען עס מער ערקלערן לויט די ווערטער 
און  דהנה,  א"י  ד"ה  תשא  (כי  לוי'  'קדושת  פון 
'אותיות  מדרש  אין  געברענגט  ווערט  זאך  הויפט  דער 
האט  אויבישטער  דער  א')  אות  עקיבא'  דרבי 
מעין  טעם  א  פילן  זאלן  אידן  די  געוואלט 
עולם הבא, כדי דורך דעם וועלן זיי גלוסטן 
און  תורה  פארמערן  וועלן  זיי  און  שכר  די 
מצוות כדי צו מזכה זיין דעם רבים. אבער 
ווייל דער וועלט איז א גשמיות'דיגע וועלט, 
רוחניות'דיגן  א  קאסטן  מיר  קענען  וויאזוי 
באגריף?  אונזער  אין  נישט  איז  וואס  טעם 
דעם  געגעבן  אונז  השי"ת  האט  דעריבער 
מעולם  מששים  אחד  איז  וואס  שבת 
צו  גלוסטן  מיר  זאלן  דעם  דורך  כדי  הבא, 
צו  זוכה  כדי  מצוות  און  תורה  פארמערן 
האט  דעם  וועגן  הבא.  עולם  חיי  צו  זיין 
מען מתקן געווען אז שבת זאלן מיר בעטן 
אויף עולם הבא, נאך וואס מיר האבן שוין 
געפילט מעין זיין טעם, האפן מיר זוכה זיין 
צו די אמת'דיגע גליק ('שבט מיהודה' [פון מהר"י 

גרינוואלד] ואתחנן).

'שבת ומנוחה – לחי העולמים'
אויף  געבויעט  איז  'הרחמן'  פון  נוסח  דער 
דער לשון המשנה (תמיד פ"ז מ"ד) ביי די 'שיר 
א):  צב  (תהלים  אומרים  היו  "בשבת  יום':  של 
שיר  מזמור   – השבת'  ליום  שיר  'מזמור 
מנוחה  שבת  שכולו  ליום  לבוא  לעתיד 
דארט  איז  ברטנורא  דער  עולמים".  לחיי 
'תוספות  דער  אבער  עולמים",  "לחי  גורס: 
קיין  נישט  אז  עס  אז  שרייבט  טוב'  יום 
מיינען  נוסחאות  צוויי  די  אונטערשייד, 
(כמבואר במחזור ויטרי שבת סי'  דעם אייבערשטן 
איז  ער  און  לעולם',  'חי  איז  ער  וואס  לה), 
עס  ווי  אזוי  העולם',  'חיי  פון  מקור  דער 
שטייט (נחמיה ט ו): "ואתה מחיה את כולם".

ביים  'הרחמן'  די  ביי  אויך  דעם,  צו  ענליך 
'לחי  גורס  זענען  וואס  דא  זענען  בענטשן 
גורס  וואס  דא  זענען  עס  און  העולמים', 
(בביאור  שרייבט  שפירא  נתן  רבי  און  'לחיי'. 
ברכת המזון) אז עס איז נישט קיין אונטערשייד 
צווישן די נוסחאות, און פירט אויס: "ואתה, 
את אשר תבחר בו – הוא הקדוש", וואס דו 

וועסט אויסוועלן איז גוט.

'יום שכולו שבת' – אין דער אלף השביעי
שבת  אז  ערקלערט,  (שם)  ברטנורא  דער 
פון  טאג  השביעי [א  אלף  דער  אקעגן  איז 
הקדוש ברוך הוא – איז טויזנט יאר] וואס 
(ישעיה ב יא):  דעמאלטס וועט מקויים ווערן 
דעריבער  ההוא",  ביום  לבדו  ה'  "ונשגב 
זוכה  זאלן  מיר  השי"ת  צו  מיר  דאווענען 
"שכולו  יאר]  טויזנט  [ד.מ.  "ליום"  זיין: 
שבת ומנוחה", נאר פאר הקדוש ברוך הוא 

– "לחי העולמים".
מחזור  אין  שוין  שטייט  דעם  צו  ענליך 

צו  ער  לייגט  דארט  און  לה),  סי'  (שבת  ויטרי 
אז אויף דער וועלט איז דער אייבערשטער 
שכר  געבן  'מלאכה',  מיט  באשעפטיגט 
רשעים,  די  שטראפן  און  צדיקים  די  פאר 
אבער אין 'יום שכולו שבת', וועט ער האבן 
א שלימות'דיגע 'מנוחה', אזוי ווי אין שבת.

אין  ברענגט  בעלזא  פון  שלום'  'שר  דער 
האט  וואס  מגיד  מעזריטשער  פון  נאמען 
גלות  אין  זענען  אידן  די  ווען  געטייטש: 
האט כביכול דער אייבערשטער נישט קיין 
די  מיט  צוזאמען  ליידט  ער  ווייל  מנוחה, 
צער פון די אידן, אזוי ווי עס שטייט (ישעיה סג 
ט): "בכל צרתם לו צר". מיר בעטן די גאולה 
א  זיין  שוין  זאל  עס  און  קומען  שוין  זאל 
ענדע פאר אונזערע צרות, דעמאלטס וועט 
רועהן  קענען  אייבערשטער  דער  כביכול 
פון זיין צער, און עס וועט זיין "מנוחה לחי 

העולמים" ('מדבר קדש' פר' פנחס).

מנוחה וואס איז קודש 'לחיי העולמים'
המשנה  לשון  דער  אין  גירסא  א  נאך 
ווערט  דערמאנט  פריער  האבן  מיר  וואס 
געברענגט אין טור (או"ח קלג): "ליום שכולו 

שבת ומנוחה לחיי העולם הבא".
'תפארת ישראל' דארט ערקלערט  און אין 
אריינגערעכנט  זענען  ענינים  צוויי  אז  ער, 
זיין:  זוכה  זאלן  מיר  איינס  בקשה:  די  אין 
העולם  חיי  ד.מ.   – שבת"  שכולו  "ליום 
הבא, נאך וואס די נשמה געזעגנט זיך פון 
"מנוחה  צווייטע:  די  און  קערפער,  דער 
השביעי  אלף  אויפן   – העולמים"  לחיי 
'לחיי  מנוחה  זיין  וועט  דעמאלטס  וואס 
העולמים', ווייל די וועלט'ליכע חיות וועט 
דעמאלטס רועהן טויזענט יאר, אזוי ווי עס 

שטייט אין גמרא (סנהדרין צז א).
ערקלערן  עס  מען  קען  אופן  א  נאך  אויף 
('אהל  מגיד  דובנער  פונעם  משל  דעם  לויט 
יעקב' ויקהל): אויף די טיר פונעם עושר האט 
א  געבעטן  און  ארימאן  א  אנגעקלאפט 
נדבה. דער עושר איז איבערראשט געווארן 
צו זעהן דעם ארימאן וואס קומט צו פארן 
עס  ווייל  און  שטאט,  געבורט'ס  זיין  פון 
זענען אריבער אסאך יארן פון ווען ער האט 
שטאט,  געבורט'ס  זיין  פון  אפגעריסן  זיך 
האט ער זיך געפריידט אויף די געלעגנהייט 
פאמיליע  זיין  אויף  גריסן  הערן  קענען  צו 
און זיינע אלטע פריינד. אבער דער ארימאן 
'ארבעט',  זיין  פארזעצן  געאיילט  זיך  האט 
אויפהאלטן  געוואלט  נישט  זיך  האט  און 
צוגעזאגט  אים  האט  עושר  דער  ביז 
צו  טראכט  ער  וואס  פון  דאפלט  באצאלן 
פארדינען פון ארום גיין אין די הייזער און 

קלאפן אויף די טירן.
אראפגעזעצט  זיך  האט  ארימאן  דער 
אויוון  ווארעמע  די  נעבן  קאנאפע  די  אויף 
ביים  צימער  אויפנאמע  שיינע  די  אין 
מיט  זיצט  עושר  דער  ווען  הויז,  אין  עושר 
אבער  צוהערן,  ווארט  און  אויערן  אפענע 
ארימאן  דער  איז  מינוטן  עטליכע  נאך 
זיך  האט  עושר  דער  איינגעשלאפן. 
"איך  געזאגט:  אים  האט  און  אויפגערעגט 
שלאפן?  זאלסט  דו  באצאלט  דיר  האב 
זאלסט  דו  באצאלט  דאך  דיר  האב  איך 
און  דיין אונטערנעמונג,  ענדיג  דערציילן... 
נאכדעם וועסטו זוכה זיין צו א גרייטע בעט 

און א זעטיגע מאלצייט.
אונער  פארשטיין  מען  קען  דעם  מיט 
וואונטש: "ליום שכולו שבת ומנוחה לחיי 
איז  וואס  מנוחה  קיין  נישט   – העולמים" 
געווידמעט אויף עסן, טרינקען און שלאפן, 
נאר א מנוחה מיר זאלן קענען מקדיש זיין 
וואס  ומצוות  תורה  אויף  שעות  אונזערע 
וועט בלייבן אויף אייביג לחיי העולם הבא 

('ברכת דוד').

פערל ווערטער און ערקלערונגען
אויף ’ברכת המזון‘ תעתענה אמונים 

בקשות

ו פפערל
’ אאויף ם 



די אומשאצבארע סגולה  און די געוואלדיגע מעלה 
פון נישט רעדן ביים דאווענען

בס״ד

ָׁטובנַקְדִיש
קרן תוספות יום 

הקב״ה ישמרהו מכל צרה וצוקה מכל נגע ומחלה, ויחולו עליו כל הברכות
הקבלה הנפלאהויזכה לראות בנים חיים וקימים ויגדלם לתורה ולחפה ולמעשים טובים,מי שברך אבותינו, הוא יברך את כל מי ששומר פיו ולשונו שלא לדבר בעת התפלה וקריאת התורה, 

ו ש ו ד ק ו ל  א ר ש י ן  ו א ג ל  ש

בעל תוספות יו״ט
ע ״ י ז

לה
שתיקה  יפה  בשעת  התפ

תפלה
דרך הטבעמקבלים שלא לדבר בשעת ה

רואים ישועות שלא כ

אין לקרותו בשעת התפלה או בשעת קריאת התורה

די אומשאצבארע סגולה  און די געוואלדיגע מעלה 
פון נישט רעדן ביים דאווענען

בס״ד

ָׁטובנַקְדִיש
קרן תוספות יום 

הקב״ה ישמרהו מכל צרה וצוקה מכל נגע ומחלה, ויחולו עליו כל הברכות
הקבלה הנפלאהויזכה לראות בנים חיים וקימים ויגדלם לתורה ולחפה ולמעשים טובים,מי שברך אבותינו, הוא יברך את כל מי ששומר פיו ולשונו שלא לדבר בעת התפלה וקריאת התורה, 

ו ש ו ד ק ו ל  א ר ש י ן  ו א ג ל  ש

בעל תוספות יו״ט
ע ״ י ז

לה
שתיקה  יפה  בשעת  התפ

תפלה
דרך הטבעמקבלים שלא לדבר בשעת ה

רואים ישועות שלא כ

מ"ד
ק

א - גליון 
קר

פ' וי

בס״ד

די שרעקליכע וויירוס בוזשעוועט און באטרעפט ליידער הונדערטער 
חולי ישראל בכל מקומות מושבותיהם

מיר מוזן דאס אפשטעלן!!
די טויערן פון די בתי כנסיות ומדרשות זענען ליידער פארשלאסן 

מיר מוזן דאס עפענען!!

עַר! עֵת נְעִילַת שַׁ עַר בְּ תַח לָנוּ שַׁ פְּ

ה הֶרֶף יָדֶךָ! עָם רַב עַתָּ חִית בָּ שְׁ לְאָךְ הַמַּ אמֶר לַמַּ וַיֹּ

קֶדֶם! שׁ יָמֵינוּ כְּ יבֵנוּ ה' אֵלֶיךָ וְנָשׁוּבָה חַדֵּ הֲשִׁ

מאסיווע "הַחזֲיִרֵנוּ - קדושת בית המדרש בליץ 
קאמפיין" גייט אריין אין קראפט

רבבות אידן וועלן אונטערנעמען דעם הייליגע קבלה דורכ'ן נייעם סאספיקירטן 
'טעלפאן-סיסטעם' אהערגעשטעלט ספעציעל פאר דעם צוועק

בָרוֹ! בַר ה', הַחֲרֵדִים אֶל דְּ מְעוּ דְּ שִׁ

אויסצוגן פון דרשות פון רבנים הגאונים שליט"א איבער די חובת השעה



ָׁבשעת'ן דאַווענען, רעדן מיר בלויז צום רבוש"ענַקְדִיש

די שרעקליכע קאראנא וויירוס 

מיר מוזן דאס 
אפשטעלן! און מיר 

קענען דאס אפשטעלן!
על החולים שיתרפאו, על הבריאים שלא יחלו, ועל 

פרנסתם שיתברכו ולבטל מהם כל גזירות קשות
קינדער  אידישע  ליעקב!  היא  צרה  עת 

וואס  גדולה  א צרה  אין  ליידער  זיך  געפינען 

און  וועלט,  גארע  די  איבער  בוזשעוועט 

מרובה  קללתו  שאין  יום  לך  אין  ליידער 

אידן האבן שוין פארלוירן  מחבירו. עטליכע 

זייער לעבן ל"ע און פילע אנדערע וואלגערן 

וויירוס.   ביטערע  די  מיט  יסורים  פאר  זיך 

באזונדער  זענען  מיר  ווען  צייט  א  איז  עס 

געזונטע  אלע  אז  רחמים,  אויף  אנגעוויזן 

זאלן בלייבן געזונט, און די חולים זאלן ווערן 

אויסגעהיילט.

אין  יעצט  זיך  מיר  געפינען  צוגאב  אין 

אזוינס  האט  אונז  פון  קיינער  וואס  מצב  א 

אידן  בייגעוואוינט.  נישט  פריער  קיינמאל 

וואס האבן זיך אלעמאל באמיט צו דאוונען 

נישט  האט  מען  אויב  אפילו  און  מנין,  מיט 

עס  אויב  אבער  מנין,  מיט  דאוונען  געקענט 

דאוונען,  צו  וואו  המדרש  בית  א  געווען  איז 

דארט  אריינגעגאנגען  כאטש  מען  איז 

זענען אונז מגלה אז דאס  ווי חז"ל  דאוונען, 

ווערן  עס  וואו  פלאץ  דער  איז  המדרש  בית 

אן  ארום  יעצט  זיך  זעען  תפלות,  די  נתקבל 

אדער  שול  אין  דאוונען  צו  מעגליכקייט  א 

וואס  בראך  א  איז  דאס  מנין.  מיט  דאוונען 
לאזט זיך גארנישט באשרייבן.

דאס איז א טרויעריגע ווירקליכקייט. מיר 
די בתי מדרשים,  האבן געדארפט פארלאזן 
מיר  מנין,  מיט  דאוונען  נישט  קענען  מיר 
מיר  התורה,  קריאת  הערן  נישט  קענען 
הארץ  דאס  אויסגיסן  זיך  גיין  נישט  קענען 
די  רוט  עס  ווי  דעם מקום  אין  רבוש"ע  צום 

הייליגע שכינה.

שווערע  געווען  ס'איז  בשעת  אז  מ'זעט 
מגלה  מען  האט  ות"ט,  ת"ח  בזמן  תקופות 
זי"ע,  יום טוב  געווען פאר'ן הייליגן תוספות 
בית  קדושת  מיט  שייכות  האט  דאס  אז 
זצוק"ל,  ייבי   רב  בימי  אויך  אזוי  המדרש. 
שטאט  די  אין  חולאים  געווען  ס'זענען  ווען 
אוסטראה, האט דער צדיק וקדוש געהאלטן 
ביתר  המדרש  בית  דאס  מחזק  מ'דארף  אז 
ירמיה  האט  פונזא  שטאט  אויך  אזוי  שאת. 
האט  מגיפה  דער  אז  געווען  מגלה  הנביא 
בשעת'ן  רעדן  פון  ענין  דעם  מיט  שייכות 
פון  מאמרי  דא  איז  אויך  אזוי  דאווענען, 
ס'איז  ווען  פעלער  אנדערע  אויף  צדיקים 
אז  ישראל,  כלל  אין  שוועריקייטן  געווען 

מ'זאל זיך מחזק זיין אין דעם ענין.

ויה"ר אז בזכות פונעם התחזקות אין דעם 

מיט  ווערן  געהאלפן  שוין  מען  זאל  ענין, 

ישועות ורפואות לנו ולכל ישראל, און מיר 

ותחזנה  צום  זיין  זוכה  איאיינעם  אלע  זאלן 

גואל  בביאת  ברחמים,  לציון  בשובך  עינינו 

צדק במהרה בימינו אמן. 

וכאן הבן שואל...
אמאל איינע  האט  דור  פריערדיגן  פונעם  גדולים  די  פון 

געדארפט דורכגיין אן אפעראציע, און א לענגערע 
ווען ער  גיין אין בית המדרש. שפעטער,  נישט געקענט  צייט האט ער 
גיין אין בית המדרש און האט צום ערשטן  ווידער געקענט  האט שוין 
מאל נאך א לאנגער צייט געדאוונט בציבור, האט ער אויפ'ן וועג אהיים 
"ואני  פסוק  דער  אז  באגלייטער,  זיינע  פאר  געזאגט  המדרש  בית  פון 
ברוב חסדך אבוא ביתך" האט יעצט ביים אים א באזונדער משמעות, 
פשוט  קען  מען  אז  דעם,  אין  ליגט  עס  חסד  וואספארא  זעט  ער  ווען 

אריינקומען אין בית המדרש דאוונען צום רבוש"ע. 

מיר וואוינען אין אמעריקע, א מלכות של חסד, און מיר האבן, ברוך 
ה', אלע יארן געקענט גיין דאוונען אין בית המדרש אן קיין אפהאלט 
באגריפן,  און  אריינגעטראכט  אמאל  דען  מיר  האבן  באגרעניצונג.  און 
וויפיל מען דארף דאנקען דעם רבוש"ע, אז מען קען פשוט גיין דאוונען 
אין בית המדרש? צום ערשטן מאל פארשטייען מיר יעצט אביסל וויפיל 
רבוש"ע פאר דעם חסד  זיין פאר'ן  טוב  און מכיר  מיר דארפן דאנקען 
צו  די מעגליכקייט  אונז  גיט  ער  אז  אונז שטענדיג,  מיט  טוט  ער  וואס 

קומען דאוונען אין זיין הייליג הויז. 

און  חסדים  גרויסע  זיינע  פאר  אויבערשטן  דעם  דאנקען  לאמיר 
גלייכצייטיג מתפלל זיין, אז אלע דינים זאלן בטל ווערן און מיר זאלן 
ווידער קענען קומען מיט דאנק און פרייד דאוונען פאר אים אין בית 

המדרש. בואו שעריו בתודה חצרותיו בתהלה.

*

וואס  ישראל  כלל  ביי  זמן  א  געווען  נאך  איז  ווען  ישאל השואל,  וכי 
מ'איז געשטאנען אזוי שיין מיט דער ענין פון נישט רעדן ביים דאווענען, 
פארשלאסן  מדרשים  בתי  די  זענען  איצט  פונקט  אז  דאס  איז  וואס 

געווארן?... 

דער אמת איז, ס'איז טאקע אזוי, שוין יארן וואס כלל ישראל איז נישט 
"נקדישך"  פון  ראמען  די  אין  מ'זעט  מצב.  געהויבענע  אזא  אין  געווען 
יעדע וואך מודעות פון בתי מדרשים, ישיבות חדרים פון אלע עקן וועלט 
וואס זענען זיך כסדר אבער עס קען זיין אז טאקע ווייל מ'איז געגאנגען 

אזוי ווייט, וויל מען פון הימל אז מ'זאל דאס משלים זיין בשלימות.

מ'זעט ווען די אידן זענען ארויס פון מצרים, זענען זיי געווען אין גאר 
א הויכע מדריגה, זיי האבן געהאלטן נאכ'ן זען גאר גרויסע ניסים, נאכ'ן 
אפרעכטן א סדר בשעת כביכול אליין גייט פון איין הויז צום צווייטן און 
שרייט: "דא וואוינט א איד". וואס איז געשען געציילטע טעג נאכדעם?... 
א פרישע  זיך אנגעהויבן  פון מצרים, האט  זענען ארויס  זיי  ווען  תיכף 
ווי  אויסגעזען  האט  עס  און  נאכגעלאפן,  זיי  זענען  מצריים  די  פרשה, 
מצרים'ס  פון  ארויס  נישט  בכלל  מ'איז  צוריקגעפאלן,  איז  אלעס 
אנגעהויבן  האבן  וואס  כיתות  פיר  געווארן  טאקע  ס'איז  הערשאפט. 

וויינען און שרייען. 

למעשה איז דאס געווען א חלק פון די ישועה. ווייל חז"ל זאגן אונז 
אז דער ים סוף איז שוין געווען אנגעזאגט פון פריער אז ער דארף זיך 
שפאלטן, און די אידן האבן געדארפט באקומען דער ביזת הים, אבער 
וויבאלד זיי האבן נישט געדאווענט צום באשעפער, האט ער אנגערייצט 
פארלוירן,  געשפירט  זיך  האבן  זיי  בשעת  און  נאכצולויפן,  זיי  פרעה 
האבן זיי שוין אנגעהויבן וויינען און דאווענען, און טאקע אין די שווערע 

מינוטן, האבן זיי זוכה געווען צו א ישועה גדולה.

דער דרוק וואס מיר שפירן יעצט פון אלע זייטן, דאס איז א חלק פון 
אונזער גרויסער ישועה! דאס קומט כדי אונז מעורר צו זיין צו דאווענען 
מקירות הלב, און זיך נאך מער מחזק צו זיין אין קדושת בית המדרש סיי 
שבת, און סיי אינדערוואכן בשעת מען האט דער סעלפאן מיט זיך, און 
אזוי וועלן מיר זוכה זיין צו ישועת ה', וכימי צאתנו מארץ מצרם אראנו 

נפלאות!

על הפרק

לאמיר זיך מקבל זיין:
אז מער רעדן מיר נישט בשעת התפלה וקריה"ת, ובזכות זיי וועלן אונזערע 

תפלות נתקבל ווערן צו ברענגן א רפואה שלימה לכל חולי ישראל!

לאמיר זיך מקבל זיין:
אז מיר וועלן וויסן נאך מער ווי אזוי מכבד צו זיין דעם מקום קדוש, און אין 
דעם זכות זאלן מיר מער קיינמאל נישט פארטריבן ווערן פון אונזערע בתי 

מדרשות ומוסדות התורה! 

לאמיר זיך מקבל זיין:
וועט  זה  ובזכות  ודקדוקיה,  נזהר בקדושת בית המדרש בכל פרטיה  זיין  צו 
צום  גיין  צוריק  זאל  לעבן  דאס  און  אויפהערן,  מגפה  שרעקליכע  די  זיך 

געווענטליכן שטייגער!



נַקְדִישָׁבשעת'ן דאַווענען, רעדן מיר בלויז צום רבוש"ע

די וועלט געפונט זיך אין א שווערע מצב ברוחניות ובגשמיות, און דער יהדות 
החרדית בפרט. כלל ישראל דארף רחמי שמים! צענדליגע חולי ישראל שוועבן 
צווישן לעבן און טויט רח"ל; פילע אנדערע ליגן ליידער אין בעט מיט שווערע 
תלמוד  פארקלאפט;  זענען  ישיבות  פארשפארט;  זענען  מדרשים  בתי  יסורים; 

תורות זענען אויסגעליידיגט; אידישע פרנסות הינקען אונטער.

אזוי  איז  וואס  התפלה  עמוד  דער  איז  זאכן  ווייטאגליכע  גאר  די  פון  איינער 
ביטערלעך צעשאקעלט געווארן. מיר זענען ליידער געווארן אויסגעשפארט פון 
די בתי מדרשים, א זאך וואס האט נישט פאסירט די לעצטע זיבעציג יאר. אפשר 

איז דאס אויך איינע פון די זאכן וואס מ'וויל פון הימל אז מ'זאל זיך יעצט מחזק 
זיין אין קדושת בית המדרש.

רבותי! ]לא[ עת לחשות!!

א  יעצט  דשמיא  בסייעתא  מיר  נעמען  שליט"א  הגאונים  רבנים  בהתייעצות 
מאסיווע "קדושת בית המדרש בליץ-קאמפיין", מעורר צו זיין אידן פון אלע עקן 
מיר  וועלן  אזוי  און  בית המדרש,  בקדושת  שאת  ביתר  זיין  צו  מחזק  זיך  וועלט 
זוכה זיין צו ברענגן ישועות און רפואות פאר אלע אידן, ובפרט אז מ'זאל אונז 

צוריק אויפמאכן די בתי מדרשים מתוך הרחבת הדעת.

דער קאמפיין שטעלט פאר מיט זיך זיך צוויי 'קבלה' אפציעס:
אפציע א( מקבל זיין נישט צו רעדן פון אנהייב דאווענען ביז'ן ענדיגן, מהיום ביז פערציג טעג 

נאך מ'עפנט צוריק אויף די בתי מדרשים.
זאל  אדער  דאווענען,  בשעת'ן  סעלפאן  אנגעצינדענעם  אן  זיך  מיט  האבן  צו  נישט  ב(  אפציע 
זיין אויף סיילענט לגמרי, ביי שחרית מנחה מעריב, ביז פערציג טעג נאך מ'עפנט  כאטש עס 

צוריק אויף די בתי מדרשים.
געווארן  אויפגעשטעלט  טעג  די  אין  איז   סיסטעם  טעלעפאן  ספעצילע  א 
וואו מען וועט זיך קענען איינשליסן אין דער הייליגע קבלה דרייוו  און ווערן א 
חלק פון רבים העושים את המצוה. מען וועט בעז"ה אויך קענען הערן די מספר 

מקבלים וועלכע האבן זיך שוין אונטערגענומען די קבלות.

די  און  נאמען  די  קענען איבערלאזן  מען  וועט  קבלה  די  נאכן אונטערנעמען 
גבאי "קרן תוספות יו"ט"  וועלן בל"נ שרייבן א קוויטל מיט די נעמען פון די וואס 
נעמען די קבלות טובות, וואס אי"ה געלייגט ווערן ביים ציון פון מרן הקדוש בעל 
יו"ט וואס האט אין שווערע זמנים אין כלל ישראל מתקן געווען דער  תוספות 

"מי שברך" המיוחד לכל מי ששומר פיו ולשונו שלא לדבר בשעת התפלה.

פון  דרשות  פון  אויסצוגן  ליניע  טעלפאן  די  אויף  הערן  מען  קען  באזונדער 

בית  קדושת  וועגן  גערעדט  טעג  די  אין  האבן  וואס  שליט"א  וגאונים  רבנים 
יוחנן  ר'  הרה"ג  צב"ש,  ווי  הזמן.  מאורעות  יעצטיגע  די  מיט  בשייכות  המדרש 
וואזנער שליט"א ראב"ד סקווירא, הרה"ג ר' גמליאל ראבינאוויץ שליט"א, הרה"ג 
רובין  שלמה  ר'  הרה"ג  מאנסי,  פאפא  אב"ד  שליט"א  גרינוואלד  חיים  פנחס  ר' 
שליט"א אב"ד צעצשניב, המגיד המפורסם הרה"ג ר' שמעון שפיטצער שליט"א, 
און פאר די אינגווארג איז ארויף געלייגט געווארן א הערליכע דרשה דורך הרב 
ווערן צוגעלייגט נאך עטליכע  וועלן  ווי אויך  ר' אברהם מרדכי מלאך שליט"א. 

דרשות מגדולי המגידים שליט"א פאר גרויס אין קליין.

א  צו  זיין  זוכה  מיר  וועלן  הרבים  כח  בזכות  אז  אויבערשטן  צום  האפן  מיר 
גרויסע ישועה בקרוב ממש.

קֶדֶם! שׁ יָמֵינוּ כְּ יבֵנוּ ה' אֵלֶיךָ וְנָשׁוּבָה חַדֵּ הֲשִׁ

מאסיווע "הַחזֲיִרֵנוּ - קדושת בית המדרש 
בליץ קאמפיין" גייט אריין אין קראפט

אז  לזכות  ביהמ"ד  בקדושת  קבלות  הייליגע  אונטערנעמען  וועלן  אידן  רבבות 
השי"ת זאל צוריק עפענען די בתי כנסיות ומדרשות, ולזכות חולי ישראל לרפו"ש
גאר פארגעשריטענע טעלעפאן סיסטעם איז איינגעשטעלט געווארן פאר דעם צוועק
רייכע אויסוואהל פון דרשות התעוררות והתחזקות בעניני מורא מקדש געזאגט געווארן 

אינעם איצטיגן תקופה, דורך הרבנים הגאונים שליט"א, געאייגנט פאר אינג און אלט

רופט אריין דער החזירנו בליץ קאמפיין 845.241.7700
און גיבט איר אייער קבלה טובה!

דרוקט 1: צו הערן פרטים איבער דעם החזירנו קאמפיין
דרוקט 2: צו הערן דרשות הרבנים ומגידים שליט"א

דרוקט 3: צו מקבל זיין די קבלה און איבערלאזן א קוויטל
דרוקט 4: צו הערן די מספר פון די מקבלי הקבלה



ָׁבשעת'ן דאַווענען, רעדן מיר בלויז צום רבוש"ענַקְדִיש

ווען מיר זאגן פרשת הקטורת, איז עס 
d ממש ווי מען איז מקטיר די קטורת 

דער הייליגער "בני יששכר" שרייבט אין ספר "אגרא 

מיט'ן  אז  דערמיט,  מרמז  אונז  זענען  חז"ל  אז  דכלה", 

דינים,  אלע  ממתיק  מיר  זענען  הקטורת  פרשת  זאגן 

אזוי ווי עס איז געווען בזמן שבית המקדש הי' קיים ווען 

מען האט מקריב געווען די קטורת, אז עס האט מבטל 

געווען אלע דינים.

דערמיט טייטשט ער איין די דערמאנטע גמרא, אז די 

כלה גייט ארויף אויף דער שכינה הקדושה וואס ווערט 

ירושלים  אין  רוט  זי  וואס  עליונה",  "כלה  אנגערופן 

אלעמאל, ווי חז"ל זאגן אז די שכינה האט זיך קיינמאל 

נישט אוועקגערוקט פון דארט, און דאס זאגט די גמרא 

מיט'ן  זיין  מתבשם  נישט  זיך  דארף  הק'  שכינה  די  אז 

מקריב זיין די קטורת ממש, נאר דער ריח הקטורת, ד.ה. 

קען  אליין  דאס  קטורת,  פון  פרשה  די  זאגט  מען  ווען 

אויך מבטל זיין אלע דינים. 

d נעמט אוועק דאס חיות פונעם ס"מ 
אין ספר "אגרא דפרקא" )אות לו( שרייבט ער, אז אויב 

מען  שוואכט  כוונה,  מיט  הקטורת"  "פיטום  זאגט  מען 

אפ דערמיט דעם כח פונעם ס"מ און מען נעמט אוועק 

דאס חיות פונעם ס"מ, און אפילו אויב דער ס"מ האט 

מענטש  אויפ'ן  גזר-דין  א  הענט  די  אין  זיך  ביי  שוין 

אדער אויף איינעם פון זיינע בני בית, ווערט בטל דער 

גזר-דין מיט'ן כח פון זאגן די קטורת. 

d זאגן די קטורת בציבור דווקא 
דער "בית אהרן" שרייבט אין זיין סדר היום, אז מען 

וויפיל עס איז שייך צו  זיין אויף  זאל לכתחלה מקפיד 

זאגן קטורת בציבור, ווייל ווען עס זענען דא צען אידן 

צוזאמען וואס דאוונען רוט דארט די שכינה, און דורך 

די  און  תיקונים,  אלע  מתקן  ה'  בעזרת  מען  איז  דעם 

תפלות האבן א כח אזוי ווי די תפלות פון די צדיקי יסודי 

עולם. 

d פאר'ן דאוונען און סוף דאוונען 
די  זאגט  מען  וואס  דעם  דורך  אז  ער,  שרייבט  נאך 

קטורת פאר'ן דאוונען נעמט מען אוועק דעם כח פון די 

קליפות, אז די תפלות זאלן באלד ארויפגיין למעלה און 
נישט ווערן אוועקגעכאפט פון די מקטרגים. 

ל'( שרייבט  חיי שרה עמ'  )פרשת  צווייטן פלאץ  א  אויף 
דאוונען  ביים  קטורת  זאגט  מען  וואס  דאס  אז  ער, 
צוויי מאל, איין מאל פאר'ן דאוונען און איין מאל נאכ'ן 
דאוונען, איז מרומז אין די ווערטער פון רש"י הק', וואס 
ברענגט צוויי פשטים אויף "ושמה קטורה" - איין פשט 
אז "נאים מעשיה כקטורת", וואס דאס גייט ארויף אויף 
די  וואס  דאוונען,  פאר'ן  קטורת  זאגט  מען  וואס  דעם 
הייליגע ווערטער פון די קטורת טוען באשיינען אונזער 
תפלה און דאס איז א שמירה גדולה אונז אפצוהיטן פון 

אלע שלעכטע זאכן און פון דעם יצר הרע. 

דער אנדערער פשט איז "שקשרה פתחה", וואס דאס 
גייט ארויף אויף דעם וואס מען זאגט די קטורת נאכ'ן 
די  אז  טיר,  די  צו  מען  שפארט  דערמיט  און  דאוונען 
אין דער תפלה  זיין  נישט שולט  זאלן  כוחות  פרעמדע 
זאל  קיינער  און  געדאוונט  נאר-וואס  האט  מען  וואס 

נישט קענען אוועקכאפן אונזערע תפלות. 

סגולות פאר צדיקים און פאר פשוטי 
d עם  

פרשת  זאגן  אז  ארט,  אן  אויף  ער  שרייבט  אויך 
זענען  צדיקים  יעדן.  פאר  סגולות  ברענגט  הקטורת 
מענטשן  פשוט'ע  און  אז,  לופט  די  דערמיט  מטהר 
זענען זיך מטהר מיט'ן זאגן פרשת הקטורת, אז זיי זאלן 

קענען צוקומען מורא צו האבן פונעם אויבערשטן. 

d עס איז מבטל אלע מחלות  
מוטשעט  וועלט  די  ווען  צייט,  יעצטיגער  דער  אין 
איז  ה"י,  מחלה  אומבאקאנטער  נייער,  דער  מיט  זיך 
מערקווירדיג וואס הרה"ק רבי יוחנן מסטאלין-קארלין 
זי"ע פלעגט זאגן, אז קטורת בציבור איז א רפואה פאר 
אלע מחלות, און "בפרט פאר מחלות וואס באנייען זיך 

רח"ל אין אונזערע צייטן".

d  פארוואס מען זאגט "אתה סתר וכו'" 
נאך  לי"  סתר  "אתה  זאגט  מען  פארוואס  טעם  דער 
ניצול  דעם  דורך  זאל  מען  כדי  איז  הקטורת,  אמירת 
ווערן פון דער סטרא אחרא, וואס מיר זענען ארויס אין 
א מלחמה מיט איר בשעת'ן זאגן קטורת, און ווען מען 

זאגט דעם פסוק "וערבה לה'", האט מען אינזין צו בעטן 

ביים רבוש"ע אז ער זאל מקבל זיין די קטורת וואס מיר 

האבן מקטיר געווען פאר אים דורך זאגן די פסוקים.

קדמוניות",  וכשנים  עולם  "כימי  מיר  זאגן  אויך  אזוי 

מקבל  זאל  רבוש"ע  דער  אז  מיר  בעטן  דערמיט  און 

וואלטן מקטיר  ווי מיר  זיין דאס אמירת הקטורת אזוי 

געווען ממש די קטורת, ווי מיר האבן געטון בזמן שבית 

המקדש היה קיים.

און דאס וואס מיר זאגן "אנא בכח" איז, וויבאלד עס 

איז מרומז דערין דער שם מ"ב, וואס איז מעלה אונזער 

עבודה אויבן אין הימל, און דערמיט איז מען מעלה די 

רבוש"ע  פאר'ן  געווען  מקטיר  האט  מען  וואס  קטורת 

מיט'ן זאגן די פרשה פון די קטורת. 

מיט וואס דער רבוש"ע האט בארואיגט 
d אברהם אבינו  

צום שלוס: מיר דארפן וויסן דעם געוואלדיגן כח פון 

זיין  צו  מעתיק  כדאי  איז  עס  טאג.  יעדן  קרבנות  זאגן 

וואס די גמרא זאגט אין מסכת תענית )כז:(, אז אברהם 

ביים  געבעטן  און  אונז  פאר  געזארגט  האט  אבינו 

רבוש"ע אז אידן אין אלע דורות זאלן האבן א כח וואס 

זאל זיי אפהיטן און באשיצן פון אלעם בייזן, און אפילו 

ווען זיי וועלן זיך פארזינדיגן זאל דער רבוש"ע זיי נישט 

פארלענדן ח"ו.

זיין  וועט  דאס  אז  געזאגט  אים  האט  רבוש"ע  דער 

דורך דעם וואס זיי וועלן מקריב זיין פאר אים קרבנות, 

האט אברהם געפרעגט, דאס איז גוט בשעת עס איז דא 

א בית המקדש און מען איז מקריב קרבנות, אבער וואס 

וואס  נישט קיין בית המקדש;  וועט  ווען עס  זיין  וועט 

וועט זיי דעמאלט היטן און באשיצן? האט דער רבוש"ע 

אים געענטפערט: "אברהם, איך האב שוין מתקן געווען 

פאר זיי דעם סדר פון קרבנות. בשעת זיי זאגן קרבנות, 

רעכן איך עס פאר זיי ווי זיי וואלטן מקריב געווען פאר 

אלע  מוחל  דעמאלט  זיי  בין  איך  און  קרבנות,  די  מיר 

עבירות. 

)תוכן עניני סגולת פרשת אמירת הקטורת הוא משיעורי 

הרה"ג ר' שמעון שפיטצער שליט"א(

Wלֵב בַּ עֲבוֹדָה שֶׁ
הערליכע ענינים און מאמרים אויף עבודת התפלה

די גרויסקייט פון פרשת הקטורת )ב(

W

ן אֲהוּבַי אַחַי וְרֵעַי עַל כֵּ

לּאֹ  ים שֶׁ טַנִּ נֵיכֶם הַקְּ בֶר וְגַם בְּ יל עַצְמְכֶם מִן הַדֶּ רְצוּ לְהַצִּ אִם תִּ
ה נָּ מִיתָה מְשֻׁ לוֹם בְּ יָמוּתוּ חַס וְשָׁ

טֵל! בָר בָּ נֶסֶת שׁוּם דָּ בֵית הַכְּ לוֹם בְּ רוּ חַס וְשָׁ דַבְּ לאֹ תְּ
י יֵיבִי זצ"ל( שׁ לְרַבִּ פֶר מוֹרָא מִקְדָּ סֵּ ה - הוּבָא בַּ רֶךְ משֶֹׁ )דֶּ



נַקְדִישָׁבשעת'ן דאַווענען, רעדן מיר בלויז צום רבוש"ע

 "מען זעט דאך אז מען האט מבטל געווען דאס דאוונען בציבור, מען לאזט 

נישט דאוונען בציבור. דער רבוש"ע האט אזוי געפירט, אז גרויסע, הייליגע בתי 

מדרשים זענען פארמאכט און פארשלאסן. מוז דאך זיין, אז עפעס פעלט אין 

קדושת בית הכנסת, מען פירט זיך נישט אויף אין שול ווי ס'דארף צו זיין, מען 

רעדט דברים אסורים, צי מען שמועסט ביים דאוונען אדער ביי קריאת התורה, 

וואס דאס איז א געוואלדיגער חטא, כידוע וואס דער 'תוספות יום טוב' האט 

געזאגט, אז ער האט געהאט א גילוי מן השמים אז די צרות פון שנות ת"ח ות"ט 

ווייל השי"ת איז ברוגז אז מען רעדט דברים בטלים  זענען געקומען דערפאר, 

אין די בתי מדרשים. 

מען  זאל  דאוונען  אינמיטן  אז  דעם,  אויף  קעמפן  מען  דארף  "וויפיל 

נישט  מען  טאר  סעלפאן  כשר'ן  א  אפילו  סעלפאן.  קיין  ארויסנעמען  נישט 

אריינברענגען אין בית המדרש. 

"איך רעד נישט פון קלים ופוחזים וואס קענען ארויסנעמען א סעלפאן ווען 

נאר אפילו  יוצר, רח"ל,  ביי ברכת  וויברירט אינמיטן שמונה עשרה, אדער  עס 

ביים אנפאנג אדער ענדע פונעם דאוונען, אדער נאכ'ן דאוונען, טאר מען עס 

אויך נישט ארויסנעמען אין שול. ס'איז א זלזול אין תפילת הציבור.

"יעצט, ווען מען מוטשעט זיך מיט דער מחלה וואס גייט ארום ל"ע, דארף 

בית  בקדושת  זיין  צו  נזהר  קבלה,  א  און  חיזוק  א  ארויסנעמען  דערפון  מען 

המדרש. דאס וועט ארויסהעלפן און עס וועט זיין דער תיקון, אז די גזירה זאל 

אפגעטון ווערן."

 ... שוין א לענגערע צייט וואס איך האב געוואלט רעדן וועגן אן ענין נאר מען 

מען  דארף  למעשה  אבער  געלעגנהייט,  א  אויף  ווארטענדיג  אפ,  עס  שטופט 

פאר  גייט  עס  וואס  ווייסט  יעדער  געלעגנהייט,  א  אויף  ווארטן  נישט  ליידער 

אויף די וועלט, שווערע גזירות, און נישט קיין גוטע בשורות הערט מען ליידער 

יעדן טאג, יעצט ווייסט יעדער גייט ארום די קאראנ"א וויירו"ס וואס האט שוין 

הונדערטע  בממון  אפאקטירט  און  בגוף,  ה"י  טויזנטע  שווערע  אנגעשטעקט 

פרנסות פון אחב"י... 

ווי ס'געווען  ווייס מיר פון די נישט לאנגע פארגאנגענהייט אין יוראפ,  אונז 

וואס האט אומגעברענגט טויזנטער נפשות ל"ע... און  די מחלה פון חוליר"ע, 

היינט, ווען מ'מיינט אז מ'לעבט אין א פארגעשריטענע וועלט מיט אלע מינים 

באהאנדלונגען, גיבט מען זיך נישט קיין עצה, מילא איז דאס דאך א סימן פון 

הימל אז מ'מאנט עפעס פון אונז, ס'איז דאך נישט אומזינסט. 

אויך ווייסט יעדער פון די טראגעדיע אין דזורס"י סיטי, און אין פארשעי, און 

לעצטנ'ס אין ארצה"ק, אן עקסידענטי מיטן חתן יעקב קאפל בן אסתר לרפו"ש, 

וואס פון זיין אייגענע משפחה שטאמט ער פון א משפחה וואס איז זייער נאנט 

דא אהער, און איז געווארן א חתן דא צו אחד מבני החבורה, איז ווי געשמועסט 

מאנט מען דאך עפעס פון אונז. 

כ'האב שוין געזאגט דא עטליכע מאל, ס'דא א פסוק אין צפניה )ג, ו(, הכרתי 

גוים נשמו פנותם החרבתי חוצותם החרבתי חוצותם מבלי עובר נצדו עריהם 

מבלי איש מאין יושב אמרתי אך תיראי אותי תקחי מוסר וכו', זעהט מען דאך 

דער נביא זאגט מ'מיינט דאך אונז. 

יעדער  דארף  זיין,  מתקן  דארף  זיך  פאר  בפרטיות  יעדער  וואס  אזוי,  איז 

אליינ'ס מאכן פאר זיך אן אייגענען חשבון הנפש, אבער מ'רעדט דאך בכלליות 

נישט  פון  ענין  דער  איז  דאס  אז  איך,  מיין  זיין,  מקבל  עפעס  דאך  מען  דארף 

רעדן ביים דאווענען, מ'זעהט היינט אויסגעווארפן די צעטלעך און בלעטלעך 

פון דאס הארבקייט פון רעדן ביים דאווענען, און די גרויסע ענינים פון נישט 

רעדן, און אין אמת'ן איז דאך דאס הלכות מפורשת אין שו"ע. 

איז אז מ'בעהט זאכן וואס יא צו טון, מוסיף זיין חומרות, קען דאך עס זיין 

שווער, אבער בסך הכל שווייגן, איז דאך עס גאר א לייכטע זאך, ס'שטייט אין 

תומר דבורה אז איינער איז געקומען בעטן א תשובה אויף זיינע עבירות, האט 

מען אים געזאגט ער זאל פאסטן, האט ער געזאגט אז ער איז א חלוש, און ער 

קען נישט, זאגט מען אים געב צדקה, זאגט ער איך בין א ארימאן, כ'האב קוים 

קיין  נישט  דאך  קאסט  דאס  שווייג!  דעמאלט'ס  אים  מען  זאגט  ברויט,  אויף 

כוחות און נישט קיין געלט. אבער נישט רעדן איז נישט גענוג, ס'דארף זיין מיט 

א קבלה וואס מ'איז מקבל אויף זיך. 

די צווייטע זאך, וואס מען האט שוין מעורר געווען, ס'הענגט אפילו א צעטיל, 

וואך, ביי  ווען איך בין געווען די  וואך בין איך מער נתעורר געווארן,  אבער די 

א גרויסע רבי'שע חתונה, האט מען אויסגערופן, אז מ'בעהט יעדן איינעם צו 

בָרוֹ! בַר ה', הַחֲרֵדִים אֶל דְּ מְעוּ דְּ שִׁ

אויסצוגן פון דרשות פון רבנים הגאונים 
שליט"א איבער די חובת השעה זיך צו מקבל 

זיין קבלות טובות בענין "מורא מקדש"

דברות קודש מאת כ"ק אדמו"ר מטענקא שליט"א
יום א' פ' ויקרא תש"פ לפ"ק - בשיחה לחסידיו ותלמידיו על הטעלפאן

דברות קודש מאת כ"ק אדמו"ר מקאסאן בארא-פארק שליט"א
שב"ק פ' תרומה תש"פ לפ"ק קודם קריאת התורה







ָׁבשעת'ן דאַווענען, רעדן מיר בלויז צום רבוש"ענַקְדִיש

איינהאלטן תקנת רבינו שליט"א און נישט ארויסנעמען קיין סמארטפאון, הגם 

ס'איז נישט געוווען אין קיין ביהמ"ד. 

וואך, ועשו לי  איז דאך כל שכן וכל שכן אין א בית המדרש, רש"י זאגט די 

מיר  ווען  צייטן,  היינטיגע  אז  אויס,  דאך  קומט  לשמי'...  קדושה  'בית  מקדש, 

האבן ליידער בעוונותינו הרבים מער נישט קיין ביהמ"ק, גייט דער 'בית קדושה' 

ארויף אויפן בית המדרש, וואס חז"ל זאגן קלאר אז ס'ווערט אנגערופן א מקדש 

מעט. 

א  ניצן  און  האבן  פון  ענין  עצם  אינעם  אריין  נישט  גיי  איך  ממילא  איז 

יעצט  נישט  איז  וואס  זיך א באזונדערע שמועס  סמארטפאון, דאס פאדערט 

דער צייט, אבער עכ"פ נישט אין ביהמ"ד ס'דאך פארט א מקדש מעט, א מקום 

קדוש. 

נישט  קומט  עלעקטערישאן  אן   - מאל  לעצטע  דערמאנט  עס  כ'האב 

זיינע טאל'ס  ניצט  געצייג אין ביהמ"ד, אזוי אויך א פלאמבער  זיין  אריין מיט 

אינדרויסן, ווען ער ווערט פארטיג לאזט ער דאס אינדרויסן, און נאכדעם קומט 

ער אריין אין ביהמ"ד, דאס זעלבע דארף זיין ביי א סמארטפאון, האסט עס, נוץ 

עס אינדרויסן, ווען דו ענדיגסט קום אריין. 

אז  מאל,  לעצטע  געזאגט  איך  האב  דאווענען,  ביים  רעדן  נישט  לגבי  און 

טאמער פאר איינעם איז דאס דאווענען צו לאנגווייליג, איז דא ספרים שענק 

פול מיט ספרים ווי מ'קען אריין קוקן, און היינט איז שוין דא די פולע בלעטלעך, 

אזוי אז ס'איז דא וואס צו טון, און מ'דארף נישט רעדן. 

נישט  ווערט  תרומה  פרשת  אין  הגם   - זוה"ק  אין  וואך  די  זיך,  כ'דערמאן 

דערמאנט קיין איין ווארט פון דאווענען, איז אבער אין זוה"ק די וואך דא גאנצע 

בלעטער אויפן שבת'דיגע דאווענען, אויף ק-ל אדון, אזוי אויך אויף נשמת, און 

אויף די אלע קאפיטלעך וואס מ'לייגט צו צי די פסוקי דזמרה, עס איז היינט דא 

אין ביהמ"ד א גרינגען פירוש אויף דעם, דער 'מתוק מדבש', אדרבה זאל יעדער 

דאס דורך לערנען וועט מען זעהן אז דער דאווענען נעמט גאר צו שנעל, עס 

וואלט נאך געדארפט געדויערן אסאך לענגער. 

איז עכ"פ, בזכות זה וואס מ'עמיר זיך מקבל זיין נישט צו רעדן ביים דאווענען, 

און ביים ליינען, און אפהיטען אויף כבוד בית אלקינו, וועלן מיר זוכה זיין קודם 

און  ה"י,  הזמן  פגעי  און  רעים  חולאים  מיני  אלע  פון  ווערן  אפגעהיטן  טאקע 

נאכדעם וועלן מיר זוכה זיין צום גרויסן יום המקווה ווען עס וועט אראפקומען 

דער בית השלישי בנוי ומשוכלל במהרה בימינו. 

"רבותי, איך בעט, מען זאל זאל זייער אכטונג געבן, בכלל נישט צו רעדן 

גברא  בין  אפילו  התורה  קריאת  ביי  און  סוף,  צום  ביז  דאוונען  אנהייב  פון 

מגיפה,  דער  פאר  גורם  דער  איז  דאס  נישט  צי  ווייסט,  ווער  ווייל  לגברא! 

רחמנא ליצלן!

אין ספר הק' "חכמת התורה", פרשת ואתחנן )עמוד שס"ד(, האט דער גרויסער 

גדול בישראל וצדיק יסוד עולם רבי שלמה קלוגער זצ"ל געשריבן בשעתו, אין 

א צייט וואס ס'האט געהערשט ל"ע א מחלה: "היות כי בעווה"ר גברה החולאת 

ר"ל, מי שאמר לעולמו די יאמר לזה די…" ער זאגט דארט, אויף וואס דארף 

זאגן  מיר  למעשה?  טון  קינדער  אידישע  דארפן  וואס  און  טון,  תשובה  מען 

ראש השנה ביים דאוונען: "ותשובה ותפלה וצדקה מעבירין את רוע הגזירה". 

דער  ח"ו,  ווערן  געכאפט  קען  מענטש  א  פארוואס  זאכן  דריי  דא  זענען  עס 

אויבערשטער זאל אפהיטן. ערשטנס, אויב מען האט חלילה אייגענע עבירות, 

לב יודע מרת נפשו, יעדער ווייסט ביי זיך וואס ער האט געזינדיגט; דאס צווייטע 

איז, חלילה, בעוון הדור; און דאס דריטע איז, ווייל אין דער צייט וואס עס דרייט 

זיך ארום א משחית, זאגן חז"ל, "כיון שניתן רשות למשחית אינו מבחין בין טוב 

לרע". די עצה קעגן די דריי זאכן איז תשובה, תפלה וצדקה.

אויף די אייגענע עבירות איז די עצה תשובה, און מיר וועלן שוין צוריקקומען 

ליידט  פארוואס  ווייל  פארוואס?  תפילה.  עצה  די  איז  הדור  עון  אויף  דערצו. 

מען איין איד פאר'ן צווייטן? ווייל כלל ישראל איז א קומה שלימה. און ווי אזוי 

טיילט מען זיך אפ, אז מען זאל נישט ליידן בעון הדור? לאמיר זען ביי אן עבירה, 

אין  אין פסוק  ישראל. מיר לערנען  כלל  פון  זיך אפ א איד  טיילט  אזוי עס  ווי 

פרשת נצבים, משה רבינו זאגט, טאמער ס'איז דא א מאן אדער א פרוי וואס 

האט עפעס אפיקורסישע געדאנקען אין קאפ, "והבדילו ה' לרעה מכל שבטי 

ישראל", וועט השי"ת אים אפטיילן פון גאנץ כלל ישראל. זעט מען, אז דורך א 

חטא אין הארץ ווערט מען אפגעטיילט פון כלל ישראל. און אוודאי און אוודאי 

איז אזוי אויך לטובה. תפילה בלב, "עבודה שבלב זו תפילה" - אז אידן ניצן אויס 

די געלעגנהייט וואס השי"ת גיט אונז, א צעבראכן הארץ וואס יעדער האט, כדי 

ווייט מעגליך  ווי  צו דאוונען צום הייליגן באשעפער, און מען דאוונט בכוונה, 

לויט'ן מצב, ווערט מען מיט דער תפילה אפגעטיילט פונעם עון הדור און מען 

ווערט אפגעהיטן פון אלעם בייזן.

די עצה קעגן דעם משחית, "כיון שניתן רשות למשחית אינו מבחין בין טוב 

לרע", איז צדקה. ער ברענגט דעם פסוק "אשרי משכיל אל דל ביום רעה ימלטהו 

ה'", די צדקה באשיצט אז דער משחית זאל נישט קענען אנרירן, און דאס וועט 

זיין א שוץ צו ווערן אפגעהיטן פון אלעם בייזן. עד כאן דבריו הקדושים פון רבי 

שלמה קלוגער.

יעדן איד'ס תפלה האט יעצט א כח ווי א רבים
מורי ורבותי! לאמיר אנהייבן די צווייטע זאך – תפילה. תפילה איז דאך א זאך 

דברים  "ד'  ברכות,  אין מס'  זאגט  גמרא  די  ווי  און  חיזוק,  א  כסדר  וואס דארף 

יום", און איינע פון די זאכן איז תפילה, און תפילה בציבור.  צריכין חיזוק בכל 

מיר וועלן נאך אי"ה האבן די זכיה דערצו, אבער למעשה יעצט, ווען מיר זענען 

אין דעם מצב ווי ס'איז, איז אפשר דארף מען דא ארויסנעמען א נקודה. אמאל 

איז דא וואס דער אויבערשטער זאגט פאר יעדן איד, איך וויל דיר מודיע זיין: 

אמת, ביז היינט האסטו געדאוונט ברבים, און מיט א גרויסן רבים, אבער איך 

ווי א רבים.  כח  יחיד א  יעדער  זמן האט  וויסן, אז אין אזא  זאלסט  דו  וויל אז 

יעדן איד'ס תפילה מאכט אויס אין הימל אזוי ווי א רבים. מען ווארט אויף יעדן 

קרעכץ, יעדן קאפיטל תהילים און יעדע שמונה עשרה - יעדן "ראה נא בענינו", 

יעדן "רפאנו", יעדן "ברך עלינו", יעדן "תקע בשופר גדול", יעדן "והסר ממנו יגון 

ואנחה", "ולירושלים עירך"…

א צייט מקבל צו זיין צו דאוונען מלה במלה
עקידה  די  עקידה.  פרשת  די  זאגן  צו  זיין,  צו  מקבל  ענין  אן  איז  אפשר 

הרב הגאון יואל צבי הלוי מאשקאוויטש שליט"א
דומ"ץ קרית טאהש ובעמח"ס "בית נאמן בישראל"

הרב הגאון שלמה רובין שליט"א
אב"ד צעצשנוב קרית יואל



נַקְדִישָׁבשעת'ן דאַווענען, רעדן מיר בלויז צום רבוש"ע

און  זוהר,  אין  דאך  שטייט  קטורת,  מיתה.  פון  און  צרות  אלע  פון  ראטעוועט 

וואס עס טוט אויף, און קרבנות באשיצט. מיר דארפן מאכן א  ווייסט  יעדער 

חשבון הנפש. האבן מיר נישט אמאל אויסגעלאזט פונעם דאוונען? איז אפשר 

אנהייבן  מען  קען  מצב,  דעם  אין  יעצט,  אפילו  טובה.  קבלה  די  זיין  דאס  זאל 

מקבל זיין אויף זיך צו דאוונען מתחלתו לסופו בכוונה, פרובירן ווי ווייט מעגליך 

צו זאגן מלה במלה, נישט אויסלאזן פונעם דאוונען. דער אויבערשטער ווארט 

אויף אידישע תפילות, ולא בזה את תפלתם תכתב זאת לדור אחרון.

די לופט פון ביהמ"ד איז געזונט
אזא  דאך  איז  תשובה  תשובה.  פון  רעדט  קלוגער  שלמה  רבי  ורבותי!  מורי 

כללות'דיגע זאך, און אוודאי איז דא א חובת התבוננות, ווי דער רמב"ם זאגט 

אין הלכות תענית, אז יעדער איד זאל זיך מתבונן זיין אין וואס ער קען, לב יודע 

מרת נפשו, סור מרע ועשה טוב. איך וואלט אבער יא געוואלט דערמאנען א 

זיין א תועלת, כאטש פאר מיר און  וועט עס  - אולי  פאר כללות'דיגע נקודות 

פאר'ן עולם, ואבנה גם אנכי ממנה.

מען האט אונז ארויסגעווארפן פון די בתי כנסיות ובתי מדרשות; ס'ליגט דאך 

ארץ  קדושת  דא  איז  ביהמ"ד  יעדן  אין  אז  איבעראל,  ס'שטייט  דערין.  עפעס 

ישראל. וואס מיינט דאס אז ס'איז דא קדושת ארץ ישראל? עס איז דא א ספר 

"נחמד ונעים" פון עמוד עבודה, זאגט ער, אז דער הבל וואס קומט ארויס פון 

וואס איז ריין פון יעדן סארט נגע  א איד בשעת'ן דאוונען איז הייליגע לופט, 

ס'אטעמט  ווער  אז  ברור,  איז  דאס  און  ישראל.  פון ארץ  לופט  ס'איז  ומחלה; 

בית  דאס  ימים.  איז מאריך  און  און שטארק  געזונט  איז  לופט  דער  פון  אריין 

הכנסת איז א בית מקדש מעט. דער אויר פון בית הכנסת איז קדוש, און דורך 

דעם וואס ער אטעמט אריין די דאזיגע לופט, איז ער געזונט און שטארק און 

איז מאריך ימים.

דער "ווירוס" פון רעדן ביים דאוונען
ער שרייבט דארט פון דער געוואלדיגער הארבקייט פון דעם וואס רעדט דברים 

בטלים אין ביהמ"ד ביים דאוונען און ביי קריאת התורה, וויפיל ער שעדיגט זיך 

מיט אנדערע, ווייל די דיבורים וואס קומען ארויס, דאס ברענגט, אזוי ווי מען 

זאגט יעצט אין אונזער מצב, "דזשערמס" אין דער לופט, און אנדערע מענטשן 

אין ביהמ"ד שעפן אריין, חלילה וחס, די לופט פון דעם "ווירוס" אין זייער גוף. 

ווייל די טומאה העלפט דעם יצר הרע, אבער אויך  ער איז מזיק זייער נשמה, 

זייער גוף, ווייל די שלעכטע לופט איז מזיק, ס'איז מעופש וטמא, ס'איז אן "עיר 

פאלושען".

יעדן איד וואס רעדט אין ביהמ"ד מעג מען מוסר זאגן. איך זאג אלץ וואס דער 

"נחמד ונעים" זאגט: וואסערע רעכט האסטו מזיק צו זיין אנדערע?!

לאמיר זיך מקבל זיין נישט צו רעדן ביים דאוונען
די  פון  כוללים,  די  פון  מדרשים,  בתי  די  פון  ארויסגעווארפן  אונז  האט  מען 

חדרים. וויפיל דארפן מיר זיך מתבונן זיין. מורי ורבותי! ס'איז א הייליגער כלל 

זירוז און התחזקות אין דעם ענין נישט צו רעדן  ישראל, אבער מיר דארפן א 

ביים דאוונען, נישט נוהג זיין קלות ראש, חלילה וחס, אין ביהמ"ד.

חסדי ה' כי לא תמנו. אין די לעצטערע צייטן איז דא א געוואלדיגע התעוררות 

"מי שברך" פונעם "תוספות  זאגט דעם  נקודה. מען  ביי אידן טאקע אין דער 

און  זיין  מחזק  נאכמער  זיך  דארף  מען  אז  אויס,  ווייזט  אבער  כידוע,  יו"ט", 

מקבל זיין אויף זיך כאטש יעצט נישט אויסצורעדן ביים דאוונען. און אז דער 

אויבערשטער וועט העלפן בקרוב, לאמיר נאך האפן אז שוין מארגן ביי שחרית 

וועלן מיר קענען דאוונען צוריק אין ביהמ"ד, וועלן מיר מער אכטונג געבן אויף 

קדושת ביהכ"נ און קדושת ביהמ"ד.

צוריקקומענדיג אין ביהמ"ד וועלן מיר אויסלעשן די 
סעלפאנען

איז  עס  ווי  מצב  צום  צוריקשטעלן  זיך  פרובירן  נאר  לאמיר  ורבותי!  מורי 

געווען ביז צען יאר צוריק, ווען עס זענען ארויסגעקומען די האנט-טעלעפאנען 

וואספארא  ווייסט  יעדער  מדרשים.  בתי  די  אין  מיטנעמען  קען  מען  וואס 

נישט  רעד  איך  דאוונען.  ביים  שטערט  עס  וחס;  חלילה  ברענגט,  דאס  נסיון 

זאל  - דער אויבערשטער  ל"ע  איז דאך  וואס דאס  כלי,  גע'אסר'טער  פון דער 

אפהיטן - אין א ביהמ"ד, ווי א מעמיד צלם בהיכל, ר"ל. מען רעדט אפילו פון 

די כשר'ע סעלפאנען. יעדער ווייסט דאך וויפיל ביטול תורה ותפילה דאס האט 

וועלן  מיר  און  יעצט  העלפן  אונז  וועט  אויבערשטער  דער  אז  אנגעברענגט. 

קענען צוריקקומען, זאל מען אויסלעשן די טעלעפאנען ביים דאוונען און ביים 

זיך אכטונג געבן און שטיין על המשמר אין דעם ענין, און מיט דעם  לערנען, 

זכות וועלן מיר געהאלפן ווערן מיט'ן כח התפלה ברבים.

דבריהם הן הן זכרונם

הרה"ק רבי אהרן ראטה זי"ע

יומדה"ל ו' ניסן

מנדל  מנחם  ר'  הרה"ח  הישיש  החסיד 

בעל  מרן  תלמידי  משרידי  זצ"ל,  לעפקאוויטש 

לו  עשו  פעם  כי  סיפר  זי"ע  אמונים"  "שומרי 

על  הצביעו  אשר  קשים  דברים  וגילו  בדיקות 

מחלה מסוימת רח"ל.

נזקק  כי  לפניו  ובכה  רבינו  אל  נכנס  כן  בראותו 

יש  אם  יודע  "איני  ואמר:  והוסיף  לישועה,  הוא 

מלא  בפה  לומר  הנני  יכול  זאת  אולם  זכויות,  לי 

התפילה  בעת  לדבר  שלא  נזהרתי  מעודי  כי 

ולענות אמן ויהא שמיה רבא כהוגן, ומאחר שכן 

על הרבי לפעול עבורי ישועה". 

נענה רבינו: "אם כן בודאי תהא לך ישועה".

וכך הוה שעשה בדיקות בשנית ונעלם כל סימן 

של נגע ומחלה בחסדי ה'.

וזכינו לגדל בנים ובני 
בנים חכמים ונבונים 
אוהבי ה' יראי אלוקים

לכבוד מערכת נקדישך,

ענין  אינעם  צייט  שווערע  א  אריבער  בין  איך 

פון חינוך הבנים. מיין בחור'ל, א בעל כשרון און 

פלייסיגער מתמיד, האט פלוצלינג, ממש פון איין 

און  לערנען  אויפגעהערט  אנדערן,  אויפ'ן  טאג 

האב  איך  שפעט.  אויפשטיין  אנגעהויבן  האט 

גארנישט  אבער  עצות,  סארטן  אלע  פרובירט 

האט נישט געהאלפן.

זייענדיג אין קלעם, האב איך מקבל געווען אויף 

נישט  והלאה  מהיום  ה'  בעזר  וועל  איך  אז  זיך, 

זיך  איך  וועל  ספעציעל  און  דאוונען,  ביים  רעדן 

מחזק זיין דערין אין די קומענדיגע פערציג טעג, 

תפלות  מיינע  וועלן  זכות  דעם  אין  אז  האפנדיג 

נתקבל ווערן לרחמים ולרצון.

איז  זיך  גיט  מענטש  דער  וואס  ריר  יעדער 

וואס  וואס ער פירט צו  דאך פונעם בורא עולם, 

דער  האט  דאן  פונקט  הערן.  און  זען  זאלן  מיר 

"נקדישך",  גליון  דעם  צוגעשיקט  מיר  רבוש"ע 

מעשה  א  געדרוקט  געזען  איך  האב  דארט  און 

ישועה.  א  אויף  געווארט  האט  וואס  איד  א  פון 

רעדן  נישט  זיך  אויף  געווען  מקבל  האט  ער 

איז  ער  אבער  דאוונען,  גאנצן  דעם  פון  במשך 

זיך  ביז ער האט  געווארן,  געהאלפן  נישט באלד 

וועט קומען,  די ישועה  ווען  אונטערגענומען אז 

וועט ער דאס מפרסם זיין ברבים, און דאן האט 

האט  ער  וואס  אויף  גדולה  ישועה  א  געזען  ער 

געווארט און ארויסגעקוקט.

לייענענדיג די מעשה, האב איך באשלאסן צו 

זיין  מבשר  קען  איך  ה'!  חסדי  זעלבע.  דאס  טון 

היינט די פרייליכע בשורה, אז מיין זון איז צוריק 

ארויף אויף די גלייכע רעלסן און ער הארעוועט 

די  אז  אויס,  זעט  ווי פריער.  אזוי  רבה,  בהתמדה 

קבלה נישט צו רעדן ביים דאוונען, און מפרסם צו 

זיין די ישועה, און אזוי ארום טון תשובת המשקל 

און  גערעדט,  יא  פריער  האט  מען  וואס  אויף 

משפיע זיין דערמיט אויך אויף אנדערע, צו וויסן 

אז אלע ישועות ליגן דערין און אז ווען מען רעדט 

ישועות  דאס  ברענגט  דאוונען  בשעת'ן  נישט 

למעלה מדרך הטבע – האט טאקע געהאלפן אז 

איך זאל זען די ערווארטע ישועה.                   )-(



ָׁבשעת'ן דאַווענען, רעדן מיר בלויז צום רבוש"ענַקְדִיש

מכתב התעוררות מאת הגה״צ

רבי ישראל דוד הארפענעס שליט״א
אב״ד ישראל והזמנים



נַקְדִישָׁבשעת'ן דאַווענען, רעדן מיר בלויז צום רבוש"ע

וויכטיגע הלכה׳דיגע אָנווייזונגען
_______________________________________אין ליכט פון דעם יעצטיגן שווערן מצב

_______________________________________ מיט׳ן קאראנעוויירוס און אָפּשליסונג פון בתי מדרשים

זיין אָפּגעהיטן אין די רעגירונגס אָנווייזונגען
האָט  רעגירונג  די  וואָס  אַלעם  אין  אפּגעהיטן  זיין  מ׳זאָל 
געטרייע  די  דורך  איבערגעגעבן  ווערט  וואָס  און  באַפוילן, 
וועלכע זענען זענען באַגלייבט  אָנפירער פון ״חברה הצלה״, 

אויף די הינזיכטן. 

טראָגן אַ ספר תורה און ליינען
וויבאַלד ס׳איז יעצט אסור זיך צו פאַרזאַמלען אַסאַך מענטשן 
זאָלן  פאַרשלאָסן,  זענען  מדרשים  בתי  די  און  אויפאיינמאָל, 
בלויז   — אינאיינעם  דאַווענען  צוזאַם  זיך  קומען  וואָס  די 
ווי ס׳איז ערלויבט דורך די רעגירונג, און  לויט  אויפ׳ן אופן 
אָפּגעטיילט 6 פיס איינער פונעם אַנדערן — זאָלן פּרובירן זען 

אָנצוגרייטן אַ ספר תורה אויפ׳ן פּלאץ, צו קענען ליינען. 
און מ׳מעג טראָגן אַ ספר תורה דערפאר פון פּלאַץ צו פּלאַץ 

אפילו נאָר פאַר איין קריאה.
אויב איז נישטאָ קיין ספר תורה, ווייל ווי פארשטענדליך איז 
שווער פאר יעדן צו שאַפן, זאָל מען בשום אופן פאַר דעם נישט 

זיך פאַרזאַמלען מער מענטשן ווי ערלויבט דורך די רעגירונג!
ווען מ׳האָט נישט קיין ספר תורה, אין די וואָכנטעג זאל מען 
טון ווי פאָלגענד: נאך שמונה עשרה זאל מען זאגן חצי קדיש, 
ליינען ג׳ קריאות און דערנאך זאל מען זאָגן חצי קדיש און 

אשרי וכו׳ אַזוי ווי אין אנדערע טעג.
תחנון קען מען נישט זאגן אויב איז נישטא קיין ספר תורה 

אינעם בנין וואו מ׳דאווענט.
 6 ס׳דאָ  ווען  און  טאג,  אגאנצן  התורה  קריאת  הערן  מ׳קען 
וואָס האָבן נישט געהערט ליינען קען מען מצרף זיין נאָך 4 
מענטשן, און מ׳זאל ליינען די ג׳ קריאות און דערנאך זאָגן חצי 

קדיש. ווי אויך קען מען ליינען פאַר תפלת מנחה.

סידור המנינים
ווען מ׳דאַווענט אין שטוב, ווערט גע׳פסק׳נט אין שלחן ערוך 

אז מ׳זאָגט נישט קיין מגן אבות. 
היות מ׳מאכט קלענערע מנינים, זאל מען זעהן אז יעדער זאל 
צו  מערערע שאלות  דא  איז  עס  פלאץ,  איין  אויף  דאווענען 
מצרף זיין פון איין שטוב צום צווייטן אדער האלוועיס, אויב איז 

דא ספיקות זאל מען זיך פארבינדן מיט א מורה הוראה 

ברכת מגן אבות בשבת
ווען מ׳דאַווענט אין שטוב, ווערט גע׳פסק׳נט אין שלחן ערוך 
אַז  זיך  פירן  וואָס  )ס׳דאָ  אבות.  מגן  קיין  נישט  מ׳זאָגט  אז 

מ׳זאָגט יאָ מגן אבות אפילו אין אַזאַ פאַל.(

ליינען אום שבת קודש
שבת ווען ס׳נישטא קיין ספר תורה, זאל מען ליינען די קריאה 
פון אַ חומש, אָן קיין ברכה. מ׳רופט נישט אויס די עולים לתורה 
מיט זייער נאָמען ״יעמוד״ ווי געווענליך, נאָר דער בעל קורא 

לייענט די גאַנצע קריאה, און דערנאָך זאָט מען חצי קדיש.
נאָך דעם  זאָל מען  שבת החודש,  ס׳איז  ווי  אַזוי  דעם שבת, 
חצי קדיש ליינען פון חומש פרשת החודש, און מ׳זאל זאָגן 

די הפטרה אָן אַ ברכה.
ווען ס׳דא א מעגליכקייט אז נאכ׳ן דאווענען וועט שוין זיין א 
ספר תורה, קען מען ליינען אגאנצן טאָג, און ווי אויך קען מען 

עס משלים זיין ביי מנחה.
ווען מ׳איז מסדר דעם ספר תורה, היות ס׳יעצט דאָ אַ מאַנגעל 

אין ספרים, זאל מען נישט האלטן 2 ספרי תורה אויף איין 
פּלאץ צו האבן עקסטער פאר פרשת החודש, נאָר ענדערש 

ניצן איין ספר תורה און מישן צו די קריאה פון החודש.

ראש חודש בענטשן
מ׳קען בענטשן ראש חודש אפילו אן קיין ספר תורה. און די 
מתפּללים אָן א ספר תורה זאלן טון ווי פאָלגענד: נאָכ׳ן ליינען 
זאָל  החודש,  פּרשת  מיט  קריאה  גאַנצע  די  חומש  אינעם 
ווי  ר״ח בענטשן  פון  פאָרזאָגן דעם סדר  דער בעל  תפלה 

געווענליך.
אין פאַל אַז מ׳וועט זיך צוזאַקומען שפּעטער נאָכ׳ן דאַווענען 
צום ליינען )ווי פאַרשטענדליך נאָר לויט׳ן אופן ווי די רעגירונג 
ערלויבט( זאל מען ענדערש בענטשן ראש חודש דעמאָלט 

ביי די ספר תורה.

זיך וואַשן מיט 9 קבין במקום טבילה
זענען  ציבור  פאַר׳ן  מדרשים  בתי  די  אין  מקוואות  די  היות 
אָפּגעשפּאַרט דערווייל און מ׳קען נישט גיין זיך טובל׳ען, איז 
וואָס  קבין,  מיט תשעה  וואַשן  זיך  פון  עצה  די  בדיעבד  דאָ 

מ׳קען דאָס טון דורך אַ שויער ווי פאָלגענד:
די  אונטער  זיך שטעלן  פיס-פלאַך, דערנאך  די  מאַכן  פייכט 
קראַן  דעם  עפענען  און  שטראָמט,  וואַסער  די  וואו  שאָוער 
גיסן  זאָל  ער  און  גברא[  כח  זיין  ס׳זאָל  ]אַז  שאָוער  פונעם 
דירעקט קעגן זיין קאָפּ. און די הענט זאל מען לייגן קעגן דעם 
דאָס  לאָזן  און  לייכט,  נאָר  אָנגעכאַפּט  פעסט  נישט  האַרץ, 
קערפּער,  גאַנצן  זיין  אַרום  קאָפּ  זיין  פון  אַראָפּפליסן  ואַסער 

פאַר לערך 3 מינוט נאָכאַנאַנד.
שטיין  מען  דאַרף  שטאַט,  גייט  שאָוער  דער  אויב  פאַל  אין 

אַביסל לענגער, אומגעפער פאַר 5 מינוט.
דעם אופן פון ״ט׳ קבין״ זאל מען טון יעדן אינדערפרי )שבת 
קודש, אויב מ׳קען אינטער קאלטע וואסער,ובמקום ט״ע ישאל 
למו״ץ( אַנשטאָט טבילת עזרא, און די זעלבע ערב שבת ווען 

מ׳גייט אין מקוה לכבוד שבת.

וואַשן די הענט שבת מיט דיסאינפעקשאָן
מ׳דאַרף זיין געווארענט אין די יעצטיגע טעג זיך צו וואַשן די 

הענט אַגאַנצן צייט, אַזוי ווי די גאָווערמענט האָט באַפוילן.
דיסאינפעקציאָן,  מיט  וואַשן  זיך  קודש קען מען  שבת  אום 
געדעכט.  אביסל  ס׳איז  ווען  אפילו   — רינענדיג  עס  איז  אויב 
אָבער מיט די ספּעציעלע נאַסע אלקאהאל-פּאפּיר טאָר מען 

זיך נישט אָפּווישן די הענט אום שבת.

ווייטאַמינען אום שבת קודש
ווערט  וואָס  ווייטאמינען  ספּעציעלע  די  נעמען  מ׳מעג 
רעקאָמענדירט צו פאַרשטאַרקן דעם אימיון סיסטעם, אפילו 

אום שבת קודש.

זיין אָפּגעהיטן אין מאַכן ״מאה ברכות״
מ׳זאל זען צו זיין אפּגעהיטן צו מאכן הונדערט ברכות יעדן 
טאָג. אום שבת קודש, אויב קען מען נישט הערן די ברכות ביים 
ליינען, וואָס קען געווענליך גערעכנט ווערן אין די מאה ברכות, 
זאָל מען זען צו מאַכן ברכות אויף אַנדערע זאַכן, פּירות, מזונות 
א  פון  ווערן אפּגעהיטן  צו  סגולה  גרויסע  א  איז  דאָס  אא״וו. 

מגיפה.

סדר פון שלש סעודות אום שבת קודש
שלש  אויף  צוזאַמקומען  נישט  זיך  מ׳זאָל  אַז  פשוט  ס׳איז 
סעודות אויף א גרעסערן אופן, נאר מ׳זאל עסן אין די שטיבער, 
ווער  מנינים,  די קלענערע  אין  ומעריב  דאווענען מנחה  און 
ס׳מעג ארויסגיין פון שטוב לויט׳ן אופן ווי די רעגירונג ערלויבט. 

דער סדר פון ליינען ביי מנחה זאל זיין ווי פריער דערמאַנט.

לערנען מיט די קינדער
אגאנץ יאר איז מען יוצא די מצוות עשה דאורייתא פון ״ושננתם 
לבניך״ אויך מיט דעם וואס די חשוב׳ע מלמדים לערנען מיט די 
קינדער אלס די שלוחים פונם טאטן. היות, ליידער, יעצט איז 
אלעס פארמאכט, ליגט א חוב אויף יעדן טאטן צו מאכן צייט 
צו לערנען מיט זיינע קינדער און זיי מחנך זיין לתורה ויראת 

שמים.

סדר פון רייניגן אויף פּסח
וואס  היות די קינדער זענען אין שטוב אין די יעצטיגע טעג, 
פון  די ארבעט  די עלטערן  אויף  זייער שטארק  פארשווערט 
רייניגן אין שטוב אויף פּסח, דעריבער קען מען יעצט גרינגער 
נעמען די אַלע חומרות וואָס זענען נישט מעיקר הלכה,,  אזוי 
זיך פארלאזן אויף אסאך זאכן אויף מכירת  אויך קען מען 
חמץ, און בכלל איז די מצוה נאר ארויסצורוימען די חמץ און 
נישט סתם זויבער מאכן די הויז, כדי די עלטערן זאָלן האָבן 
די קאָפּ און רואיגקייט זיך אפּצוגעבן מיט די קינדער אָן קיין 

שוועריגקייטן.
ס׳איז כדאי יעדער זאל פּערזענליך פרעגן זיין דיין, מיט וואס 
און מיט וויפיל מ׳קען זיך פארגרינגערן אין די ארבעט פונעם 

פּסח׳דיג מאַכן.

זיין געוואָרענט אינעם מצב פון פיקוח נפשות
די  אויף  איבערקלוגן  נישט  זיך  זאל  קיינער  אז  ס׳איז פּשוט 
אלע וואָרענונגען פון די רעגירונג און די עסקנים פון ״חברה 
הצלה״, וועלכע זענען באַגלייבט אין אלעם וואס זיי זאָגן. די 

אַלע זאַכן זענען געוואָרן איבערגערעדט מיט  דיינים.
ווער עס נעמט עס נישט ערנסט און היט נישט איין די אַלע 
וואָרענונגען פון די רעגירונג זאָל וויסן אַז ער שפּילט זיך מיט 
אַנדערע  פון  פאַראַנטוואָרטליכקייט  די  און  נפשות,  פּיקוח 

ליגט אויף אים!

זיך אפּהיטן אינעם זמן תפלה און שיעורי תורה
ענין  דעם  אין  ח״ו  בעתיד  זיין  מקיל  קומען  נישט  מ׳זאָל  כדי 
וואָס  יעדער  זאָל  דעריבער  אא״וו,  מנין  מיט  דאַווענען  פון 
איז מחמת המצב געצוואונגען יעצט צו דאַווענען ביחידות 
וואָס ער  זמן  געווענליכן  אין דעם  דאַווענען  צו  זען לכה״פ 
דאַווענט אַגאַנץ יאָר, און ס׳זאל זיין אין צייט וואָס דער ציבור 

איז דעמאָלט מתפּלל.
די זעלבע זאָל מען נישט נאָכלאָזן גאָרנישט פון די שיעורים 
קבועים וואָס מ׳האָט, אויף סיי וועלכן אופן מ׳קען לערנען, צי 
דורכ׳ן טעלעפאָן צי אין שטוב כדומה, כדי ס׳זאָל ח״ו נישט 

קומען צו קיין ביטול תורה.
א  האבן  צו  שטוב,  אין  סדר  א  אנהאלטן  צו  כדי  איז  בכלל 
זמן קבוע צו אויפשטיין, און לערנען פאר׳ן דאווענען, און צו 
באשטימען א צייט ווען צו עסן, און זיין געווארענט נישט צו 

מאכן פון טאג נאכט, און פון נאכט טאג.
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ָׁנַקְדִיש
די אומשאצבארע סגולה  און די געוואלדיגע מעלה פון נישט רעדן ביים דאווענען

צו באקומען דעם גליון אדער פאר הערות אדער 
איבערצוגעבן פערזענליכע סיפורים, 
רופט / פעקס / אימעיל צו די פאלגענדע:

טוב
קרן תוספות יום 

הקב״ה ישמרהו מכל צרה וצוקה מכל נגע ומחלה, ויחולו עליו כל הברכות
הקבלה הנפלאהויזכה לראות בנים חיים וקימים ויגדלם לתורה ולחפה ולמעשים טובים,מי שברך אבותינו, הוא יברך את כל מי ששומר פיו ולשונו שלא לדבר בעת התפלה וקריאת התורה, 

ו ש ו ד ק ו ל  א ר ש י ן  ו א ג ל  ש

בעל תוספות יו״ט
ע ״ י ז

לה
שתיקה  יפה  בשעת  התפ

תפלה
דרך הטבעמקבלים שלא לדבר בשעת ה

רואים ישועות שלא כ

בשעת'ן דאַווענען, רעדן מיר בלויז צום רבוש"ע

בתי מדרשים

ביהמ"ד קהל יראים סיגעיט: פייערדיגע דרשה לקדושת ביהמ״ד 
נאָכגעפאָלגט פון העפטיגער ״קבלה קאמפּיין״

דעם פאַרגאַנגענעם שבת פ' תשא אין ביהמ"ד ״קהל יראים״ סיגעיט, וואו מ׳האָט 
געדאַווענט ספּעציעל לויט די אָנווייזונגען און מאָסנאַמען פון דער רעגירונג, האט דער 
חשוב׳ער דומ”ץ הקהלה, הגה״צ רבי פנחס מרדכי מייזליש שליט”א, אויפגעשטעלט 
אויפ׳ן בימה בעפאר קריאת התורה און משמיע געווען א פייערדיגע דרשה איבער 

דער נושא פון ״קדושת ביהמ”ד״.

דער דיין שליט״א האט באטאנט אַ פארכטיגע נקודה, אז אין אזא זמן קשה, אין 
אזא שעת חירום, ווען מ׳זעט רח״ל ווי מען צוימט איין און מען שפּארט אפ אלע בתי 
מדרשים ה״י, וכל לבב דוי וכל ראש לחלי, דאַרפן מיר האלטן פאר די אויגן וואס דער 
הייליגער קדושת לוי זאגט זאגט, אז דארט וואו מען פארלייגט זיך דארט דארף מען 
זיך פארבעסערן. מ׳זעט אז מען פארלייגט זיך אויף בתי מדרשים איז דאס א סימן אז 
מען איז נישט גענוג נזהר אין קדושת הביהמ״ד ה״י! מיר מוזן זיך אין דעם מחזק זיין!

דבריו שנאמרו מקרב הלב האָבן עושה רושם געווען לטובה, און מ׳האָט תיכף ומיד 
אָנגעהויבן א ״קדושת ביהמ״ד קאמפּיין״ מ׳זאָל זיין נזהר מיט אַ משנה זהירות נישט 
צו רעדן ביים דאווענען און ליינען. א גרויסער טאָוועל איז אויפגעהאָנגען געוואָרן, און 
דער ציבור האט געחתמ'ט מיט אַ ווארעמקייט אויף די קבלה הקדושה שלא לדבר 
בשעת התפלה, האָבנדיג אינזינען דערביי אַז אין דעם זכות זאל שוין גאַנץ כלל ישראל 

אויפגעראָכטן ווערן.
78
ישיבות

ישיבת ״מחזיקי לומדי תורה״ דחסידי בעלזא-מחנובקא לאנדאן: 
א התעוררות אום שבת זכור ברענגט פלייץ פון ״חתימות״

דחסידי  תורה״  לומדי  ״מחזיקי  ישיבת  אין  איז  זכור״  ״שבת  פארגאנגענעם  דעם 
שטארקע  גאר  א  געווארן  געשאפן  לאנדאן  שטאָט  דער  אין  בעלזא-מחנובקא 
ביי  און  דאווענען  ביים  רעדן  פון  האיסור  חומר  גרויסער  דער  איבער  התעוררות, 

קריאת התורה.

אַדאַנק די פלאַמעדיגע אַרבעט פון חשוב׳ע בחורי חמד תלמידי הישיבה וועלכע 
זענען עוסק אגאנץ יאר בקדושת מורא מקדש, האבן אלע תלמידים זיך צוזאמגענומען 
״חתימה  העפטיגער  דער  אויף  גע׳חתמ'ט  און  אחד,  בלב  אחד  כאיש  זכור  מוצש״ק 

דרייוו״, מיט אַ כתב קבלה, כתוב וחתום, נישט צו רעדן בשעת התפלה למשך תקופה 
ארוכה בעז״ה.

78
קייט פון ישיבות הקדושות ד׳וויזניץ אין ארה״ק אָנגעשלאָסן מיט 

א פעסטקייט אין דער קבלה הקדושה
מיט  מצב  שווערן  יעצטיגן  דעם  אין  הערן  צו  געווען  איז  חיזוק  געוואלדיגער  אַ 

וואס די גאנצע וועלט מוטשעט זיך אזוי, אַז די הונדערטער תלמידים 
און  שטאַרקייט  א  מיט  גענומען  זיך  האָבן  ארה״ק  אין  וויזניץ  פון 
פעסטקייט צו דעם הייליגן ענין פון ״קדושת התפלה״, אז מ׳זאל נישט 

רעדן ביים דאווענען.

דאָס זענען די פאָלגענדע ישיבות: ׳ישיבה קטנה׳ אמרי חיים וויזניץ 
׳ישיבה  און  ברכפלד  וויזניץ  משה  ישעות  גדולה׳  ׳ישיבה  ברק,  בני 
קטנה׳ וויזניץ ברכפלד. די תלמידים האָבן גענומען אויף זיך די קבלה 

בלב בנפש חפיצה, יעדער האט אונטערגעשריבן בכתב ובחתימת ידו, מיט א הייסע 
תפלה אז אין דעם זכות זאל זיך שוין אויפהערן די שרעקליכע מגיפה, ותעצר המגיפה 

מעל בני ישראל, אמן.
78
ישיבה גדולה ׳אור תורה׳ שאָץ מאנסי

די  גע׳חתמ׳ט  בעז״ה  האָבן  הישיבה  תלמידי  בחורים   50 צו  קרוב 
י’ ניסן, אז זיי וועלן  קבלה הקדושה אויף 40 טאג, פון כ"ט שבט ביז 
ה׳  וחפץ  התורה,  קריאת  בשעת  און  דאווענען  בשעת'ן  רעדן  נישט 

בידם ישכיל ויצליח לרומם קרן התפלה ולהאדירה.
78

בוֹד וָעֹז! הָבוּ לַה' כָּ

מי שברך שיסד וחיבר מרן בעל תוספות יו"ט זי"ע

גאַנץ כלל ישראל איז מקבל די הייליגע קבלה נישט צו רעדן
ביים דאַווענען אין זייט זוכה צו די אומשאצברע ברכות 

ם  ה י ל ע ם  י ל ב ק מ ם  ל ו כ ו

יו  לֹמהֹ, הוּא יְבָרֵךְ הַשׁוֹמֵר פִּ וִד וּשְׁ ה וְאַהֲרןֹ דָּ רַךְ אֲבוֹתֵינוּ אַבְרָהָם יִצְחָק וְיַעֲקבֹ משֶׁ בֵּ מִי שֶׁ
צִיבּוּר:  בְּ ה וּבִּשְׁעַת קְרִיאַת סֵפֶר תּוֹרָה שֶׁ פִלָּ שׁוּם דִיבּוּר. עַד גְמַר הַתְּ וּלְשׁוֹנוֹ מִלְהַפְסִיק בְּ
יחַת חוּלִין וְסִיפּוּרֵי שְׁמוּעוֹת. וְיָחוּלוּ עָלָיו  ל שֶׁכֵּן בְּשִׂ אַפִילוּ בְּדִבְרֵי תּוֹרָה וְאֵיזֶה דִיבּוּר כָּ
בִיאוֹת: יִרְאֶה  ינוּ עָלָיו הַשָּׁלוֹם וּבְּכָל סִפְרֵי הַנְּ ה רַבֵּ תּוֹרַת משֶׁ תוּבוֹת בְּ רָכוֹת הַכְּ ל הַבְּ כָּ
עָלָיו  הֵם הָעוֹלָם הַזֶּה שֶׁ בִּשְׁנֵי עוֹלָמִים: שֶׁ ה לִשְׁנֵי שׁוּלְחָנוֹת שֶׁ מִים. וְיִזְכֶּ ים וְקַיָּ זֶרַע כָּשֵׁר חַיִּ

הוּא יוֹם שֶׁכֻּלּוֹ אָרוּךְ גַם טוֹב: וְנאֹמַר אָמֵן: נֶאֱמַר וְהִנֵּה טוֹב. וְהָעוֹלָם הַבָּא שֶׁ

בקשה דחופה
צוליב וואס די בתי מדרשים זענען פארשפארט וועט די גליון די 
וואך נישט פארשפרייט ווערן. אויב דאוונט איר ביי א פריוואטע 

מנין, ביטע דרוקט ארויס אפאר שטיק און זייט א מזכה  את הרבים



יו"ל ע"י

לזיכוי הרבים בדבר ה' זו הלכה ע“י הרב נחום צבי מאיר ראזענפעלד שליט“א מו“ץ בשיכון סקווירא יע“אע“י הרב נחום צבי מאיר ראזענפעלד שליט“א מו“ץ בשיכון סקווירא יע“א

יו"ל ע"י

לזיכוי הרבים בדבר ה' זו הלכה

שטייענדיג יעצט אין די טעג ווען אזויפיל אידן ליגן בעווה"ר על ערש דוי און מוטשען זיך מיט דער מחלה 
וואס האט זיך לעצטנס פארשפרייט, ה"י, שרייבן מיר דא די הלכות פון דער ברכה "אשר יצר", וואס כידוע פון 

די ספרים הקדושים, איז דאס זאגן די ברכה בכוונה א סגולה בדוקה קעגן אלע קראנקהייטן, ר"ל. 

ויהי רצון אז אין זכות פון זאגן די ברכות בכוונה זאל מקויים ווערן ביי אונז "והסירותי מחלה מקרבך", און 
מיר זאלן זוכה זיין צו לאנגע יארן אין פולן געזונט.

א[ כאטש מען דארף שטארק געווארנט זיין אינזין 
צו האבן פירוש המלות ביי אלע ברכות, און בפרט 
ביי ברכות הנהנין )ברכות וואס מען מאכט ווען מען האט 
הנאה, צ.ב.ש. אויף א מאכל(, דאך ווערט ביי דער ברכה 

פון אשר יצר ארויסגעברענגט די שטארקע סגולה 
דערפון, ווי ס'שטייט אין ספר "סדר היום", אז אינעם 
זכות פון זאגן אשר יצר מיט גרויס כוונה ווארט ביי 
קיין  צו  קומען  נישט  קיינמאל  מען  וועט  ווארט 

מחלה און נישט דארפן אנקומען צו א דאקטער1[.

אויף  סיי  ביה"כ,  אין  גייט  וואס מען  יעדע מאל  ב[ 
גדולים און סיי אויף קטנים, דארף מען מאכן "אשר 

יצר".

שיעור,  קיין  נישט  האט  יצר  אשר  פון  ברכה  די  ג[ 
ביסל דארף מען דאנקען  א קליין  אויף  און אפילו 
וועט  ווייסט אז מען  השי"ת2[, און אפילו אויב מען 
זאגן אשר  גיין נאכאמאל דארף מען  באלד דארפן 
יצר, אבער אויב איינער האט א שטארקן שלשול און 

פילט אז ער וועט באלד דארפן גיין נאכאמאל זאל 
ער מאכן אשר יצר ווען ער ענדיגט און פילט מער 

נישט אז ער וועט באלד דארפן גיין3[.

ד[ אויב מען האט נישט געמאכט אשר יצר באלד 
נאכ'ן גיין אין ביה"כ, קען מען מאכן די ברכה ווען 
שוין  זענען  עס  אויב  אפילו  זיך,  דערמאנט  מען 
גיין  ווילאנג מען דארף נישט  אדורך א פאר שעה, 
נאכאמאל  גיין  דארף  מען  אויב  אבער  נאכאמאל, 

זאל מען נישט מאכן אשר יצר אויף פריער4[.

גייט אין ביה"כ אינמיטן נאכט דארף  ווען מען  ה[ 
מען זיין געווארנט צו זאגן גלייך אשר יצר, ווייל ביז 
אינדערפרי וועט מען זיכער דארפן גיין נאכאמאל, 
מען  און  נאכט  סוף  געגאנגען  איז  מען  אויב  און 
האט געזאגט אשר יצר און מען איז נישט געגאנגען 
זאגן  נישט  מען  מען  זאל  אינדערפרי,  נאכאמאל 

נאכאמאל אשר יצר ווען מען שטייט אויף.

ויקרא - צו - שבת הגדול ׀ שנת תש"פ לפ"ק ׀ גליון שס"ב בס"ד
לע"נ אאמו"ר הרה"ח ר' יעקב גרשון ב"ר שלמה ז"ל

וצדקה תציל
לכבוד מכון הליכות החיים,

חשוב'ן  א  געטראפן  איך  האב  צוריק  צייט  א 
ווען  אז  דערציילט  מיר  האט  וואס  שיעור  מגיד 
ער איז געווען צוואנציג יאר אלט, איז זיין טאטע 
ל"ע אוועק פון דער וועלט. זיין מאמע האט נישט 
געקענט נעמען אליין אויף זיך דעם עול פרנסה, 
און עס איז געפאלן אויף אים. ער האט פרובירט 
מיט  ארויסצוהעלפן  זאכן  פארשידענע  טון  צו 
נישט  האט  עס  אבער  שטוב,  אין  פרנסה  דער 
געקלעקט אויף צו קענען אויסהאלטן זיין מאמע 

געהעריג, נאר ממש מתוך הדחק.

ויהי היום, איז צוגעקומען צו אים א איד און 
געגעבן אן ענוועלאפ מיט א שיינעם סכום געלט 
דער  אים  זאגט  פראגע,  זיין  אויף  אינעווייניג. 
האט  ער  משפחה."  אייער  פאר  איז  "דאס  איד, 
געענטפערט, "דערווייל האבן מיר, ברוך ה', פון 
דו  אז  אבער  געלט,  קיין  גענומען  נישט  קיינעם 

ווילסט געבן, וועל איך פרעגן מיין מאמען."

געווען,  איז  מאמען  זיין  פון  ענטפער  דער 
אבער  הדחק,  מתוך  לעבט  מען  אמת,  "ניין. 
נישט אין א מצב אז מען זאל דארפן נעמען פון 
אנדערע." דער איד האט געזאגט אז ער גיט עס 
נישט במתנה, נאר עס איז א הלוואה. פרעגט די 
מאמע, "ווען דארף מען עס צוריקצאלן?" זאגט 
עס  אפמאנען.  נישט  קיינמאל  עס  "כ'וועל  ער, 
איז נישט געבונדן צו א צייט, נאר ווען איר וועט 
האבן בריווח, קענט איר עס דעמאלט אפגעבן." 

זיי האבן גענומען פון אים דאס געלט, און מיט 
ער  און  פארדינט  שיין  זון  דער  האט  צייט  דער 
איז געקומען צו דעם איד מיט'ן געלט אין האנט. 
פון  נעמען  געוואלט  נישט  עס  האט  איד  דער 
אים, האט ער געפרעגט, "מען האט דאך קלאר 
אפגעמאכט אז עס איז א הלוואה און מען וועט 
עס אפצאלן." האט דער איד געענטפערט, "אמת, 

אבער נישט פאר מיר דארף מען עס אפגעבן."

"פאר וועמען דען?" פרעגט דער זון. זאגט אים 
דער איד, "לאמיר דיר דערציילן: איך בין, ברוך ה', 
א איד א נגיד, אבער וועסט אוודאי געדענקען, ווי 
יארן צוריק האב איך דערלייגט ממש מיין גאנצע 
פארמעגן. דעמאלט איז צוגעקומען צו מיר א איד 
מיט א גרויסן סכום געלט און מיר געזאגט, אז ער 

אריכות ימים ושנים טובים

שעה  בכל  האדם  עם  עושה  הגדול שהשי"ת  בחסד  יכוון  וזה   .1
ויכול לעמוד, דאלמלא כן לא  שיוצא לנקביו שמקיא מה שאכל 
מש"כ  לציין  ויש  לרפואתו.  שבעולם  מעות  כל  לו  מספיק  היה 
ג"כ כמו  יצר הוא  י"ל דברכת אשר  נ"א, דאולי  נדה  החת"ס מס' 
ברכה אחרונה על האכילה דאף ע"פ שכבר בירך אחר שנהנה גרונו 
פעולתו  את  המאכל  אחרונה שפעל  ברכה  לברך  ראוי  עוד  מ"מ 
וחילק לכל אבר חלקו המגיעו ומפנה הפסולת לחוץ והכל שייך 

לברכה אחרונה על האכילה.
2. שאילו יסתם אפי' טיפה אחת היה קשה לו ע"כ חייב להודות, 

וגם באופן שמטיל מים רק כדי ליתנם לבדיקת לאבעטארי ג"כ 
צריך לברך, עיין שו"ת מנח"י ח"ו סי' ל"ח, בא"מ ח"ד סי' ז'.

3. ועיין ספר אש"י פ"ג אות י"ב שאפי' אם נטל תרופה הגורם לו 
לשלשל במשך זמן מסוים יכול לברך אשר יצר בכל פעם שגומר 

לעשות צרכיו אם אינו מרגיש עכשיו שצריך עוד.
4. וברכה זו יעלה גם לפעם הקודם. אבל לכתחילה יזהר הרבה 
שלא יבוא לידי כך דדעת המחבר שצריך לברך ב' פעמים אשר 
פוטר  שאינו  להשלים,  שצריך  התפלל  כשלא  בתפילה  כמו  יצר 
יברך  דבכה"ג  מגדים  הפרי  דעת  וכן  ההטלות,  שני  אחד  בפעם 

הערות וציונים

‹‹‹‹ המשך בעמוד ג'

‹‹‹‹ המשך בעמוד ג'

גליון זה נתנדב
לרגל ההילולא קדישא של

כבוד קדושת מרן הגה"ק בעל הישועות 
משה מויזניץ זצוק"ל

 ביום כ' אדר - זכותו הגדול יגן עלינו ועל כל ישראל
הונצח ע"י בתו הרבנית הצ' מסאטמאר תליט"א 

הלכות פון ברכת 'אשר יצר'דבר יום ביומודבר יום ביומו

אין לעיין בגליונות בשעת התפלה וקריאת התורה כמבואר בהפוסקים לאיסור



ב

הליכות  מכון  לכבוד 
החיים, אחדשה"ט,

כידוע, פלעגט כ"ק הגה"ק 
משה"  "ישועות  דער 

דהילולא  יומא  זיין  )וואס  זצ"ל  מוויזניץ 
זיין  מעורר  אסאך  אדר(  כ'  אויס  פאלט 
המדרש  בית  קדושת  פון  ענין  איבער'ן 
רעדן בשעת'ן  צו  איסור  הארבן  דעם  און 
וויזניצער  דוד  יעקב  ר'  הרה"ח  דאוונען. 
אמאל  האט  ער  אז  דערציילט,  האט  ז"ל 
געפרעגט דעם רבי'ן: פארוואס דארף דער 
רבי אזויפיל מעורר זיין כסדר אז מען זאל 
עס  אמת,  ביהמ"ד?  אין  שמועסן  נישט 
שטערט טאקע, ווען מען קומט אריין אין 

בית המדרש און מען זעט ווי מענטשן שמועסן, אבער רוב עולם איז דאך שטיל, 
און עס איז בסך-הכל אין א ווינקל פון בית המדרש וואס איינער שמועסט, אדער 
אין פאליש פון בית המדרש, און פארוואס דארף דער צוליב זיי מאכן א "ויצעקו"?

דער רבי האט אבער אינגאנצן נישט פארשטאנען די שאלה און אים געענטפערט: 
ווען א טאטע האט צען קינדער, און ניין פירן זיך ברוך ה' ווי עס דארף צו זיין 
און ברענגען אים אסאך נחת, און נאר איינער פון זיי פירט זיך נישט אויפ'ן דרך 
הישר, וועט דען דער טאטע נישט האבן קיין צער פון דעם איינעם זון וואס פירט 
זיך נישט כשורה? אוודאי, דער עולם דאוונט ב"ה, מען שמועסט נישט, אבער די 
אלע וואס קומען דאוונען ביי מיר אין בית המדרש זענען דאך מיינע קינדער, און 
אויב עס איז דא אפילו נאר איינער וואס שמועסט, איז ווי קען זיין אז עס זאל 
מיר נישט קרענקען, אז זיי פירן זיך נישט ווי עס דארף צו זיין אין בית המדרש? 
אויב עס איז דא אפילו נאר איין יחיד וואס שמועסט, דארף מען כסדר מעורר זיין 

דערוועגן. )נועם שיח(

רבוש"ע,  פונעם  קינד  א  איז  המדרש  בית  אין  דאוונען  קומט  וואס  איד  יעדער 
וואס ווארט צו הערן זיין קול, ווי ער בעט און זינגט פאר אים שירות ותשבחות. 
אפילו  זיך שמועסן,  וואס שטעלט  איינער  נאר  אפילו  חלילה  דא  איז  עס  אויב 
אויב דער גאנצער ציבור דאוונט ווי עס דארף צו זיין, איז אויסער וואס ער נעמט 
אוועק דערמיט דעם כח התפלה פונעם רבים, איז עס א געוואלדיגער צער פאר'ן 
נישט  זיך  פירט  און  בית המדרש  אין  קומט  קינד  א  זיינס  אז  כביכול,  רבוש"ע, 

דארט מיט'ן ריכטיגן כבוד.

תחזקנה ידיכם לזכות הרבים, א.ר.

***

לכבוד מכון הליכות החיים, אחדשה"ט,

גרויסן  א  באגעגענען  צו  אויסגעקומען  מיר  איז  פורים,  פארלאפענעם  דעם 
דאקטער, אן ערליכער בעל תשובה שוין פאר איבער צוואנציג יאר, וועמען מען 
ניצט אסאך אין די היימישע קרייזן. איך האב אים געפרעגט, אויב און וואס ער 
טוט זיך צו היטן פון דעם "קאראנע" ווירוס ה"י, און צי ער איז דערשראקן דערפון. 
זיין ענטפער איז געווען, אז ער פאלגט נאך, פארשטייט זיך, די פאָרשריפטן און 
די אנווייזונגען אין דער מעדיצינישער וועלט, אבער - לייגט ער מיר צו - עס איז 
קיין  נישט  די מעדיצינישע עקספערטן אליין האבן  וואס  פון א בהלה,  א מצב 
געהעריגן מהלך, וואס און ווען; וואס מען זאגט היינט, טוישט מען מארגן, און 

וואס מען וועט זאגן מארגן וועט מען טוישן דעם אנדערן טאג.

אוודאי - באטאנט דער דאקטער צו מיר - דארפן מיר פאלגן וואס די דאקטוירים 
זיין "ונשמרתם מאוד לנפשותיכם",  און מקיים  זהירות  זאגן מיט א באזונדערע 
אבער מען דארף געדענקען, אז מיר אידן האבן עצות וואס עס לערנען אונז חז"ל, 

אשר מפיהם אנו חיים, און דאס איז אונזער ריכטיגע שמירה.

מענטשן,  סתם  ווי  שמירה  מער  נאך  "דארף  דאקטער,  דער  מיר  זאגט  "איך," 

כסדר  קום  איך  ווייל 
די  מיט  בארירונג  אין 
איך  אבער  פאציענטן, 
די  מיט  אז  דאך,  ווייס 
דרך-הטבע'דיגע  אלע 
דארף  מען  כאטש  גיט,  מען  וואס  עצות 
ווייט  מען  איז  בשלימות,  אויספאלגן  עס 
אין  שטייט  עס  וואס  פארזיכערט.  פון 
חז"ל, דאס ווייס איך, איז יא פארזיכערט. 
גענומען  האט  ווירוס  דער  זייט  דערפאר, 
האב איך אנגעהויבן צו  זיך פארשפרייטן, 
טיילן אסאך צדקה, מער ווי ביז היינט, ווי 
האב  אויך  אזוי  'צדקה תציל'.  זאגן,  חז"ל 
טאג,  יעדן  מער  לערנען  אנגעהויבן  איך 

וויבאלד די תורה גיט לעבן."

צו  כדי  טוט,  ער  וואס  זאכן  נאך  אויסגערעכנט  מיר  דאקטער  דער  האט  אזוי 
יעצט  בושעוועט  וואס  ר"ל  אונטערגאנג  דעם  אין  באשיצט  און  זיכער  זיין 

אומ'רחמנות'דיג אויף דער וועלט.

איך הער וואס דער דאקטער רעדט צו מיר, און עס כאפט מיר אן א בושה. דא 
איז  און  שטודירט  יאר  אזויפיל  האט  וואס  דאקטער  געלערנטער  דער  שטייט 
באקאנט אין חכמת הרפואה, און נאך אלעם וואס ער האט געלערנט ווייסט ער, 
אז וואס עס באשיצט דעם מענטש זענען נאר די רעצעפטן וואס חז"ל האבן אונז 
פארשריבן. און איך, וואס פון יונגווייז אן בין איך ב"ה אויפגעצויגן געווארן אין 
אן ערליכער און תורה'דיגער סביבה, פארגעס גאר צומאל פון די גרויסע אוצרות 
סגולה וואס חז"ל האבן אונז געשאנקען און וואס זענען פאר אונז קילורין לעינים, 
א וועגווייזער אויף טריט און שריט אין אונזער לעבן, אין געווענליכע און מער-

געפרואווטע צייטן צוגלייך.

ווען איך האב עס איבערדערציילט פאר א איד, האט ער מיר דערציילט אויף א 
געווען אין שפיטאל, און דער דאקטער  וואס איז אמאל  חשובע עלטערע איד 
האט געוואלט פעסשטעלן צי ער איז ביי די קלארע געדאנקען, האט ער אים 
"יא,  געענטפערט,  האט   ... יעצט.  זיך  געפינט  ער  וואו  ווייסט  ער  צי  געפרעגט, 
איך געפין זיך אין דעם באשעפער'ס הענט, און אויך איר, געערטער דאקטער, 

געפינט זיך אינעם זעלבן פלאץ, אין די הענט פונעם רבוש"ע."

אונז  ברענגען  וואס  חז"ל,  אין  זעט  מען  וואס  עצות  עטליכע  זענען  פאלגנד 
שטענדיגע שמירה:

ענטפערן אמן יהא שמי' רבא

איינע פון די זאכן וואס חז"ל לערנען אונז, אז עס היט אפ א איד פון אלעם בייזן, 
איז אז מען זאל ענטפערן אמן און אמן יהא שמי' רבא בכל כוחו, הויך אויפ'ן קול 

און מיט כוונה.

אז מען  דערויף,  אונז מעורר  איז  חיים"  "חפץ  דער  וואס  איז מערקווירדיג,  עס 
זיין אלעמאל אין דעם ענין, און ספעציעל אין זמנים וואס מען  זאל זיך מחזק 
דארף מער שמירה. דער חפץ חיים שרייבט אין א בריוו: "עס איז באזונדערס 
צום וואונדערן זיך אויף די מענטשן וואס זוכן סגולות און קמיעות, סיגופים און 
אויס דערויף  גיבן  זיי  און  וכדומה,  זייערע עבירות,  אויף  צו פארגעבן  תעניתים, 
טויזנטערס, יעדער לויט זיין פארמעגליכקייט און וויפיל ער איז אנגעוויזן דערויף. 
עס וואלט אבער געווען אסאך בעסער, אויב די אידן וואלטן אנשטאט דעם זיך 
מחזק געווען בקביעות צו ענטפערן אמן יהא שמי' רבא, וואס דאס קאסט נישט 
קיין געלט, און אויך זאל מען מזרז זיין אנדערע אין דער מצוה און זיך שטעלן 

דערויף, עס מקיים צו זיין ווי עס דארף צו זיין, און אט דאס העלפט באמת.

"אויב דער מענטש ווארפט אבער אויס זיין געלט אויף אויסערליכע פעולות, וועט 
עס נישט העלפן, און ער וועט נישט מצליח זיין דערין און ניצט אויס זיינע כוחות 
אומזיסט. און ווער עס פארשטייט דאס, זאל עס ארייננעמען צו זיך אין הארצן".

 הלכות תפלהמורא מקדשמורא מקדש
וכבוד בית המדרש

   

מדור "מורא מקדש" נתנדב
ע"י ידידנו הנכבד

הרה"ג ר' משה מנחם טויבענפעלד שליט"א
לרגל שמחת נישואי בתו עב"ג החתן המופלג מרדכי 

זילבערמאן ני"ו ויה"ר שיזכה לרוות רוב נחת 
דקדושה מכל יו"ח בבריות גופא ונהורא מעליא



יא  האט  מען  און  פארגעסן  האט  מען  אויב  ו[ 
זיך  האט  מען  און  ברכה  די  זאגן  צו  אנגעפאנגען 
זאל  העולם",  מלך  "אלקינו  זאגן  נאכ'ן  דערמאנט 
מען תיכף זאגן די ברכה פון ברכת התורה, אדער 
אן אנדערע ברכה וואס מען דארף זאגן, אבער אויב 
מען האט שוין געזאגט ברכת התורה און מען דארף 
נישט יעצט זאגן אן אנדערע ברכה, און מען האלט 
נאך "ברוך אתה ה'", זאל מען זאגן "למדני חקיך" 
האט  מען  אויב  תהילים(.  אין  פסוק  א  איז  דאס  )וואס 

"ישראל  שוין געזאגט "אלקי..." זאל מען צוענדיגן 
מן העולם עד העולם", וואס דאס איז א פסוק אין 
דברי הימים, און דערנאך זאל מען זאגן "ברוך שם 

כבוד מלכותו לעולם ועד"5[.

אינמיטן  ביה"כ  אין  געגאנגען  איז  מען  אויב  ז[ 
קען  "ישתבח",  און  "ברוך שאמר"  צווישן  דאוונען, 
פוסקים  לויט אנדערע  יצר, אבער  זאגן אשר  מען 
זאל מען עס זאגן צווישן "ישתבח" און "יוצר אור", 
אדער נאך שמו"ע, אויב מען וועט נישט דארפן גיין 
געגאנגען  איז  מען  אויב  נאכאמאל.  דעמאלט  ביז 
זאגן  זאל מען  אור,  יוצר  אנהייבן  נאכ'ן  ביה"כ  אין 

אשר יצר נאך שמו"ע6[.

און  יצר  אשר  זאגן  אינמיטן  האלט  מען  אויב  ח[ 
מען הערט קדיש אדער קדושה, קען מען ענטפערן 
אזוי ווי מען ענטפערט אינמיטן קרי"ש און ברכות 
מען  אויב  אבער  ימלוך(,  ברוך,  קדוש,  )איש"ר,  קרי"ש 
האלט ביים אנהייב ברכה, ביז נאך "בחכמה", אדער 

ביים סוף ברכה, נאכ'ן זאגן "ברוך אתה ה'", זאל מען 
נישט ענטפערן7[.

האט  מען  און  געגעסן  עפעס  האט  מען  אויב  ט[ 
איז  מען  און  נאך-ברכה  א  מאכן  צו  פארגעסן 
געגאנגען אין ביה"כ, זאל מען ערשט זאגן אשר יצר 
און דערנאך די נאך-ברכה, ווייל אשר יצר איז מער 

"תדיר" )שטענדיג(8[.

אשר  געזאגט  און  פארגעסן  האט  מען  אויב  י[ 
נאכ'ן  הענט  די  געוואשן  זיך  האט  מען  פאר  יצר 

ארויסקומען פון ביה"כ האט מען יוצא געווען9[.

און  בשר"  כל  "רופא  געזאגט  האט  מען  אויב  יא[ 
האט  לעשות"  "ומפליא  געזאגט  נישט  האט  מען 

מען יוצא געווען10[.

יב[ דער טייטש פון "רופא כל בשר ומפליא לעשות" 
איז: "רופא כל בשר", דער אויבערשטער היילט די 
גאנצע גוף פונעם מענטש11[. אדער נאך א טייטש, 

דער אויבערשטער היילט אויס יעדע גוף. 

יג[ "ומפליא לעשות", השי"ת מאכט וואונדערליכע 
זאכן. דער גוף פון א מענטש איז ווי א באלאן, וואס 
גייט  דערין  לאך  קליינע  א  נאר  מאכט  מען  אויב 
ארויס די גאנצע לופט, אבער דעם קערפער פון א 
מענטש האט השי"ת געמאכט מיט אסאך לעכער 

און דאך האלט זיך עס12[.

יד[ נאך א פשט: השי"ת האט געמאכט די בריאה 
האלטן  זיך  זאל  גוף  דער  אז  אזוי  מענטש  פונעם 
אריינגעלייגט  וואס השי"ת האט  נשמה  דורך דער 
אינעם גוף, און דאס איז דער גרעסטער וואונדער13[.

יצר"  זאגן "אשר  צו  טו[ אויב מען האט פארגעסן 
פאר'ן דאוונען איז מען נישט יוצא מיט דער ברכה 
"רפאינו" וואס מען זאגט ביי שמו"ע, נאר מען זאל 

זאגן אשר יצר נאכ'ן דאוונען14[.

ג

גיט מיר דאס געלט א הלואה אָן קיין באשטימטע 
צייט ווען איך דארף עס אים אפגעבן.

"איך האב גענומען דאס געלט, און שפעטער 
האט דער אויבערשטער מיר געהאלפן, איך האב 
שוין געקענט אפצאלן די הלוואה. ווען איך האב 
אבער  מיר  ער  האט  אפגעבן,  געוואלט  אים  עס 
געזאגט, יא, ער וויל איך זאל עס טאקע אפגעבן, 
געבן  עס  זאל  איך  נאר  אים,  פאר  נישט  אבער 
ווייטער פאר א צווייטן איד וואס גייט אדורך א 
שווערע צייט און איז אנגעוויזן אויף הילף, און 
כ'זאל יענעם אויך זאגן אז ווען דער מצב ביי אים 
וועט ווערן בעסער זאל ער עס געבן ווייטער פאר 
נאך א איד וואס מוטשעט זיך, און אזוי וועט עס 
זיין א צדקה וואס ענדיגט זיך קיינמאל נישט, און 

די זכותים וועלן זיין שטענדיגע.

"דאס געלט וואס איך האב דיר געגעבן," האט 
קומט  עס  מיינס.  נישט  "איז  געזאגט,  מיר  ער 
פון יענעם עושר, וואס איך האב אים געדארפט 
באצאלן דורכ'ן געבן דאס געלט ווייטער פאר אן 
נעם  יעצט,  מענטש.  נויטבאדערפטיגן  אנדערן 
דאס דאס געלט און גיב עס פאר א צווייטן איד 
וואס גייט אריבער שווערע צייטן און דארף דאס 
ווערן  לייכטער  אויך  אים  וועט  עס  ביז  געלט, 
מיט'ן אויבערשטנ'ס הילף, און אזוי וועט מקויים 
'והי' מעשה הצדקה שלום'. און בזכות זה  ווערן 
פונעם  אויסלייזן  שוין  אונז  רבוש"ע  דער  זאל 
גאולה  דער  צו  זיין  זוכה  זאלן  מיר  און  גלות 

שלימה השתא בעגלא ובזמן קריב."

המשך ממדור "מורא מקדש"

רעדט נישט אין שוהל און ראטעוועט 
זיך פון ערגסטן

ספר  אין  ברענגט  ייבי  רב  וואס  ידוע  איז  עס 
וואס  משה"  "דרך  דעם  בשם  מקדש",  "מורא 
גוטע  באליבטע,  מיינע  "דערפאר,  שרייבט: 
פריינט און ברידער, אויב איר ווילט זיך ראטעווען 
קינדער  קליינע  אייערע  אויך  אז  און  מארד,  פון 
מיתה  א  דורך  ושלום,  נישט שטארבן, חס  זאלן 
אין  ושלום,  חס  רעדן,  נישט  איר  זאלט  משונה, 

בית המדרש קיין שום דבר בטל".

הייליגע און געזונטע לופט – ווען 
מ'רעדט נישט אין ביהמ"ד

אין  שרייבט  זי"ע  מקאסוב  ברוך  רבי  הגה"ק 
באוואוסט,  איז  "עס  האמונה":  "יסוד  ספר  זיין 
ווייל  מעט,  מקדש  א  איז  הכנסת  בית  דאס  אז 
מיט  הכנסת  בית  אין  עוסק  מען  איז  אלעמאל 
די לופט פון בית  דברי קדושה. קומט אויס, אז 
מען  וואס  דעם  דורך  און  הייליג,  איז  הכנסת 
ווערט מען געזונט און  שעפט די דאזיגע לופט, 

שטארק און מען איז מאריך ימים.

איינער  ווען  אז  פארשטיין,  קענסטו  "דערפון 
וויפיל   - הכנסת  בית  אין  בטלים  דברים  רעדט 

אריכות ימים

‹‹‹‹ המשך בעמוד ד'

‹‹‹‹ המשך מעמוד א'

‹‹‹‹ המשך מעמוד א'

   

מדור זה נתנדב
ע"י ידידינו הנכבד

מוה"ר יעקב יוסף שווארץ הי"ו

לרגל שמחת הולדת הבכור לבנו מוה"ר 

אברהם הי"ו ויה"ר שיזכה לרוות רוב 
נחת דקדושה מכל יו"ח בבריות 

גופא ונהורא מעליא

הערות ומ״מ
אשר יצר קודם שהולך פעם שנית עיין מ"ב סק"א.

5. כמבואר דינים אלו בסי' ר"ו לגבי כל ברכה, דבזה כיון שאינו 
פסוק שלם יש לומר ברוך שם, ועיין כה"ח סי' ר"ו אות ד' ובפס"ת 
אתה  כגון  אחר  פסוק  יסיים  אלוקינו  אמר  כבר  דאם  כ"ה  אות 

עניתם קל נושא היית להם ונוקם על עלילותם.
להתפלל  שרוצה  מי  וכן  שם,  ובנו"כ  ס"ד  נ"א  בסי'  כמבואר   .6
יכול לברך לאחר  ומברך מלה במילה בכוונה  מנחה או מעריב 

התפילה ויעשה סימן כדי שלא ישכח עיין הפרשה בהלכה.
7. דברכת אשר יצר הוא ברכה ארוכה דהיינו אם שומע איש"ר 
סי'  ביה"ל  ועיין  וברכותיה  יכול לענות כמו בקרי"ש  או קדושה 
ס"ו ד"ה לקדיש ולקדושה דבסוף הברכה או תחילת הברכה יזהר 
מזה דמקלקל המשך הברכה, ובספר קצות השלחן סי' ה' אות 
י"א דבתחילת הברכה לא יפסיק עד אחר שיאמר כמה תיבות 

אחר אמ"ה שיהא עכ"פ דומה לברכה קצרה.
וברכת  שיעור  צריך  נפשות  בורא  טעם משום שברכת  ועוד   .8
אשר יצר אין צריך שיעור ואם צריך לברך ברכת המזון נסתפקו 
הפוסקים איזה מהן קודם אם ברכת המזון קודם כיון דברכהמ"ז 
מדרבנן,  יותר  מקודש  הוא  ודאורייתא  שבע  אם  מה"ת  הוא 

ובכה"ח סק"א כתב דיאמר אשר יצר קודם דשמא ישכח לומר 
אח"כ.

יצא  דבדיעבד  לרחוץ,  צריך  ד"ה  בביה"ל  צ"ב  בסי'  כמבואר   .9
י"ח כל הברכות אפי' אם היו ידיו מלוכלכות ואפי' י"ח תפילה.

10. א"א בוטשאטש.
11. וכמבואר ברש"י ברכות דף ס' דלפנות הוא רפואת כל הגוף.

12. כמבואר במד"ר: "אמר ר' תנחומא בשם ר' חייא הנוד הזה 
אם יש בו נקב כחודה של מחט כל רוחו יוצא ממנו והאדם הזה 
עשוי מחילין מחילין נקבים נקבים ואין רוחו יוצא ממנו מי עושה 

כן אלא אתה אלוקים לבדך".
מרוחניות  נהנית  דהנשמה  הכוונות  מספר  סק"ד  ובמ"א   .13
זב"ז  זה קשורים  ומכח  נהנית מגשמיות המאכל  והגוף  המאכל 
ע"י המאכל, ובספר אבודרהם האריך הרבה בביאור נוסח הברכה.
14. עיין ספר הליכות שלמה פ"ח ט"ו ובספר אשי ישראל פל"ב 
דאם חתם ברכת רפאינו רופא כל בשר לא יצא. ומבאר בשם ר"י 
לכל הברואים  והוא  הוא בטבע  כל בשר  דרופא  זצ"ל  אייבשיץ 
לישראל  המיוחדת  מעלה  על  הוא  ישראל  עמו  חולי  ורופא 

ברפואה למעלה מדרך הטבע.

הלכות פון ברכת 'אשר יצר' דבר יום ביומודבר יום ביומו
)המשך(



הפצת הגליון במאנסי נתנדב ע"י קאמפיין פרינטינג תשחח"לד

לטובה,  עלינו  הבאים  יו"ט  פאר  טעג  די  אין  א[ 
דינגט  מען  אז  פיל  זיך  טרעפט  עס  וואס 
ארבעטערס, מען דינגט מאשינען און כלים, מען 
באשטעלט א קאר-סערוויס א.ד.ג., און מען גיט 
שטארק  איז  שיך,  און  קליידער  פאררעכטן  צו 
וויכטיג מעורר צו זיין וועגן דער גרויסער מצוה 

פון "ביומו תתן שכרו" און "בל תלין".

ב[ איינער וואס דינגט אן ארבעטער, אדער גיט 
א.ד.ג.,  כלים,  דינגט  אדער  כלים,  פאררעכטן  צו 
אין  באצאלן  צו  געווארנט  שטארק  זיין  דארף 
די ארבעט.  וואס מען ענדיגט  זעלבן טאג  דעם 
ווערט  זוה"ק,  אין דער גמרא, און אזוי אויך אין 
שכר  גרויסער  דער  שטארק  ארויסגעברענגט 
מצוה,  דער  אין  געווארנט  איז  וואס  דעם  פאר 
און די הארבקייט אויב מען איז נישט געווארנט 

דערין1[.

א  טון  צו  ארבעטער  אן  דינגט  מען  ווען  ג[ 
מלאכה, סיי אן ארעמאן און סיי אן עושר, נישט 
קיין חילוק צי עס איז א גרויסע אדער א קליינע 
מלאכה, צי ער קומט טון די מלאכה אין שטוב 
אדער ער מאכט עס ביי זיך, צי ער ארבעט אויף 
עלעקטריק,  מאכן  למשל,  ווי  לקרקע",  "מחובר 
פלאָמבינג, פארבן אדער "סקרעיפּן", אדער אויף 
דעם  אין  באצאלן  צו  חיוב  דער  דא  איז  כלים, 
זעלבן טאג וואס מען האט געענדיגט די מלאכה, 
און אויב מען האט געענדיגט די ארבעט ביינאכט 

)שכיר לילה( קען מען באצאלן א גאנצע נאכט2[.

ד[ אויב מען נעמט זיך אויס פאר'ן טון די ארבעט 

אז מען וועט נישט צאלן גלייך נאך דער ארבעט, 
איז מען נישט עובר אויף "בל תלין".

ווי  זאך,  איינמאליגע  אן  נאר  ס'איז  אפילו  ה[ 
ווייץ, באקן  למשל, מען בעט א בחור צו מאלן 
אדער  פרידזשידער  א  ארויסנעמען  מצות, 
אים  מען  דארף  געלט,  פאר  א.ד.ג.  וואשמאשין, 
וואס  בעיביסיטער  א  אויך  אזוי  באצאלן.  גלייך 
מען נעמט איין מאל אויף א פאר שעה איז מען 

מחוייב גלייך צו באצאלן.

ו[ אפילו ווען מען דינגט א קטן אדער קטנה אויף 
א פאר שעה צו העלפן פאר פסח פאר געלט, איז 
מען מחוייב צו צאלן אין זעלבן טאג, און אוודאי 
איז דא דער חיוב בכלל צו באצאלן, נישט קיין 
חילוק צי דאס געלט גייט פאר זיי אדער פאר'ן 

טאטן.

איז  תלין"  "בל  און  "ביומו"  פון  חיוב  דער  ז[ 
ווען מען דינגט  נאר ביי א "שכיר", דאס מיינט, 
איינעם צו טון אן ארבעט, אדער ווען מען דינגט 
קליידער,  פאררעכטן  צו  גיט  מען  אדער  כלים, 
שיך, כלים, אדער ספרים צו בינדן, אד"ג. אבער 
ווען מען קויפט עפעס, גייט נישט אן דער חיוב 
א  באשטעלט  מען  ווען  למשל,  גלייך.  צאלן  צו 
געקויפט  עס  הייסט  קעיטערער,  א  ביי  סעודה 
און מען איז נישט עובר אויף בל תלין. אויב מען 
דינגט אבער אויך וועיטערס איז יא דא בל תלין3[.

אן  טון  צו  מלאכה  בעל  א  דינגט  מען  אויב  ח[ 
ארבעט אינדערהיים אדער אין געשעפט, און ער 
רעכנט  ער  און  עפעס,  אינסטאלירן  אויך  דארף 
ווי למשל, דריי הונדערט דאלער פאר  א פרייז, 
צוויי  און  אינסטאלירט  האט  ער  וואס  טיילן  די 
הונדערט פאר דער ארבעט, איז דא דער חיוב פון 
ביומו און בל תלין אויפ'ן פרייז וואס ער נעמט 
וואס ער  אויף דער ארבעט, אבער אויפ'ן פרייז 
נעמט פאר די טיילן וואס ער האט אינסטאלירט 

גייט נישט אן ביומו און בל תלין.

אדער  שיך  פאררעכטן  צו  גיט  מען  ווען  ט[ 
מען  דארף  א.ד.ג.,  שניידערין  א  פאר  קליידער 

ער איז פוגם און מזיק דערמיט זיך און אנדערע 
וואס שעפן אריין די לופט אין זייער גוף. ער איז 
גורם פאר זיי א היזק, סיי פאר'ן גוף און סיי פאר 
דער נשמה. די שלעכטע לופט שעדיגט זיי, ווייל 
נשמה  זייער  און  טמא,  און  פארשימלט  איז  עס 
איז עס אויך מזיק, וויבאלד די טומאה וואס זיי 
נעמען אריין אין זיך איז מחזק אין זיי דעם יצר 
הרע און עס נעמט אוועק די כוחות זיך צו קענען 

מתגבר זיין דערויף".

איינער  יעדער  קען  "דערפאר  אויס:  פירט  ער 
מוכיח זיין דעם וואס שמועסט און אים זאגן: 'דו 
אנדערע  זיין  צו  מזיק  בארעכטיגט  נישט  ביסט 

דעם גוף און נשמה'".

)מתוך דרשת הגאון ר' שמעון שפיטצער 
שליט"א(

ביי מיר אין דאוון-שטיבל האט מען 
נישט גערעדט

אין די יעצטיגע טעג )ב' ניסן( פאלט אויס דער 
יומא דהילולא פון כ"ק האדמו"ר זי"ע מסקווירא. 
ווען עס האט אויסגעבראכן די שרעקליכע שריפה 
אין אלטן בית המדרש אין סקווירער שטעטל, ב' 
ניסן, גענוי צוויי יאר פאר זיין פטירה, האט דאס 
פייער צו אלעמענ'ס וואונדער נישט שולט געווען 
איז  זי"ע  רבי'ן  ביים  דאוון-שטיבל.  רבי'נס  אין 
דאס אבער אינגאנצן נישט געווען קיין וואונדער, 
און ער האט געזאגט מיט א פשטות: "ביי מיר אין 

דאוון-שטיבל האט מען נישט גערעדט."

מקבל  זענען  מיר  ווען  טעג  דאזיגע  די  אין 
בית המדרש,  אין קדושת  נזהר  זיין  צו  זיך  אויף 
באגלייט מיט א הייסע תפלה אז אין דעם זכות 
זאלן מיר שוין זוכה זיין צו "בואו שעריו בתודה  
חצרותיו בתהלה" האפן מיר אז בזכות די קבלות 
טובות זאל די שווערע מחלה ווערן אפגעהאלטן 
וואס  די  און  ווייטער,  פארשפרייטן  זיך  פון 
דארפן א רפואה זאלן שנעל ווערן אויסגעהיילט 

בשלימות.

קרבנות יעדן טאג פאר'ן דאוונען
כי  ה' אלקים במה אדע  "ויאמר  אויפ'ן פסוק 
האט  אבינו  אברהם  אז  חז"ל  זאגן  אירשנה", 
געזאגט פאר'ן רבוש"ע: "רבוש"ע! אויב די אידן 
וועלן זינדיגן פאר דיר, וועסטו אפשר טון צו זיי 
און  המבול  דור  מיט'ן  געטון  האסט  דו  ווי  אזוי 
געזאגט:  אים  רבוש"ע  דער  האט  הפלגה?"  דור 
השי"ת  פארלענדן".  נישט  זיי  וועל  איך  "ניין, 
האט אים געזאגט אז ער זאל נעמען אן "עגלה 
משלשת" און "עז משלשת" און איל משלש, און 
זייערע  וועלן  קרבנות  זיין  מקריב  פון  זכות  אין 
נישט  זיי  וועלן  אזוי  און  ווערן,  עוונות פארגעבן 

נענש ווערן.

גוט  גאנץ  איז  "דאס  געפרעגט:  אברהם  האט 
אין דער צייט וואס עס וועט זיין א בית המקדש, 

אריכות ימים
‹‹‹‹ המשך מעמוד ג' הלכות פון "ביומו תתן שכרו" ביומו תתן שכרוביומו תתן שכרו

און "בל תלין"

הערות ומ״מ
1. כמבואר בפסוק כי אליו הוא נושא את נפשו. ובזוה"ק דביום 

שמקיים המצוה הוא זוכה לנשמה יתירה.
2. כמבואר בספר אהבת חסד פ"ט דאפי' שכרו רק כדי לעשות 
מלאכה קלה של שוה פרוטה יש בה משום ביומו תתן ובל תלין 
כמובואר בגמרא דאפי' שכרו כדי לבצור אשכול אחד של ענבים 

עובר בל תלין.
3. וכן בכותב כתובה אין בו משום ב"ת כיון שהסופר כותבו על 

נייר שלו הוי כמכירה, עיין קצוה"ח סק"ג וברע"א.

4. כמבואר בביה"ל סי' רמ"ב ד"ה לכבד דכ"ז שלא נטלו הבעלים 

ויש מחמירים דאם  אינו עובר כיון דהאומן יש לו משכון בידו, 

לעכב  רוצה  דאינו  מעות  והביא  את שלך  טול  לו  אומר  האומן 

החפץ בשביל המעות שיש בו משום בל תלין עיין ממונם של 

ישראל ח"א עמוד ק"א.

5. עיין ספר אמרי יעקב על שועה"ר סי"א ד"ה אא"כ תבע השכיר 

וממונם ח"ב עמוד רל"ז.

   

מדור זה נתנדב
ע"י ידידינו הנכבד

הרב ר' יוסף דוב לאנדא שליט"א
לרגל שמחת נישואי נכדו החתן המופלג 

כמר יהודה ני"ו בנו בכורו של  ידידינו 
הנדיב מגדולי תומכי מכון הליכות 

החיים ה"ה מוה"ר יואל הי"ו ויה"ר 
שיזכה להמשיך לזכות הרבים ולהרבות 

חיילים לתורה ולרוות רוב 
נחת דקדושה תמיד

‹‹‹‹ המשך בעמוד ה'

‹‹‹‹ המשך בעמוד ה'



ה

הלכות פון "ביומו תתן שכרו" ביומו תתן שכרוביומו תתן שכרו
און "בל תלין" )המשך(

הערות ומ״מ
1. וכן אם שומע קדיש יעשה כן כמבואר בסי' ק"ד ס"ז דנקטינן 
כדעת הראשונים אמרינן שומע כעונה שנחשב כיצא י"ח אבל 

לא שיהא כעונה שיהא הפסק.
2. כמבואר במ"ב סי' קכ"ב סק"ד.

3. כמבואר בסי' ק"ט דצריך לעשות כן כיון שאינו יכול לענות 
אמן.

4. כמבואר בביה"ל ד"ה אם מתחיל.
5. אף דיכול להפסיק כדי לשמוע קדושה או קדיש אבל לענין 
קריאת התורה אין החיוב כ"כ על כל יחיד עיין שו"ת תשוה"נ 

ח"ב סי' ע' דשמו"ע חמיר מאוד כיון שעומד לפני המלך אל 
יפסיק לשמוע קריה"ת.

יוצא אם הקדים תפילת  6. דאף שיש סברא דכיון דבדיעבד 
רוב  דעת  מ"מ  כן  ויעשה  שעה"ד  הוה  א"כ  לשחרית  מוסף 
הפוסקים שלא יעשה כן עיין שו"ת מהרש"ג סי' כ"כ אג"מ ח"ד 

סי' ס"ח מנח"י ח"ו סי' ל"ו.
אם אמר  אלא  ישתבח  לומר  ס"ב שאין  נ"ג  בסי'  כמבואר   .7
ברוך שאמר ומקצת פסוקי דזמרה ועיין כה"ח שם אות ד' ועיין 

נשמת שבת סי' רלה.

דער  און  שמו"ע  אינמיטן  האלט  מען  אויב  א[ 
מיטזאגן,  נישט  מען  טאר  קדושה,  זאגט  ציבור 
זיך אפשטעלן און צוהערן פונעם  נאר מען זאל 
שליח ציבור און אינזינען האבן יוצא צו זיין, און 
ס'ווערט גערעכנט ווי מען וואלט אליין געזאגט. 
)אויב מען קען נישט הערן פונעם ש"ץ, זאל מען ווינקען 

צום שכן אז ער זאל זאגן הויך און אים מוציא זיין.(1[

נאך  נצור",  "אלקי  ביי  שוין  האלט  מען  אויב  ב[ 
מיטזאגן  מען  קען  לרצון",  "יהיו  ערשטן  דעם 
"קדוש", "ברוך" און "ימלוך". אויב מען האט שוין 
געענדיגט דעם צווייטן "יהיו לרצון", כאטש מען 
האט נאכנישט אויסגעטרעטן און נישט געזאגט 
הינטער  דאוונט  איינער  אויב  )למשל,  שלום"  "עושה 
אים, וואס מען טאר נישט אויסטרעטן(, קען מען זאגן 

די גאנצע קדושה און אויך ברוך הוא וברוך שמו 
און אלע אמנ'ס2[.

ג[ אויב מען האט אנגעפאנגען די הויכע שמו"ע 
צוזאמען מיט'ן ש"ץ, קען מען מיטזאגן די גאנצע 

קדושה מיט'ן ש"ץ. אזוי אויך זאל מען מיטזאגן 
די ברכה אתה קדוש ביז נאך ברוך אתה ה' הקל 

הקדוש מיט'ן ש"ץ3[.

ד[ בדיעבד, אויב מען האט אנגעפאנגען די שמו"ע 
פאר'ן ש"ץ אדער נאכ'ן ש"ץ, און דער ש"ץ האלט 
יעצט ביי "מחי' המתים", קען מען אויך מיטזאגן 

די גאנצע קדושה4[.

און  שמו"ע  אינמיטן  נאך  האלט  מען  אויב  ה[ 
זאל מען  לייענען,  צו  אן  הייבט  קורא  דער בעל 
נישט מפסיק זיין אינמיטן שמו"ע צוצוהערן דאס 

לייענען5[.

האט  און  פארשפעטיגט  האט  איינער  אויב  ו[ 
ציבור  דער  און  שחרית,  געדאוונט  נאכנישט 
האלט שוין ביי מוסף, זאל ער נישט מיטדאווונען 
מוסף און דערנאך שחרית, נאר מען זאל זען צו 
ציבור  דער  בשעת  שחרית  פון  שמו"ע  דאוונען 
ברכה  די  ענדיגט  מען  אויב  און  מוסף6[.  דאוונט 
מחי' המתים ווען דער ש"ץ זאגט מחי' המתים פון 

מוסף זאל מען מיטזאגן כתר.

גאנצע  דאס  נאכנישט  דאוונען  וואס  קינדער  ז[ 
אנצוהייבן  זיין  מחנך  נישט  מען  זאל  דאוונען 
מען  ווייל  ישתבח,  אדער  נשמת  פון  דאוונען 
זאגט נישט ישתבח אן ברוך שאמר און א מזמור 
אינצווישן, נאר ער זאל זאגן ברוך שאמר, אשרי, 

נשמת און ישתבח7[.

אבער ווען דאס בית המקדש וועט נישט שטיין, 
וואס וועט דעמאלט זיין?" האט דער רבוש"ע אים 
זיי  פאר  געווען  מתקן  שוין  האב  "איך  געזאגט: 
די פרשה פון קרבנות. בשעת זיי וועלן לייענען 
ווערן  וועט עס  פאר מיר די פרשה פון קרבנות, 
געווען  וואלטן מקריב  זיי  ווי  מיר  ביי  גערעכנט 
אלע  זיין  מוחל  זיי  וועל  איך  און  קרבנות,  די 

עבירות".

זאגן קרבנות בציבור
דערציילט  אשיחה",  "בפקודך  ספר  זיין  אין 
הרה"ג ר' משה מנחם טויבענפעלד שליט"א: איך 
געדענק, מיט אסאך יארן צוריק, ווען א בחור אין 
שיכון סקווירא איז געווארן שטארק נישט געזונט 
ל"ע, זענען זיינע חברים אריינגעגאנגען צוזאמען 
זיין דעם בחור,  צו כ"ק אדמו"ר שליט"א מזכיר 
זאגנדיג אז זיי ווילן זיך מקבל זיין עפעס פאר זיין 
רפואה. האט דער רבי זיי געזאגט: "מען זאל זיך 

מחזק זיין אין זאגן קרבנות בציבור."

און  געווען,  מקבל  דאס  זיך  האבן  בחורים  די 
דער חבר האט געהאט א רפואה. שפעטער האט 
דער רבי שליט"א מתקן געווען אין בית המדרש 
אין שטעטל, אז דער בעל תפלה זאל זאגן אויך 
ברכות השחר שטייענדיג ביים עמוד, אזוי אז מען 
זאל וויסן אז קרבנות איז א חלק פונעם דאוונען, 

און מען זאל עס זאגן יעדער צוזאמען.

דעם  אין  אז  דערציילט,  דארט  ווערט  נאך 
בית המדרש "אמונת ישראל" - וואס די עבודת 
זיך  וואס לאזט  התפלה דארט איז באופן נפלא 
נישט באשרייבן; מען דאוונט געלאסן, מיט כוונה, 
מען  אז  מושג  דער  דארט  נישטא  איז  עס  און 
האט   - דאוונען  ביים  שמועסן  איינעם  זען  זאל 
הגה"צ רבי משה וואלפסאן שליט"א יארן צוריק 
איינגעפירט, אז מען זאל זאגן קרבנות בציבור. א 
האבן  געדארפט  רבי משה  האט  צייט שפעטער 
אן ערנסטע אפעראציע. מען האט מתפלל געווען 
פאר אים איבעראל, און ברוך ה', די אפעראציע 

איז אריבער מיט הצלחה.

עס  אז  דערציילט,  משה  רבי  האט  שפעטער 
האט זיך אים גע'חלומ'ט ווי א איד מיט א הדרת 
ער  אז  געזאגט  און  אים  צו  געקומען  איז  פנים 
וועט זיין געזונט אינעם זכות וואס ביי אים אין 

בית המדרש זאגט מען קרבנות בציבור.

די סגולה פון קטורת
הקדוש  זוהר  דער  וואס  באוואוסט  איז  עס 
שרייבט אין דעם ענין פון זאגן פרשת הקטורת: 
רבי שמעון האט געזאגט, אויב וואלטן מענטשן 
די מעשה הקטורת  איז  עס  ווי חשוב  געוואוסט 
ווארט  יעדעס  גענומען  זיי  וואלטן  פאר הקב"ה, 
ווי א  און געמאכט דערפון א קרוין אויפ'ן קאפ 

גאלדענע קרוין.

אין ספר "מעבר יבק" ברענגט ער, אז אמירת 

אריכות ימים
‹‹‹‹ המשך מעמוד ד'

‹‹‹‹ המשך מעמוד ד'

   

מדור זה נתנדב
לז"נ בני

מוה"ר יוסף אפרים פישל 
משה ע"ה בן ר' נחום צבי 

מאיר שליט"א
יא"צ ג' ניסן ת.נ.צ.ב.ה. נתנדב ע"י 

בניו מוה"ר מרדכי ודוד ני"ו

‹‹‹‹ המשך בעמוד האחרון

הלכות פון תפילות שבת )ה(במצות שבת גרוסהבמצות שבת גרוסה

באצאלן גלייך ווען מען נעמט עס אפ. אויב מען 
נישט  מען  איז  אפגענומען,  נאכנישט  עס  האט 
עובר, אפילו אויב דער ארבעטער האט אנגערופן 
זאגען אז ס'איז שוין פארטיג און מען זאל קומען 

אפנעמען די זאכן4[.

א.ד.ג.,  בענקלעך,  מאשין,  א  דינגט  מען  אויב  י[ 
אויפ'ן טאג אדער וואך, דעמאלט אויב דער סדר 

צוריק  קומט  עס  פארדינגט  וואס  דער  אז  איז 

באצאלן  אים  מען  דארף  כלים,  די  אפנעמען 

אבער  אפנעמען,  עס  קומט  ער  ווען  גלייך 

אליין  עס  דארף  מען  אז  איז  סדר  דער  אויב 

דעמאלט  ענדיגט,  מען  ווען  צוריקטראגן גלייך 

וואס  טאג  דעם  אין  גלייך  באצאלן  מען  דארף 

מען דארף עס צוריקטראגן5[.
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ו

מכתבים למערכת

הקטורת האט די פאלגנדע סגולות: עס איז מבטל קראנקהייטן און 
מגיפות, ב( עס ראטעוועט פון גלות, ג( די ברכה געפינט זיך אין די 
ווערק פונעם מענטש, און עס ברענגט אים הצלחה, ד( עס ראטעוועט 
פון שטראף פון גיהנום, ה( עס איז מבטל די חיצונים און קליפות , ו( 
עס האלט צוריק דעם מענטש פון האבן שלעכטע מחשבות, ז( דער 
מענטש איז זוכה סיי צו דער וועלט און סיי צו יענער וועלט, ח( עס 

נעמט אוועק די מדת הדין פונעם מענטש.

ברכות בקול רם

געווען  איז  צוריק  יארן  פיל  דערציילט:  שיעור  מגיד  חשוב'ער  א 
ער  און  געווען,  געזונט  נישט  שטארק  ל"ע  איז  וואס  אינגערמאן  א 
האט געדארפט דורכגיין אן ערנסטע אפעראציע. דער דאקטער איז 
ווייל פון איין זייט, איז געווען א מעגליכקייט אז  געווען אומרואיג, 
די אפעראציע זאל זיין ערפאלגרייך און דער אינגערמאן זאל געזונט 
ווערן, אבער פון דער אנדערער זייט האט געדראט א געפאר אז ער 

זאל, חלילה, מער קיינמאל נישט אויפשטיין פון קראנקן-בעט.

דער דאקטער האט ערקלערט פאר דער פרוי פונעם אינגערמאן 
און ער האט איר  איז פארבונדן,  די אפעראציע  וואס  די סכנה מיט 
געראטן אז זי זאל זיך דורכרעדן דערין און הערן נאך א מיינונג פון 
אן אנדערן גרויסן דאקטער. די פרוי האט געזאגט אז זי וועט גיין זיך 
דורכרעדן דערין, אבער נישט מיט יענעם גרויסן דאקטער, נאר מיט 
איינעם וואס פארשטייט נאך מער. אויף דער פראגע פונעם דאקטער, 
פיינשטיין  משה  ר'  הגאון  צו  גיין  וועט  זי  אז  געענטפערט  זי  האט 
איינע  ווי  אנגעקוקט  איר  האט  דאקטער  דער  דורכרעדן.  זיך  זצ"ל 
וואס איז נישט ביי די פולע געדאנקען. מען האלט דא פאר'ן מאכן 
אזא ערנסטע אפעראציע, און זי גייט זיך דורכרעדן מיט איינעם וואס 
ווי  זעענדיג  בכלל?  דאקטעריי  קיין  שטודירט  נישט  קיינמאל  האט 
די פרוי האלט זיך ביי אירס, האט דער דאקטער געזאגט אז ער וויל 

מיטקומען מיט איר צו דעם רב.

מיט  צוזאמען  געגאנגען  דאקטער  דער  איז  טאג,  אנדערן  דעם 
דער פרוי און איר טאטן צו הגאון ר' משה זצ"ל, און זיי האבן מזכיר 
אין  זיין תלמיד  געווען  צוריק  יארן  איז  וועלכער  געווען דעם חולה, 
דער ישיבה "תפארת ירושלים". הערנדיג דעם נאמען, האט ר' משה 
אז זיין  זיך דערמאנט אין אים און האט אנגעהויבן שטארק וויינען 

געוועזענער תלמיד איז נישט געזונט ל"ע.

זיך  ער  האט  געזען,  דאס  האט  דאקטער  גויאישער  דער  ווען 
אנגערופן צו דער פרוי, אז יעצט פארשטייט ער שוין פארוואס זי האט 
אויסגעקליבן צו גיין דווקא צו דעם רב, ווייל אויב א מענטש קען אזוי 
שטארק וויינען צוליב דעם צער פון א צווייטן וואס איז נישט זיין 
קרוב, האט ער זיכער א העכערן כח פון הימל צו מאכן א באשלוס און 

געבן דעם ריכטיגן ענטפער.

ר' משה האט אנגעוויזן אז מען זאל מאכן די אפעראציע, און דער 
מאן זאל מקבל זיין אויף זיך צו מאכן ברכות בקול רם, אז אנדערע 
זאלן קענען ענטפערן אמן, און אזוי אויך זאל ער ענטפערן אמן בקול 
רם אויף ברכות וואס ער הערט פון אנדערע. ר' משה האט ערקלערט 
אז "אמן" באטרעפט די זעלבע צאל ווי "מלאך", ווייל פון יעדן אמן 
ווערן באשאפן מלאכים וואס היטן דעם מענטש, און אז ער וועט דאס 

מקבל זיין אויף זיך, וועט עס זיין פאר אים די בעסטע שמירה.

די אפעראציע איז ב"ה אדורך בשלום, און דער אינגערמאן האט 
געלעבט נאך פיל יארן.

ידידכם, ש.ב. שיכון סקווירא

אריכות ימים
‹‹‹‹ המשך מעמוד ה' שאלות נחיצות בהלכות ממונות ממונם של ישראלממונם של ישראל

השכיחות

שאלה: הנה אנו באמצע הפרשה המסערת 
ישמרנו  ה'  וויירוס',  ה'קרונה  העולם  כל 

ויצילנו מכל מחלה צרה וצוקה.

לבני  נישואין  עושה  הריני  בשאלתי:  והנני 
שי' בשבוע הבא אי"ה, וכנהוג שכרתי אולם 
אך  דיפאזי"ט,  נתתי  וגם  החתונה  בו  לערוך 
נאסר  דיפארטמענט'  ה'העלט  תקנת  לפי 
כעת להיות יותר מחמישים אנשים מקובצים 
גדול,  צורך באולם  לי  אין  וכיון שכן  ביחד1[, 
לעשותה  האולם  משכירות  לחזור  וברצוני 
וכדו'(.  ברכות  שבע  בו  )שעושים  קטן  באולם 
מן  לחזור  אני  רשאי  האם  א'  הדין,  ומהו 
השכירות? ב' האם צריך בעל האולם להחזיר 

לידי מעות הדיפאזי"ט?

שזהו  כיון  בו,  לחזור  שיכול  נראה  תשובה: 
יכולין  היו  לא  ששניהם  גדול  אונס  בגדר 
לידע, והדין הוא שבכל אופן ששכר פועל או 
בית ונעשה אונס שלשניהם לא הי' שייך כלל 
לידע עליו, ההפסד הוא על הפועל או בעל 
מעות  להוציא  עכשיו  שרוצה  ההוא  הבית 

ממי ששוכרו, ואינו חייב לשכור לו עוד2[.

ואע"פ שבנידון שלפנינו, אינו אונס פרטי של 
השוכר, ובכה"ג כאשר הוא מכת המדינה או 
גזירת המושל כגון שגזר המושל על מלמד 
שלא ילמוד, נחלקו הפוסקים )בסימן שכ"א3[( 
אם ההפסד הוא על הפועל או על בעל הבית 
או על שניהם בשווה, מ"מ שאני התם דמצד 
המשכיר ]כגון אבי הבנים[ יכול עדיין המלמד 
המשכיר  גם  דידן  בנידון  אבל  וכדו',  ללמוד 
יותר  שם  שיהיו  מסכים  אינו  האולם(  )בעל 

מנ' אנשים וכדו', ועל כן נראה דבוודאי יכול 

לחזור משכירות האולם.

אבל לגבי הדיפאזי"ט שנתן כבר, אין על בעל 
האולם להחזיר לו, שכן הדין שאם נתן שכרו 
]ואם  אונס4[.  במקום  אף  להוציא  יכול  אינו 
מחותן אחד שילם הדיפאזי"ט, נראה נראה שיחלוק 
בהפסד עם המחותן השני, שכן הדין בכל שותפים 

שחולקים בכל ההוצאות והפסדות5[[.

וכן אם בעל האולם כבר הוציא כסף ועשה 
צריך  צרכי השמחה,  ויגיעות להכין  טירחות 

לשלם לו הוצאות אלו אף במקום אונס6[.

שאלה: שלשה או ארבעה משפחות שסידרו 
יום  בכל  אצלם  שעובדת  מנקה  גוי'  ביניהם 
או בכל שבוע כמה פעמים, שתלך - לדוגמא 
- משעה שבע עד אחד עשר לאחד, ומשעה 
וכן להלן.  אחד עשר עד שעה שתים לשני, 
רק  הגיעה  ולא  הגוי'  איחרה  אחד  וביום 
לומר  יכול הראשון  בשעה אחד עשר, האם 
סידרו  שכך  כיון  אצלה,  לבוא  צריכה  שהיא 
דכיון  או  אצלם,  מתחילה  שתבוא  ביניהם 
תלך  השני,  אצל  לעבוד  צריכה  זו  שבשעה 

לה?

תשובה: באופן כזו שסידרו לפי השעות אזי 
כשאיחרה צריכה לילך אצל זו שזמנה תמיד 

בשעה אחד עשר2[.

רק  לשעות  ביניהם  חילקו  לא  אם  אבל 
צרכה,  כפי  וכשגומרת  לזה  תלך  שמקודם 
גם  אזי  לשלישי,  ואח"כ  לשני  הולכת 
ואח"כ  להראשונה  מקודם  תלך  כשאיחרה 

להשניה וכן להלן3[.

הערות ומ״מ
שעברה  בשבוע  נשאלה  זו  ששאלה  יצויין,   .1
כשזה הי' החוק, אך לע"ע )בשעת עריכת הגליון( 
צריכים  ולכן  ציבורי,  מאורע  כל  ואסרו  החמירו 
לגמרי,  השמחות  עריכת  לבטל  אולמות  בעלי 
ויש לדון בזה כמו בשאלה זו )אם צריכים להחזיר 

הדיפאזי"ט(, ואי"ה נרחיב בזה בגליון הבא.
2. עי' שו"ע חו"מ סי' שלד, סעי' ב'. ועי' סי' שכא סעי' 

א' בסמ"ע וש"ך.
3. עי' סמ"ע סק"ו, וש"ך סק"א.

4. כמבואר בש"ך שלד סק"ב. אמנם בספר ערך שי סי' 
של"ד בשם או"ז כ', דהא דאמרינן דהמעות שנתן אין 
יכולין להוציא, זהו רק בנתנן  מדעתו אבל אם נתנן רק 
אינו  הכי,  בלאו  להשכירו  הסכים  לא  כיון שהבעה"ב 
ביאורים  בנימין  חלקת  ועי'  אופן.  בכל  שנותנו  ראיה 

 ד"ה לכן.
5. עי' בספרנו ממונם של ישראל ח"ב עמ' קיז.

מש"כ  ע"פ  י"א  סי'  יעקב  אמרי  בספר  כמבואר   .6
צריך  כבר  שעשו  מה  דעל  סק"ה  שלג  סי'  בנתיה"מ 

לשלם  אף שנאנס הבעה"ב.
2. ראה פתחי תשובה בחו"מ סי' קעא סק"ח בשם 
החת"ס בדין שנים שהיה להם בית בשותפות והיו בו 
עליות ותחתיות, ועשו ביניהם חלוקה שבכל ב' שנים 
יהיה לאחד דירת התחתונים ולהשני דירת העליונים 

שקודם  ואירע  בפעם,  פעם  חלילה  תחזור  ואח"כ 
העליה  נשרפה  זה  עם  זה  שיחליפו  הזמן  שהגיע 
א"צ  זה  דין  והשיב,  לדור.  ראויה  ואין  ונתקלקלה 
לפנים, דזה ודאי דחלוקת הזמן הוה חלוקה גמורה 
הדבר  הוברר  אמרינן  ברירה  יש  למ"ד  ממש,  וקנין 
כאילו  הו"ל  ברירה  אין  ולמ"ד  חלקו,  שזה  למפרע 
יום של  זה; ומסיק, דהוה  זמן  לקח קנין פירות על 
זה ההפסד לו ויום של זה ההפסד לו, ולאחר תשלום 
ב' שנים, אם לא נבנתה העליה, עכ"פ יוציא התחתון 
מדירתו וידור בעל העליה של עכשיו בתחתית הבית 
ב' שנים עד שיבנו שניהם העליה ויחזרו לקדמותו, 
באורך  סק"י(  )ביאורים  שם  בנתיה"מ  וכ"כ  ע"ש. 
וז"ל בא"ד, 'וזה נראה פשוט בחלוקות זמנים, דדמי 
לקמן  שמבואר  חובות  ושטרי  מטלטלין  לחלוקות 
בסימן קע"ו שאם נפסד אצל אחד מהם שאין יכול 

לתבוע מחבירו החצי'.
וא"כ ה"ה בנידון דידן דכיון דחלוקה לשעות לכמה 
במה  להפסיד,  צריכים  והשלישי  השני  אין  אנשים 
הוראה  מגדולי  שמעתי  וכן  להראשון,  באתה  שלא 

שליט"א.
3. דמסתבר שבאופן כזה, הרי זה כמו פשרה בסדר 
העבודה כפי הנוחיות של כל אחד ואחד, וזה חוזר 

חלילה כפי זמן העבודה.
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 ( פאר די נרות שבת?pampersאיז עס מותר צו טוישן ווינדלען ) (א

 זלזול פאר די לעכט. מען זאל נישט טוישן קיין ווינדלען אין א פלאץ וואו עס זענען דא שבת לעכט, ווייל עס איז א 

 ?זאל זיין ריין, און צו האבן א טישטוך אויפ'ן טיש גאנץ שבת floorאיז דא א מצוה אז די  (ב

זאל זיין ריין פון ברעקלעך דורכאויס שבת און אויסגעקערט ווען מען דארף, עס זאל בלייבן ריין.  צודעקן די טישן אין די    floorדי  

 יינגערעכנט אינעם מצוה פון כבוד שבת. איז אר dining roomקאך און אין די 

 איז דא א מצוה צו טראגן ספעציעלע קליידער שבת אפילו אויב מען בלייבט אינדערהיים אליין? (ג

 מען זאל זיך אנטוען בגדי שבת אפילו אינדערהיים ווען קיינער וועט נישט זען. 

 נאך נאטיצן בנוגע שבת קליידער

ן פריש אויסגעוואשן, און זאלן זיין ריין דורכאויס שבת.  אויב דער העמד  קליידער וואס מען טראגט שבת זאלן זיי •

ווערט שמוציג, זאל מען עס טוישן.  מען זאל נישט טראגן דעם זעלבן העמד פאר א פאר שבתים אין א ציה, אדער אפאר  

 טעג יום טוב אן עס אויסוואשן אויב די קליידער זענען נישט ריין מער.

האבן קליידער אזוי ווי אן אנצוג, העמד, אדער קלייד וואס איז ספעציעל געאייגענט פאר שבת, אפילו  עס איז בעסער צו  •

אויב עס איז די זעלבע סארט קליידער ווי מען טראגט א גאנצע וואך.  עס איז בעסער צו האבן א ספעציעלע טלית פאר  

שבת קליידער אינמיטן די וואך, ווייל עס נעמט  שבת אויך.  פוסקים שרייבן אז מען זאל זיך צוריקהאלטן פון טראגן 

 אוועק פון די כבוד שבת. 

 

 עפ''י הוראת הרב שמואל פעלדער שליט''א
 דומ''ץ דבית מדרש גבוה לייקוואוד 

 פרשת 

 ויקרא



הושענא ציון המציונת
האט  זצ"ל,  יוסף  אמרי  בעל  דער  רבי  ספינקא  דער 

געהאט א ברודער הרה"ק ר' אהרן פון בנעדעקוויץ זצ"ל. 

עס איז געווען א שטיק תקופה ווען ער איז ארויפגעפארן 

אזא  זיין  פלעגט  עס  ווי   - ישראל  ארץ  אין  וואוינען 

מציאות ביי ערליכע אידן אין יענע צייט - צו דינען דעם 

העכערקייט,  א  מיט  דארט  מצות  טוען  און  אייבירשטן 

אפגעשיידט פון אלע עניני עולם הזה.

וואוינען  צוריקגעקומען  ער  איז  שפעטער  צייט  א 

פוילן, האט ער  קיין  קין חוץ לארץ. אנקומענדיג צוריק 

געזאגט פארן בעל עגלה אז ער וויל פארן אויף ליזענסק, 

ר'  רבי'ן  פונעם  הקדוש  ציון  אויפן  זיין  משתטח  זיך 

אלימלך זצ"ל.

האט  ליזענסק,  אין  אנגעקומען  איז  וואגן  דער  ווען 

ר' אהרן געבעטן דעם בעל עגלה, זאל אים צולאזן צום 

רעדל, ער וויל פירן די פערד ביז ארויף צון ציון. דער בעל 

עגלה קוקט אין אן מיט וואונדער און פרעגט, 'דער רבי 

ניין - ענטפערט  איז שוין אמאל געווען אין ליזענסק?" 

דער רבי - 'איך בין נאך קיינמאל דא געווען!'.

- 'נו, וויאזוי וויל די רבי פירן די פערד?! וואונדערט זיך 

דער בעל עגלה - אפילו איך ווייס נישט די וועג ארויף, 

איך וועל דארפן אנפרעגן ביי די איינוואוינער דעם וועג 

קיין  נישט  רבי לאזט אים  ציון'. דער  פירט צום  וועלכע 

סאך טראכטן, ער נעמט די לייצעס און פירט דעם וואגן 

ווי מ'קומט אן  וועג ארויף ביז דעם הייליגן בארג,  אויפן 

צום ציון הקדוש.

שטוב  די  פאר  פארציילט  האט  עגלה  בעל  דער  ווען 

הקדוש,  ציון  צום  וועג  אויפן  געווען  איז  וואס  מענטשן 

דעם  אנגעפרעגט  און  געוואונדערט  זייער  זיך  זיי  האבן 

צדיק דערויף, האט ער זייי דערציילט די פאלגענדע.

"ווען איך האב זיך ארויסגעלאזט אויפן וועג קיין ארצינו 

מיין  פון  אנהייב  שיף  די  אויף  געווען  בין  איך  הקדושה, 

נסיעה, איין נאכט, קומט צו מיר אין חלום דער הייליגער 

רבי ר' אלימלך זצ"ל און פרעגט מיר, "אינגערמאן, ווי אהין 

פארסטו?!" - האב איך געענפערט "קיין ארץ ישראל".

ארץ  קיין  רייזע  לאנגע  א  אויף  ארויס  זיך  לאזט  "דו 

געווען  שוין  ביזטו  ליזענסק  אין  ציון  מיין  אויף  ישראל, 

אמאל?!" - פרעגט דער צדיק.

זיך צוריקקערן פון ארץ ישראל,  וועל  ווען איך  "אי"ה, 

איך  האב   - ציון"  צום  ליזענסק,  קיין  פארן  איך  וועל 

געזאגט.

"דאן האב איך געזעהן ווי דער רבי ר' אלימלך כאפט מיר 

אן ביי די האנט, ער ברענגט מיר ביז די שטאט ליזענסק. 

אזוי האט ער מיר ארומגעפירט אין די גאנצע שטאט ביז 

דעם וועג ארויף צום הייליגן ציון.

"ווען איך בין אהיימגעקומען פון ארץ ישראל, האב איך 

געדענגט דעם חלום, האב איך געבעטן דעם בעל עגלה 

כ'האב  וואס  אויסצופירן  ליזענסק  קיין  פירן  מיך  זאל 

אין  אנגעקומען  זענען  מיר  נאר  ווי  חלום.  אין  געזאגט 

שטאט האב איך געזעהן אז די גאסן זענען מיר באקאנט. 

האב איך דאן פארשטאנען אז דער חלום איז א אמת'ע 

חלום, איך האב געהאט די זכיה צו זעהן דעם צדיק אין 

בעל  פונעם  לייצעס  די  איבערגענומען  איך  האב  חלום. 

עגלה, און געפירט דעם וואגן ביז צום אוהל הקדוש".

)שבחי הר"ר אלימלך דף תע"א(

זכותו יגן עלינו

לע"נ הרה"ק רבי אלימלך ב"ר אליעזר ליפמאן זצ"ל - ולע"נ בתו מירוש בת הרה"ק רבי אלימלך ע"ה

און  ליזענסק  פון  מייל  דריי  מ'איז  "אז  אמר:  זצ"ל  מבעלזא  מהרי"ד  הגה"ק 
מ'גייט נישט אויפן בית החיים קען מען הייסן א נער".

)אורחות רבותינו(

דער
הייליגער

ציון



   
       

pwwa, trehu ,arp                        ktdhk ihsh,g ixhbcu uktdb ixhbcth v"r             546 iuhkd[cwwh vba] 

jf hrucd t zht ubhcr van
:xŸn` ¥l c¥rŸen l ¤dŸ̀ ¥n eil̈ ¥̀  'd x ¥A ©c §i©e d ¤yŸn l ¤̀  `ẍ §w ¦i©e  (t t)iht yhhya

 arsn (t t tcr trehu)htkhbj rwwc oujb, wr ydtz :d ¤yŸn l ¤̀  `ẍ §w ¦i©eytv 
) euxp oum ,ufhha t(f  de ohkv, Ÿexä §c i ¥yŸr ©gŸk i ¥xŸA ¦b eik̈ ῭ §l ©n 'd Ek £xÄ

 .Ÿexä §c lŸew §A ©rŸn §y ¦l rgs ydtz ;xuh .gihhz rhcxn khuu arsn rgs zt
t iguugd zht ubhcr van zt , ©gŸk i ¥xŸA ¦b yhuk ihhz rhcxn xts ige ign

,dhrsn hs zt 'kwwzhrt iup ydbgrc kjb hcrg rgdhkhhv rgs xtuu
iup vdhrsn grgfgv t ltxt ;hut iguugd zht ubhcr van iup vtucb
gfhuv rtd t ;hut iguugd igbgz ohthcb gkt khhuu 'ohthcb grgsbt
rgct 'iyargchut iup vtucb hs yrgvgd ictv hhz ,gac vdhrsn
igbgz ktrah kkf rtp vtucb hs ydtzgd rgcht xts ictv hhz iguu
zht ubhcr van rgct 'vdhrsn irgbgke t ;hut iguugd ihua hhz
rg iguu huu vtucb hs icgdrgcht ohhc vdhrsn gckgz hs ;hut iguugd

 :yap zht ogs yhn /iyargchut iup vtucb hs ignuetc ytv`ẍ §w ¦i©e
 ,c¥rŸen l ¤dŸ̀ ¥n eil̈ ¥̀  'd x ¥A ©c §i©e d ¤yŸn l ¤̀zht van xtuu vdhrsn hs huu huzt

 'oht um ysgrgd ytv rgyargchut rgs iguu iguugd,xŸn` ¥lhs 
iup shhr hs icgdgd rgcht ytv van iguu iguugd zht vdhrsn gckgz

 'euxp hs yud zht ogs yhn /wv ,eik̈ ῭ §l ©n 'd Ek £xÄrgyargchut rgs
 gbhhz yaybgcgd ytv ©gŸk i ¥xŸA ¦b 'vdhrsn hs zt ,Ÿexä §c i ¥yŸrhhz iguu

 iup vdhrsn gckgz hs ihhz ktz 'vtucb rghhz rgcht icgdlŸew §A ©rŸn §y ¦l
 ,Ÿexä §cxts tkhnn /iyargchut iup vtucb hs yrgvgd ictv hhz iguu
 khuuhtkhbj rwwc oujb, wrt iguugd zht ubhcr van zt :ihhz asjn 

, ©gŸk i ¥xŸA ¦b/jwwjpsu  (ywwnr, egkguugk swwct uvhkt hbct)

ity vcua, um aybgn rgs igdbgrc ;rts icre rgs
:oÄ §xẅ m ¤M ¦n ai ¦x §w©i i ¦M mc̈ ῭ (c t) vru, hs ymub  xtuurtp kwwzj igbars

 yrtuu hs teuusmc̈ ῭ ybhhn ign rtb ?'iuatrv ostrwwvst huu huzt 
t igdbgrc yahb sht t ktz huzt 'kzd iup iguugd chren yahb ytv
um zht icre t iup ,hkf, rehg rgs zt idtz ign ige /kzd iup icre

 wnd hs iut 'vcua,c ihhz rrugn(cwwg n ;s ihaushe)aybgn t ychhra 
chut tkhnn 'htfz hmj iut chhj hmj zht rg zt iyftry ktngkt ktz
hs iut oht rtp idguurgcht xts yguu vumn t ity ymgh yguu rg
t yguu rgchrgs 'yrgertp zht gckgz xts ',ufz ;fk ykguu
ihhz ghrfn yguu xts khhuu vrhcg t ity ikguu yahb aybgn
hsf ',uumn ity rtb yguu rg iut 'ykguu gmbtd hs rtp xyfgka
zht xtuu rwwvst iup ign yvgz xts iut 'ykguu gmbtd hs ihhz vfzn
hmj iyktvgd lhut lhz ytv rg iut ykguu rgs iht shjh t iguugd
yahb iut 'oh,ufz ltxt ytvgd ytv rg ukhpt 'htfz hmj iut chhj
iut ykguu gmbtd t ts zht xg xtuu zbut awwf zht ',urhcg  itygd
iup iyktvpt lhz htsuut ign ;rts 'oh,ufz ltxt yahb ytv ign
hs ihhz vfzn um hsf ,umn ity rtb iut ity vcua, iut idhsbhz

/,ufzk ykguu gmbtd (skgpbrvg ktuna wr iutdv ,wwvg rpux i,j)

"oh "n#g$v k$f "n" yahb iut "o$g k$f "n" aushev jxub iup ogy rgs
 .eiz̈Ÿe §v ¦n §A Ep «Ẅ §C ¦w §e ,oFWl̈ lM̈ ¦n Ep «n̈ §nFx §e mr̈ lM̈ ¦n Ep «Ä x ©g«Ä x ¤W £̀ign ;rts

ign ydtz ywwuh iht aushe iup jxub rgs iht xtuurtp ihhyartp
 "mr̈ lM̈ ¦n" Ep «Ä x ©g«Ä x ¤W £̀ ,ufrc iut ,ukhp, gkt hhc iut 'shjh iuak t

 :ign ydtz ,"mi ¦O©rd̈ lM̈ ¦n" Ep «Ä x ©g«Ä x ¤W £̀ iuak tohcr ?hs rtb
,uguah hs iahuum eukhj t ts zht xg zt ichhra oharpn gdhsrghrp

 ktrah kkf rtp yftn rgyargchut rgs xtuuucure og,uguah iut 
iut gcyv lrsf tka ,uguah hs zht ktrah kkf hhc :rgekgp hs rtp
gxhurd iggz hhz ukhpt 'okugv ,unut hs rtp rgct 'ohhukd ohxb
gcyv lrsc zt ivgzxhut rtb xts yguu 'vnjkn t hhc kank ,uguah
gkt hhc gckgz hs iut 'iguugd jmbn iut jf ignuetc vnut hs ytv
hs  ihhyartp ign ige ogs yhn iut /gcyv lrsc xts zht ',uguah

 ydtzgd ytv ekc xtuu ogkc iut ekc iup jufhu(v cf rcsnc) m©r d¥p ¦d
m ¦i ©x §v ¦n ¦n `v̈ï :oht yrgpybg ogkc iut ' (cf df oa)m ¦i®ẍ §v ¦n ¦n m´῭ i ¦vŸen l ¥w!

,unut hs iup argsbt yahb igbgz isht hs zt ydtzgd ytv ekc rtb
 khhuu 'okugv,m ¦i ©x §v ¦n ¦n `v̈ï m©r d¥p ¦dlrsc ohrmn iup xhurt igbgz hhz 

yahb zht xg iut 'ektp gertya t iguugd igbgz hhz khhuu 'gcyv
 yrgpybggd ogkc oht ytv 'ohxb ihhe iguugdm ¦i®ẍ §v ¦n ¦n m´῭ i ¦vŸen l ¥w'

 'ohrmn iup ignubgd xhurt th hhz ytv rgyargchut rgsz¬Ÿt£rŸez §k
Ÿe «l m−¥̀ §xkkf zht tkhnn 'xyktngs ohxb ltxt rghhz iguugd zht xg '
 ktrahucure ogxts /hhz um yfgka ity igbge yahbrtd yxguu iut '
 ybhhn"mr̈" lM̈ ¦n Ep «Ä x ©g«Ä x ¤W £̀ytvgd ytv xtuu ektp hs iup ukhpt '

'gcyv lrsc rtb xgkt xts zht 'iyargchut iup ,uguah gxhurd
 .kt ichkegdxhut rgyargchut rgs ytv 'zbut hhc rgctucure og

lrsf tka iut ohhukd ohxb yhn ,uguah hs igbgz zbut rtp iut
gyarg hs igzgd xts ign ytv ohrmn ,thmh hhc  gety iut 'gcyv

 hhc jxub ogs ydtz ign sktchuu iut /ktnjxp hs zht xtuu atr
,usgunv /ywwuh iup aushe isgh hhc jxub ickgz ogs ign ydtz 'vsdv)

(ywwbr, ihaktz zwwct ihnhbc ,upxu, og ohruna khk

bh"h $v oh "s$c%g &a %n ;hut kan ogbhha tUv«g %r #p%k 
z ¤̀  `Ed KExä WŸecẅ ©d `i ¦vŸed Ÿ̀l EN ¦̀ §e ,m ¦iẍ §v ¦n §a dŸr §x ©t §l Epi ¦id̈ mi ¦cä£r
dŸr §x ©t §l Epi ¦id̈ mi ¦cä §r ªy §n Epi¥pä i¥p §aE Epi¥päE Ep ῭  i ¥x£d ,m ¦iẍ §v ¦n ¦n Epi ¥zŸea £̀

 :m ¦iẍ §v ¦n §a yhn it ydbtp ign zt gkt idgrp Epi ¦id̈ mi ¦cä£rign iut
 yhn ydhsbg ?Epi ¦id̈ mi ¦cä §r ªy §nt ts zht xg zt idtz ;rts ign rtb
 iup eukhjmi ¦cä£r iut  ,mi ¦cä §r ªy §n xtuu mi ¦cä §r ªy §nt vrutfk zht

 iup iuak grgergya,uscg zt ybhhn xts iut ' mi ¦cä£rzht ,uscg hs
 rgct ';ud iphut scg t ihhz um rtbmi ¦cä §r ªy §nlhut scg t ihhz um zht 

 'vnab hs ;hut ,`Ed KExä WŸecẅ ©d `i ¦vŸed Ÿ̀l EN ¦̀ §eytv ogs idguu iut
'izhhkxhut zbut iut ohrmn iht ihhd ihhkt yzungd rgyargchut rgs

 iutd rgs zhtahct ovrct wr iup ihhnws yrupebrp (y"fe, hra, t"h)
t iup ohra gfhkyg yptfgd ytv lkn t :kan lrsc rhcxn xts
irtp ygcrt grguua iygcrt um igdbutuumgd hhz iut 'vbhsn irgsbt
yhn iyhvgd hhz iut rgnhm t iht ydhhkgd hhz ytv ign iut 'dhbge
iguugd zht ohra hs iup gbhht 'iphukybt yahb iktz hhz ohrnua
yxutuurgs lhz ictv ohrnua hs iguu iut 'iptkybt zht rg iut ebhkp
ytv dhbge irtp ykhhmrgs xts ictv iut iptkybt zht rgbhht zt
iktz hhz iyhhe gbrgzhht yhn isbhc um hhz ktz ign ixhhvgd dhbge rgs
rgrgsbt rgs chut igdbgv hhz yguu ign iut iphukybt yahb lhut
iut 'ohshsh gybtb gkt iguugd igbgz ohra hs !ehrum yahb ynue ra
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ytv ign xtuu yxutuurgs lhz ytv iptkybt zht xtuu ra rgs iguu
'apb ,rhxn yhn ehrum rg zht sbhhrp gbhhz yhn itygd
'ohra hs iup iyhhe hs ignubgdptrt iut rgnhm iht yptfgdbhhrt
gkt igbgz iut iyhhe hs yhn ohrnua hs isbucgdum ictv hhz iut
vgrp xtuu :ohrmn iht isht hs hhc lhut iguugd zht xts 'iptkybt
isht hs ikguu ihhkt iygcrt um igdbhuum iyhn zt yxutuugd ytv
ktnt hhz yguu ign khhuu oht um scguan dhchht ichhkc yahb

'vtnuy hrga wb hs iht idhhkbhhrt hhz yguu rg chut rgct 'izhhkxhut
rgchrgs 'oht um vnab rghhz yhn scguan ihhz dhsbgya hhz ikguu
iut 'rgsbhe gbhhz rtp vbfx xhurd hs igzgd rgyargchut rgs ytv
iup iyhhe hs igngbptrt iut ohrmn iht ihhdbhhrt kgba yzungd
ihhdbhhrt vkhkj ikguu hhz rtp isht hs igngbxhurt kgba iut vtnuy

 /vtnuy hrga wb hs ihtybgegd rgyargchut rgs rtb ytv ogs idguu iut]
[kwwunv /ltkn ihhe yahb iut iftn xts (ovrct ,frc vsdv)

zecaerd xecn
ciqg oiif x`t h`w`eec` ` hxree fp`vn miig ixac xrbiliid ic ****** ******

t ytvgd ytv xtuu 'raug t 'sht t ybhutuugd ytv zbtm ytya icgk
gbhha t ytvgd iut 'ihhyabhht oht hhc idgkp ohrhcd utuu zhuv yxtd gxhurd
ydbgrcrtp iut yrgypukgd xhut lhz ictv ohrhcd hs utuu ogs icgk sktuu
hrcs rgs cr rgzbtm oum ignue ypt ydgkp sht rgs 'rgnhhc hs rgybut
t ytvgd ytv rg 'vesm kgc iut cr irtp lnu, t iguugd iut twwghz ohhj
rg ytv rgykg irtuugd zht sht rgs iguu iut ipktvgd oht ytv xtuu iuz
yhhm rgn ytvgd sht rgs ytv huzt iut 'irhp um iuz irtp icgdgdrgcht xts
t iht ybhutuugd ytv xtuu iuz rgs iut /iyargchut ogs igbhs iut igbrgk um

/zhuv yxtd iyhn ihhdbt um ypt ignue ydgkp kygya idhsbcgbrgs
idhumgd ihhrt lhz iuz rgs ytv 'irtuugd rypb zht cwwvgc rgs iut ouhv hvhu
utuu swwnvhc t iguugd zht iyrts iut 'vjpan ihhz yhn zhuv xwiyty ihhz iht
xg iguu /igdburgya ihhe it rth .btd t ahse idtz ybgegd ytv iuz rgs
rg zt ,uhv zt .hrp iup uuhrc t iuz rgs ynuetc ',ukhct iup rth hs rgchrt
rg khhuu 'icrtyagd zht rg rtp iyty ihhz iup zhuv yxtd hs yphuegd ytv
hs iut 'ogs ;hut vrhfn rya t ytv rg iut 'ykgd ictv yprtsgd ytv
lht khhuu zht 'ymgh zhc ogs idguu ydtzgd yahbrtd ctv lht xtuurtp vchx
lht iut ',ukhct ihhs iup rth hs iht ihhz rgmn yktuugd yahb rhs ctv

/rgkgba xtuu ihhdxhurt yxktz us zt rhs iup rgstp
zt yxutuugd ytv rg khhuu 'ogs iup yftngd dhsbxhuu yahb lhz ytv iuz rgs
ytv xg iut raug rgxhurd t iguugd zht gyty ihhz khhuu 'ihhz yahb ige xg
hs zhuv yxtd iht iguugd zht iuz rgs iut 'ykgd ihhe ykgpgd yahb oht
xg rgct !,nt zht xg chut ogs iup yxutuugd yktuu rg iut 'rth gymgk
zt dbubgrtuu t yhn uuhrc t ltb ynuetc iuz rgs iut ohasj rtp t rgchrt
chut iut icgdrgcht xts rhn iut zhuv yxtd iup ihhdeguut uyzun asuj t zhc
hs iut 'vrhfn rya hs izhhuu iut ypan ,hc iht igngb rhs lht kguu yahb

!iprtuuxhurt rhs sktuugd yhn ikguu hhmhktp
oum irtpgd rg zht 'it yahb lhz ign ydbtp .hrp t yhn zt yxhhuu iuz rgs
/yehagd ytv .hrp rgs xtuu uuhrc hhuum hs izhuugd iut cr rgzbtm idhkhhv
yguu .hrp rgs chut yrgpybggd iut iuuhrc hs yftrytc yud hcr rgs ytv
ihhd um ohfxn yzhc us zt irgpybg uyxktz 'ypan oum uuhrc t yhn ipur rhs

!cr rgzbtm rgs ihhz ktz ytetuust rgs zt yztk rg zt htb,c rgct
zht xg rgct 'ihcr iup vcua, iphut yrgsbutuugd ertya lhz ytv sht rgs
rtpt iht iut 'ytetuust rgs ihhz yguu hcr rgs zt vhfz t oht rtp iguugd
zt vnfxv t lhut iut ypan um ihhd um uuhrc t ignuetc rg ytv ourt dgy
ypan iup dty hs ignuegd zht xg /ytetuust rgs ihhz ige cr rgzbtm rgs
ohhud ltxt xtuu ofj rgxhurd t iguugd zht xtuu cr rgzbtm rgs iguu iut
zht cr rgzbtm rgs zt ygz ypua rgs iut ',umg rtp oht um ignue idgkp
xtuurtp 'otyargcktv ihctr :ypua rgs oht ydgrp 'sht iyhn ignuegd
ihhz yguu rg zt yrgpybggd cr rgs ytv ?sht iyhn ignuegd yhn rht ybgz
'.urh, ogs ignubgdbt ytv ypua rgs /ybhhv sht ogs iup ytetuust rgs

/igdbtpbt lhz ktz ypan rgs zt iguugd ohfxn ytv iut
ytv zhuv yxtd rgs zt rya t yzhhuu iut vbgy ihhz yhn it ychuv .hrp rgs
rgs iut 'ykgd yprtsgd ytv rg khhuu gyty xwiuz ogs iup yphuegd rg
rgs /oht xts yzhhuu ign iut rya ogs igz khuu rg zt ygc cr rgzbtm
ikgya gkt /vbgy ihhz idtz um cr irtp ydtz iut yubhn rtpt yrtuu ypua
ybgegd ytv rht :ypua ogs ydgrp rg iut cr rgzbtm rgs sucfk ;hut lhz
.kt ybgegd oht ytv rht iut /th 'rg yrgpybg ?zhuv yxtd iup cwwvgc ogs
oht ctv lht :ypua rgs yrgpybg ?,uumn iut vru, hs yhv xtuu sht t
rgs yktuu um 'ypua irtp cr rgzbtm hs ydgrp 'sht gfhkrg t rtp ybgegd
!yahb rgfhz :ypua rgs yrgpybg ?,ca iht ypgagd t yftngd ,hcv kgc
ypua rgs yrgpybg ?,ca iht vrhfn rya t ichragd sht rgs yktuu iut

!yahb htsuut
um ypua ogs ygc cr rgzbtm rgs iut :ypanv ,hc iht khya yrguu xg
iup dty ogs irtuugd ichragd zht xts zt igz iut vrhfn rya iphut ieue
iut ichragd xts ytv ign iguu rtke ygz ypua rgs iut ruphf ouh
yahb ytv ypua rgs !,ca iht iktpgd fwwuh zht rth gbgh zt iut 'yn,jwgd
irgpybg um rg ytv xtuu .hrp irtp ydtzgd iut 'ogs iup rgn yprtsgd
iut uuhrc hs yakgpgd ytv rg zt ihhz vsun yzungd ytv iut 'ogs ;hut
/cr rgzbtm iup vnfj hs iut 'vxhp, iht ydhhkgd oht ytv ign iut 'vnh,j

/twwghz shxj ihhz rtp ichhkc ktz zhuv yxtd hs yguugytrgd ytv

 vb,n gbhha t  -iphuertp um sh hc,fu oheh,g ohrpxku tmnbc obhta ohrpxk hnkugv zfrn "ohrpxv okug" hwwg rutk tmuv
'hcm ovrct wr iutdv rgsurc ihhz yhn igntzum rzug ohhj wr iutdv iup uuhrc gbhha t ',uaecv kf tknk vkudxk gsubv iuatr xups hcm ,kjb og ,arupn ie rpx
wxn '$5000 rhntyhz iup ,urnd 40 'cuayhsrtc iuatr xups ayhryxhbtn gauvh hrcs rpx 'rhntyhz iht yeursgd ohhj ohn ,wua 'zbfat rhntyhz ohruzjn ygx

 /trhpa van wr tyhuutkx iup ihcurhgkg aht iuzjv c,fa kyhuue 'rhntyhz xups vcr arsn 'tyhuutkx xups ,uguca khk iueh, 'ihythxuvn ewwvrv c,fn
iutdv iup uuhrc gbhha t 'ohkaurh iht vchah ihhz ighuc idguu iuz iut rpux ,gs iup uuhrc 'vph cmn rhntyhz ohhjv lrs rushx 'uk ujkaba c,fn hrujt
ovrct wrv um ydbtktc ytv xtuu rpx 'rtupn cmn rhntyhz xups jwwd ohhj jrut gwwua 'rhntyhz xups hbubhc rvuz ygx 'vchah gcuaj ihhz idguu ihcgayn

hembhne cegh wr iup uuhrc t 'hembhne cegh wr iutdv ,nh,j yhn rpx 'otp iut ohrpx grgsbt idguu lhut iut izhhrp gkt hs khhnht rgst iupky iht ydgrp

iuuhrc '    4403 - 16 Ave Brooklyn, NY 11204 USA ~ T 718 - 438 - 8414 ~ F 718 - 633 - 5500  Store Hours are 11-7:30  Fri till 1:30, To

receive pardes: send to - pardesyehuda1@gmail.com or pickup in the store from Wednesday also on the web at
WWW.SEFORIMWORLD.COM 
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עס איז א חידוש אז דער אייבערשטער פארשעמט נישט קיין תפלה פון  » 

  ?!?!קיין ארימאן
ן מִנְחָה לַהשטייט אין די וואכעדיגע פרשה עס  י תַקְרִיב קָרְבַּ (ויקרא ב,  'וְנֶפֶשׁ כִּ

עס שטייט ": ווי פאלגענד )ב, ג רבה ויקרא(   ט אין מדרש אויף דעםאון עס שטיי, א)
י אין פסוק ץ וְלאֹ בָזָה לאֹ כִּ קַּ די סדר פון די וועלט איז , )כה, כב  תהלים( עָנִי עֱנוּת  שִׁ

ווען צוויי מענטשן גייען אריין צו א דיין, איינער איז אן ארימאן און דער צווייטער 
, דא רייט זיך אויס די דיין, צו דען נישט צו דער עושראיז אן עושר, צו וועם ד

יר  אבער שטייט נָיו וְלאֹ הִסְתִּ נּוּ  פָּ עוֹ  מִמֶּ וְּ מֵעַ   אֵלָיו וּבְשַׁ  ".)כה, כב תהלים( שָׁ

, איז געקומען רעגן, האט כדי עס זאל רעגענען)-(האט גוזר תענית געווען רבי "
 בזה לא כי' ווייל עס שטייט אין פסוקער געזאגט, נישט ווייל איך בין ראוי, נאר 

דער אייבערשטער פארשעמט נישט קיין תפלה פון קיין  - 'שיקץ ענות עני ולא
און פונקט אזוי ווי ער פארשעמט נישט זיין תפלה, אזוי אויך פארשעמט . ארימאן

 מנחה קרבן תקריב כי ונפש' , אזוי ווי עס שטייט אין פסוקער נישט זיין קרבן
  .דא זענען די ווערטער פון די מדרשביז , "'לה

אין ( שטעלט זיך אויף די ווערטער פון די מדרש ל"י ליב חסמן זצ"גאון רדער 

וואס איז די הוה אמינא אז דער  'און פרעגט, לכאו ספר אור יהל פרשת תצוה)זיין 
אייבערשטער זאל פארשעמען די תפלה פון אן ארימאן, אז די מדרש דארף אונז 

זן הערן אז דער אייבערשטער פארשעמט נישט זיין תפלה, צו דען לאספעציעל 
 אונטערשייד צווישן אן ארימאן און א עושר. ןאיז דא ביים אייבערשטן א

ווען מען רעדט אויף א קרבן, וואלט מען נאך געקענט פאשטיין עפעס מילא 
בער א הוה אמינא, ווייל למעשה די קרבן פון אן עושר איז גרעסער און שענער, א

 איינפאלן אזא געדאנק. 'קען אפי ווי אזויווען מען רעדט פון א תפלה, 

עני 'מען מוז זאגן אז מען רעדט דא פון אן ": ער מבאר ווי פאלגענדאיז 
איינער וואס איז ארים אין שכל נישט אין געלט, איינער וואס זיין תפלה  'בדעת

אגט דער אייבערשטער איז פארטריקענט אן קיין חיות, און מיט דעם אלעמען ז
 ולא'  אז ער פארשעמט נישט זיין תפלה, און אויך אויף אזא מענטש זאגט די פסוק 

  ל.", עכ"'עני ענות שיקץ ולא בזה
 (שמות רבה לח, ד) פון די ווערטער פון די מדרש ער ברענגט א ראיה צו דעםאון 

כֶם קְחוּ   דאס איז דאס וואס עס שטייט": ווי עס שטייט ווי פאלגענד בָרִים עִמָּ  דְּ
זיי א קרבן וויבאלד די אידן זאגן, די נשיאים ווען זיי זינדיגן ברענגען , )ג, יד הושע(

און זיי ווערן פארגעבן, א משיח מלחמה ווען ער זינדיגט ברענגט ער א קרבן און 
, מיר האבן נישט קיין קרבן, מיר זענען ארימעלייט און מיר האבן ווערט פארגעבן

צו זיי, איך בעט  דער רבונו של עולם)-(ברענגען קיין קרבן, זאג איך נישט צו 
און איך , ''ה אל ושובו דברים עמכם קחו'ווערטער, אזוי ווי עס שטייט אין פסוק 

, אזוי ווי 'תורה'מיינט מען  'דברים'בין אייך מוחל אויף אלע אייערע זינד. און מיט 
ה עס שטייט אין פסוק בָרִים אֵלֶּ ראֲ  הַדְּ ר שֶׁ בֶּ ה  דִּ   ".)א, א דברים( מֹשֶׁ

, האט ער זיי 'מיר קענען נישט'האבן די אידן געזאגט צום באשעפער, " 
, מיר קענען נישט לערנען, האט אייבערשטן צום געזאגט אידן די האבן געזאגט, 

, וויינט און דאווענט פאר מיר און איך נעם עס געענטפערט דער אייבערשטער זיי 
 געווארן אינטערטעניגט זענען עלטערן ווען זיי אן, ענקערע 

 תפלה , צו דען האב איך זיי נישט אויסגעלייזט מיט מצרים אין
אָנְחוּ בְנֵי  שטייט עס ווי אזוי זְעָקוּ  וַיֵּ רָאֵל מִן הָעֲבדָֹה וַיִּ (שמות ב, יִשְׂ

, אזוי אויך די צייטן פון יהושע, צו דען האב איך זיי כג)
קְרַע , אזוי ווי עס שטייט תפלה דורך םנסי געטוהן נישט  וַיִּ

מְלתָֹיו  עַ שִׂ אזוי אויך אין די צייטן פון די  ,(יהושע ז, ו)יְהוֹשֻׁ

שופטים, מיטן וויינען האב איך צוגעהערט צו זיי, אזוי ווי עס שטייט אין פסוק 
י  וַיְהִי רָאֵל בְנֵי  זָעֲקוּ  כִּ צייטן פון שמואל צו דען , אויך אין די )ז, ו שופטים( 'ה אֶל יִשְׂ

זְעַק  האב איך זיי נישט צוגעהערט דורך תפלה, אזוי ווי עס שטייט אין פסוק  וַיִּ
מוּאֵל עַד 'ה אֶל שְׁ רָאֵל בְּ עֲנֵהוּ  יִשְׂ  ".ז, ט) 'א שמואל( 'ה וַיַּ

, אבער וויבאלד דערצערענט מיר זיי אויך אנשי ירושלים, כאטש וואס אזוי "
, אזוי ווי עס שטייט זיי אויף געהאט ר מיר האב איך רחמנות זיי האבן געוויינט פא

יאין פסוק  מְחָה לְיַעֲקבֹ רָנּוּ  'ה אָמַר כהֹ כִּ רֹאשׁ  וְצַהֲלוּ  שִׂ בְכִי 'וגו הַגּוֹיִם בְּ  'וגו  יָבאֹוּ  בִּ
ענק, נישט קיין זבחים און נישט  קומט אויס אז איך בעט נישט פון  .)ח, לא ירמיהו(

כֶם קְחוּ  נאר רייד, אזוי ווי עס שטייט אין פסוק קיין קרבנות,  בָרִים עִמָּ  אֶל וְשׁוּבוּ  דְּ
יוֹן אֶרְחַץ . דעריבער האט דוד געזאגט(הושע יד, ג) 'ה נִקָּ י בְּ פָּ ער  און ,)ו, כו תהלים(   כַּ

מִעַ  איז דארט ממשיך און זאגט , נאר'מקריב צו זיין'זאגט נישט  קוֹל לַשְׁ  התּוֹדָ  בְּ
  .המדרש לשון כ"ע, "אז איך לויב דיר אויף די ווערטער פון די תורה ם כו, ז)(תהלי

מסביר ווי  ל"י ליב חסמן זצ"פ די ווערטער פון מדרש איז דער גאון ר"עאון 
און מען דארף זיך מתבונן זיין, און עס איז א וואונדער, וואספארא ": פאלגענד

האט א קרבן און א כהן משיח  ן אז די נשיא'טענה איז דאס וואס די אידן טענה
האט א קרבן, און מיר האבן נישט קיין קרבן, אביסל פארדעם אין די זעלבע פרשה 

 קלאר ארויסגעשריבן א קרבן אויך פאר די אידן, ווי די פסוק זאגט שטייט דאך
ל וְאִם רָאֵל עֲדַת כָּ גּוּ  יִשְׂ ר . און נאכדעם ווען דער אייבערשטע(ויקרא ד, יג) 'וגו יִשְׁ

, וואספארא תשובה 'מיר זענען ארימעלייט וכו'זאגט זיי די פסוק, ענטפערן זיי 
צו דען האבן נישט גאנץ כלל ישראל געלט פאר איין פר, מיר האבן דאך איז דאס, 

  ".מקובל אז א ציבור ווערט נישט פארארימט

 אודאי רעדט מען דא פון אן ארימקייט אין שכל, אין רוחניות, ארימקייט נאר" 
אין מצוות און מעשים טובים. אזוי ווי מיר טרעפן ווי דער אייבערשטער זאגט 

מיר 'און די אידן ענטפערן פאר איהם  ,'נעמט פאר אייך די תורה'פאר די אידן 
און מיט דעם אלעם זעען מיר די געוואלדיגע גרויסקייט פון תפלה,  .'קענען נישט

 דריגה, זאגט זיי דער רבונו של עולםווען אידן זענען אין אזא נידריגע מ 'אז אפי
, און מען שטעלט די תפלה 'וויינט און דאווענט פאר מיר, און איך נעם עס אן'

אויפן זעלבן דרגה פון די תפלות פון יהושע און שמואל הנביא, ווי מען זעהט אז 
 "דער מדרש שטעלט דאס צו איינע צו די אנדערע.

ל דעם "וואס זיי דערצערענען רח אין די צייט 'נישט דאס, נאר אפיאון "
אז 'אייבערשטן, ווערט זייער תפלה אויסגעהערט, אזוי ווי די מדרש זאגט קלאר 

אנשי ירושלים וואס האבן מיר דערצערענט, האב איך רחמנות געהאט אויף  'אפי
 ד.", עכתו"'פאר מיר זיי ווען זיי האבן געוויינט

 ורא...?מאזוי שטארק די כהן גדול פון וועם האט  » 

שטייט, אז ביי דריי מענטשן שטייט די לשון  פרשת בלק)אין ( 'זוהר הקאין 
, ביי משה רבינו, דוד המלך און ביי אן ארימאן, אזוי ווי עס שטייט אין 'תפלה'

ה פסוק פִלָּ ה  תְּ ה לְדָוִד (תהלים צ, א)אִישׁ הָאֱלקִֹים  לְמשֶֹׁ פִלָּ ה, )א, יז תהלים(  , תְּ פִלָּ  ותְּ
 סטע פון אלעס איז די תפלה אן ארימאן.'און די חשוב, )א, קב תהלים( ילְעָנִ 

 און צובראכן איז ארימאן דער ווייל איז, טעם די און
 עס און צובראכנקייט, און אינטערטעניגטקייט א מיט דאווענט

רֵי 'ה קָרוֹב פסוק אין דאך שטייט בְּ  די ,)יט ,לד תהלים( לֵב לְנִשְׁ
 עפענט הארצן פון טיפעניש פון ייטשר וואס דער פון תפלה

 רבי גאון די און הימל. פון פענסטערס אלע אויף
 די אז ,)ו"קל 'עמ הדור מופת( זאגן פלעגט ל"זצ לוינשטיין  יחזקאל
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 נאר מויל, מיטן שרייעט מענטש דער וויפיל נישט זיך ווענדט תפלה פון מעלה
 הארצן. פון ארויס פון שרייעט ער וויפיל

אויף דעם, אז מען קען אלעס באקומען דורך תפלה, אפגעזעהן ראיה א און 
אין וועלכע מצב דער מענטש געפונט זיך, דאס קען מען לערנען פון די תפלה פון 

ווי אזוי איז געווען ": ווי פאלגענד )ד כ  ר"ויק( די כהן גדול, ווי עס שטייט אין מדרש
, ער האט נעם קדש קדשיםוארויסגייענדיג פיום כיפור די תפלה פונעם כהן גדול 

 און 'וכו יהי רצון מלפניך, אז די דאזיגע יאר זאל זיין א רעגענדיגע יאר ' געזאגט
  ".)וועג אין  גייען וואס די-( דרכים עוברי די פון תפלות די ווערן נתקבל נישט זאלן עס

דארף מען פארשטיין, לאמיר זיך מתבונן זיין וואס טוהט זיך דא,  'לכאואון 
 די 'לכאו זיי פעלט עס וואס מענטשן ע'פשוט פון זיך רעדט 'דרכים עוברי'  די 

 הנאה זאלן זיי אז נאר איז דאגה גאנצע זייער און, הכלל אהבת פון מדרגה  ע'פשוט
ן צורך שטארק מיטן נישט זיך קימערן זיי און, לייכט זיין זיי זאל וועג די און  האבן

 נישט זאל עס אז אייבערשטן פונעם זיי בעטן דעריבער, רעגן האבן צו כלל פונעם 
  .נעןערעג

 – גדול כהן פונעם תפלה די מענטש אזא אקעגן מען דארף דען צו
 הייליגסטע די אין – שליח זייער און פאלק פונעם מענטש אויסדערוועלסטע  די

 מתפלל זאל ער אז וועלט, דער אין ץפלא הייליגסטע די אין און ,יאר פונעם  טאג
 נתקבל נישט זאל תפלה זייער אז ,מענטש יענע אקעגן תפלה זייטיגע קעגן  א זיין

  .ווערן
די די קשיא איז נאך מער שווערער לויט דעם ביאור און 

  .'בן יהוידע'פונעם 
אמר רבי "ווי פאלגענד:  (ברכות ג:)דערציילט  'די גמווייל 

 אין ןגעגאנגע איך בין איינמאל-( בדרך מהלך יוסי, פעם אחת הייתי 

 אים-( להתפלל ירושלים  מחורבות אחת לחורבה ונכנסתי )וועג

, )זיין צו מתפלל כדי ירושלים פון חורבות די פון איינע אין אריין בין איך
 געקומען הנביא אליהו איז( הפתח על לי ושמר לטוב זכור אליהו  בא

 נכנסת מה מפני, בני, לי ואמר, )טיר  ביים אויסגעווארט מיך אין
 די צו אריין ביסטו  פארוואס, קינד מיין, געזאגט מיר האט און-( זו בהלחור

 צו מתפלל כדי געזאגט איהם איך האב-( להתפלל לו אמרתי, )חורבה

 די, געזאגט מיר ער האט-( בדרך להתפלל לך היה לי ואמר , )זיין

לו מתיירא הייתי  ואמרתי, ועג)ו  אויפן דאווענען געדארפט וואלסט
 האב איך, געענטפערט האב איך איהם -(בי עוברי דרכים שמא יפסיקו 

 אפהאקן און שטערן נישט מיר זאלן וועג אין גייען וואס די אז געהאט מורא

  .")דאווענען  צו פון
די בן איש חי איז מדייק, אז פון אנפאנג דריקט זיך רבי און 

און ווען ער רעדט פון  'הייתי מהלך בדרך' לשון יוסי אויס מיטן 
 זיך ער דריקט דאווענען י וואס וועלן איהם שטערן פון צו ד

  .'דרכים עוברי יפסיקו' לשון מיטן אויס
 איז לב יטב די וואס דאס זיין מקדים מיטן מבאר ער איז
 צוויי דא זענען עס אז )כיפור ביום הגדול כהן  לתפלת (בפירושו מסביר
 ענטשןמ דא זענען  עס וועג, אין גייען וואס נטשןמע סארטן

 מרמז איז דאס וואס 'דרכים הולכי' גערופן ווערן וואס
 גיין עצם דאס איז שלימה באמונה גלייבן וואס מענטשן  אויף

 דער אז און ,אויסגערעכענט פונקטליך און עליונה השגחה  א מיט איז ,זייערע
 אן צוליב וועג, די און די אויף ןגיי צו אינטער איהם  פירט אייבערשטער

  סיבה. כענטעאויסגערע
, וואס דאס 'עוברי דרכים'ערופן זענען דא מענטש וואס ווערן גדאגעגן 

 עצם זייער אין נישט זעען זיי און, אמונה זיי פעלט עס וואס דעם אויף מרמז איז 
וקומען אנצ נאר איז בליק גאנצע זייער נאר, מטרה א און חשיבות א עפעס  גיין

 אריבער זיי לויפן דעריבער וואס. אנקומען וילןו זיי ווי פלאץ געוויסן דעם אויף 
 נאר, דאס נאר נישט און. 'אנצוקומען' כדי בהלה און איילעניש אן מיט  וועג דעם

 און שנעלער אנקומען זיי וועלן לויפן מיטן אז כח די האבן זיי אז איין זיך  רעדן זיי
  ואס עס איז באמת באשערט און אפגעשריבן.ו פון מער  אויפטוהן
. 'גייערס'עס איז דא נאך א גרויסע נפקא מינה צווישן די צוויי סארט און 

 עס אויב אויפרעגן נישט זיך וועלן 'דרכים הולכי' די וואס צייט די אין 
, גיין צו וואס צוריק זיי האלט וואס אפהאלט אן עפעס אינטערקומען  וועט

מיט השגחה  לעס ווערט געפירט מיט א פונקטליכקייט אוןא  אז וויסענדיג
 אויפגערעגט און צורידערט אינגאנצען זיין 'דרכים עוברי' די פרטית, וועלן אבער 

 אז זיך איינרעדענדיג, געפלאנט פאראויס ווי נישט זיי גייט  וואס זאך יעדע אויף

ועט געשעהן דאס און ו 'דעם וועגן' נאר און, עפעס דערלייגן  זיי וועלן דעם דורך
  דאס. 

איז ער מסביר די דקדוק אין די ווערטער פון רבי יוסי. ער לויט דעם און 
 עוברי' די זיין מפסיק מיר וועלן טאמער געהאט מורא האב איך' געזאגט האט 
 און זיך יאגן וואס אמנה קטני די אט פון נאר געהאט מורא האט ער ווייל , 'דרכים
ועלן איהם שטערן א רגע און זיי ו 'ין זיך אויפצוהאלטן אפיזי סובל נישט  קענען

  .'דרכים הולכי' די נישט דאווענען צו 
 תענית( דערציילט  ', ווי די גמ'ער מסביר אן אנדערע שטיקל גמ איזדעם  לויט

 צו אנגעהויבן  האט עס און וועג אין געגאנגען איז דוסא בן חנינא רבי אז :)כד
 און צופרידן איז רבונו של עולם, די גאנצע וועלט 'ער זיך אנגערופן  האט, רעגנען

 די, געזאגט  יוסף רבי האט, אויפגעהערט האט רעגן די און, 'בצער איז חנינא
  .'דוסא  בן חנינא רבי לגבי אויגעטוהן נישט האט גדול כהן פונעם תפלה

די בן יהוידע איז מסביר, אז טאקע וויבאלד די כהן גדול האט און 
 איז דעריבער דוסא בן חנינא ביר ווי מענטש אזעלכע אויף געווען מתפלל נישט 

 געווען מתפלל נישט האט גדול כהן די ווייל, געווארן אנגענומען נישט תפלה  זיין
  .חנינא רבי ווי אזוי 'דרכים הולכי' אויף נישט אבער, 'דרכים עוברי' אויף  נאר

האבן מתקן געווען אז די  'ל הק"פון דעם אלעם זעען מיר, אז חזפ "עכ
 די אט פון תפלה די אקעגן זיין מתפלל דארפן זאל גדול כהן 

 אייגענעם זייער פאר דאווענען וואס  אידן פון דרגה שוואכע
 פון טיפעניש פון  קומט וואס תפלה זייערע 'אפי ווייל, עגאאיזם

 דאווענט גדול כהן די נישט ווען ווערן נתקבל קען הארץ
  עגנזייטיגע תפלה.ק  א

  ???ילההתפ של הגדול בכחה טמון מה » 
צו פארשטיין פארוואס תפילה העלפט אפילו פון א כדי 

מענטש וואס איז נישט ראוי, וועלן מיר מקדים זיין, וואס דער 
יעדער וואס גלייבט " :שרייבט ז)"(מאמר ד, פרק טספר העקרים 

אין השגחה איז מחויב צו גלייבן אז תפילה וועט אים העלפן אז 
ווייל ווער עס איז נישט  ער זאל ניצול ווערן פון שלעכטס,

מתפלל בעת צרה, איז דאס אדער ווייל ער גלייבט נישט אין 
ת "השגחה, אדער ער גלייבט יא נאר ער איז מסופק צו השי

קען אים העלפן, און ביידע זענען כפירה. ווייל מען דארף 
ת קען אים "גלייבן אין השגחה און נישט מסופק זיין צו השי

 "ן אלעס.ת קע"העלפן, ווייל השי

 פלעצער פיל פון זעהט מען אז ,פרק) (סוף אויס פירט ער און
 ער ווען יהודה מלך חזקיה בן מנשה ווי גמור רשע א אפילו אז

 וּכְהָצֵר לג) 'ב הימים (דברי זאגט פסוק דער ווי געווען מתפלל האט
ה לוֹ  נֵי אֶת חִלָּ ל 'וגו אֱלקָֹיו 'ה פְּ לֵּ תְפַּ עָתֶר אֵלָיו וַיִּ מַע לוֹ  וַיֵּ שְׁ  וַיִּ

תוֹ  חִנָּ יבֵהוּ  תְּ ם וַיְשִׁ לִַ  איינס זאכן, צוויי מען זעהט לְמַלְכוּתוֹ. יְרוּשָׁ
 אים האט דאך הרשעות בתכלית געווען איז ער כאטש אז

 ווערט תפילה די אז צווייטנס און תפילה, דורך געהאלפן ת"השי
 צרה. בעת מתפלל נאר איז מען ווען אפילו נתקבל

הדברים איז, אז ווען א מענטש שרייט צום די סוד און 
אזוי ווי דער מענטש וואס גייט אויפן וועג,  -אייבערשטן פון טיפעניש פון הארץ 

, אזא תפלה האט די כח צו און פלוצלונג ווערט ער באגאסן מיט א שלאקס רעגן
אקעגן אלע אנדערע תפלות פון כלל  'ברעכן אלע הימלן, און האט די כח אפי

ד כדי כך, אז מען דארף צוקומען אז די כהן גדול זאל מתפלל זיין ישראל, ע
 אינעווייניג אין קדשי הקדשים, מבטל צו זיין די תפלה פון דעם מענטש.

ן אֶל ה אויפן פסוק ר ב, ו)"דב(מיר טרעפן אין מדרש און  עֵ  'וָאֶתְחַנַּ ת הַהִיא בָּ
, האט רבי עזריה געזאגט, 'לאמר'וואס מיינט "ווי פאלגענד:  (דברים ג, כג)לֵאמֹר 

, ווייל משה מתפלל זיין בשעת אן עת צרה זאלפאר אלע דורות, אז מען 'לאמר'
ה  לאֹדער אייבערשטער האט איהם געזאגט  'רבינו, אפי ן הַזֶּ רְדֵּ (דברים תַעֲבֹר אֶת הַיַּ

  .כ"ע, "מיט דעם אלעם האט ער אנגעהויבן זיך איינבעטן ג, כז)
פשוטע אידן, מוזן זיך האט אזוי געטוהן, איז כל שכן מיר אויב משה רבינו  איז

שטארקן און וויסן אז דער איינציגסטער וועג וואס מיר האבן געראטעוועט צו 
ווערן פון א צרה איז נאר צו שרייען צום אייבערשטן אז ער זאל אונז העלפן, און 

זְעֲקוּ   אזוי ווי דוד המלך זאגט אין תהלים צַּ  'ה אֶל וַיִּ צֻקוֹתֵיהֶם, לָהֶם רבַּ יעֵם מִמְּ  יוֹשִׁ
אז ווען מען שרייעט צום אייבערשטן אין אן עת צרה, העלפט דער , לים קז, יג)תה(

 אייבערשטער און ברענגט תיכף א ישועה.

ייל ווער עס וו "...

איז נישט מתפלל 

בעת צרה, איז דאס 

אדער ווייל ער 

גלייבט נישט אין 

השגחה, אדער ער 

גלייבט יא נאר ער 

איז מסופק צו 

השי"ת קען אים 

העלפן, און ביידע 

 ."..זענען כפירה
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מודה 
אני...

a
a
a
a
a
a

לקט רשימות רעיונות

התחזקות באמונה ובטחון 
וקבלת יסורים

מהרה"ח ר' מרדכי יצחק

בן פיגא יהודית סאמעט הי"ו

בעת אמירת "מודה אני" מידי יום ביומו

בבית הכלא

a
a
a
a

 גליון קמ"ג - פ' ויקרא - תש"פ לפ"ק

למערכת להתענגמיוחד

בס"ד

מיר האבן מיטגעהאלטן 
דעם "יום תפילה" אין 
טורמע צוזאמען מיט 

גאנץ כלל ישראל!
בס"ד, בין גאולה לגאולה, מיטוואך לסדר 
לכפר עליו )ויקרא( כ"ט אדר ערב ראש 
חודש ניסן תש"פ לפ"ק, פה בית הסוהר 
אטיסוויל נ.י.

פארגעקומען  איז  חודש  ראש  ערב  היינט 

כלל  גאנץ  וואס  עולמי"  תפילה  "יום  א 

זיך  האט  וועלט  גאנצע  די  איבער  ישראל 

בעטן  צו  נפשינו,  על  לבקש  צוזאמגענומען 

די  און  הרחמן,  אב  פונעם  שמים  רחמי 

אייגנארטיקייט פונעם יום תפילה איז געווען 

פאראייניגט  זיך  האט  מען  וואס  טראץ  אז 

צוזאמען, דאך איז מען פיזיש נישט געווען 

געווען  איז  איינער  יעדער  נאר  צוזאמען, 

שטוב,  זיין  אין  אמות,  ד'  אייגענע  זיין  אין 

בני משפחתם האט מען  צוזאמען מיט  און 

האט  מען  און  געווען,  שמים  רחמי  מעורר 

גוף  איין  אלץ  צוזאמגענומען  במחשבה  זיך 

צוזאמען מיט גאנץ כלל ישראל, און יעדער 

האט מכוין געווען צו זאגן די זעלבע תפילות 

די זעלבע צייט אין די גאנצע וועלט.

מיר  האבן  טורמע  טינקעלן  אין  דא  אויך 

ישראל,  כלל  גאנץ  צו  געווען  מצטרף  זיך 

און  איז מתפלל  ווען מען  און אפילו אמאל 

קען  דאך  ישראל  כל  בשם  מכוין  איז  מען 

אבער  אליינס,  און  ענלד  שפירן  זיך  מען 

מיט  טיילט  ישראל  כלל  גאנץ  ווען  היינט 

מיר  איך  האב  גורל,  שווערן  זעלבן  דעם 

כל מצותיך אמונה

נייעס פון טורמע

מודה אני טייטשן

מודה אני טייטשן



געשפירט באחדות מיט יעדן איינעם, און מיר האבן 

איינגעריסן רחמי שמים, די קאפיטלעך תהלים, און 

דער  מלכינו,  אבינו  אויך  אזוי  און  הקטורת,  פרשת 

זיין  מקבל  זאל  ער  אז  העלפן  זאל  אייבירשטער 

אונזער תפילות לרחמים ולרצון אמן.

די  אין  געווען  מתבונן  מיר  איך  האב  היינט 

אראפ  ברענגט  גמרא  די  ווי  ס"ב:(  דף  )ברכות  גמרא 

פארשידענע מ"ד וויאזוי עס האט זיך אפגעשטעלט 

)דברי  אין פסוק  ווי עס שטייט  דוד,  בימי  די מגיפה 

לירושלם  מלאך  האלקים  וישלח  טו(  כא  א  הימים 

להשחיתה, שטייט דארט אין פסוק "וכהשחית ראה 

ה' וינחם על הרעה ויאמר למלאך המשחית רב עתה 

האט  וואס  ראה?  מאי  גמרא  די  פרעגט  ידך",  הרף 

אייבירשטער  דער  אז  געזעהן  אייבירשטער  דער 

א  דא  איז  מלאך  דעם  אפשטעלן  געהייסן  האט 

בית  האלט  יוחנן  רבי  אז  גמרא  די  זאגט  פלוגתא, 

ויקרא אברהם  יד(  כב  )בראשית  ראה, דכתיב  המקדש 

שם המקום ההוא ה' יראה אשר יאמר היום בהר ה' 

יראה, עיי"ש.

פסוק  אויפן  חומש  אין  אריין  קוקט  מען  ווען  און 

"אשר יאמר היום בהר ה' יראה, זאגט אויף דעם רש"י 

עליו בהר  לימי הדורות  היום", שיאמרו  יאמר  אשר 

לסלוח  זו  עקידה  יראה  "ה'  לעמו,  הקב"ה  יראה  זה 

"כדי  הפורענות  מן  ולהצילם  שנה  בכל  לישראל 

שיאמר היום הזה" בכל הדורות הבאים בהר ה' יראה 

אפרו של יצחק צבור ועומד לכפרה, עכ"ד

מען קען זאגן א רמז אויפן לשון רש"י כדי שיאמר 

י'אמר מ'ודה  היום הזה", שיאמ"ר איז ר"ת ש'חרית 

א'ני ר'אשית, און היום מיינט ווען עס ווערט לעכטיג, 

דאס מיינט אז ווען מען זאגט יעדן טאג צופרי מודה 

אני געדעקנט דער אייבירשטער "עקידת יצחק" און 

מונע  איז  און  ישראל,  כלל  אויף  מרחם  זיך  איז  ער 

מגיפות ר"ל.

נזהר  מער  מען  מען  דארף  טעג  די  אין  ממילא 

זיין און זאגן בכוונה "מדה אני לפניך מלך חי וקים 

שהחזרת בי נשמתי בחמלה, רבה אמונתך"

פון אלעמען  אונז אפהיטן  אייבירשטער  זאל דער 

בייזן, און דער אייבירשטער זאל אפהיטן כלל ישראל 

אמן.

op

מודה אני אז מען קען ב"ה 
אהטעמען 

בין גאולה לגאולה, פרייטאג ערב שבת לסדר 
חזק חזק ]ויק"פ[  כד אדר תש"פ שבת מברכים 

ניסן, שבת החודש, פה בית הסוהר אטיסוויל נ.י.

דעם שבת חזק שבת'דיגן מודה אני!

היינט איז ערב שבת און אט אט קומט שוין דער 

פיר-פאכיגער  א  איז  וואָס  שבת  א  שבת,  גרויסער 

שבת  ניסן,  מברכים  שבת  שבת,  זייענדיג  שבת, 

החודש, און שבת חזק.

אונז  אַרום  וועלט  די  אין  אַלע געשעענישן  די  אין 

אין די טעג, עס קוקט אויס ווי די גאנצע וועלט האט 

זיך אריינגעשטעלט אין א טורמע. טראכטנדיג וועגן 

דעם אַלעם, איז אין א געוויסן זין, די גאנצע וועלט 

די  אין  וטהרה  קדושה  מער  דא  איז  עס  ריין,  מער 

ווייַל די אַלע שמיציגע פלעצער פון עבירות  צייטן, 

און טומאה זענען פֿאַרמאַכט, אלע קאַסינאָס, באַרס, 

אאז"וו. ממילא איז דער וועלט דא מער קדושה, און 

זיכער  מיר  וועלן  מאָמענטן,  די  אין  זכות  אַזאַ  מיט 

זוכה זיין צו זען דעם אָנקומען פון די משיח צדקינו 

בב"א.

און  בעט,  פון  אויף  שטייענדיג  צופרי  היינט 

די  אין  געשעען  איז  וואָס  אַלעס  וועגן  טראַכטנדיג 

און מער  איין הערן מער  אין  און מיר האלטן  טעג, 

גאנצע  די  אין  זיך  טוט  עס  וואס  כאַאָס  די  וועגן 

וועלט פון די "קאראנע וויירוס", און מיר זעען בחוש 

יעצט, אז אַזויפיל מענטשן פון די וועלט זענען ממש 

פארפרוירן און זענען אין א מצב פון שאק און אין 

מיר  קענען  דעם  אין  אריינטראכטנדיג  און  פּאַניק, 

זען א דבר פלא מאוד, אַז עס זענען נישט דא יעצט 

קיין מלחמות, עס זענען נישט קיין כעמישע וואפנס, 

איז  אַלעס  דעם,  צו  ענליך  עפעס  גאָרנישט  און 

פשוט דורך די אָטעמען פונעם מענטש און וואָס ער 

אטעמט ארויס, מיט דעם מיר קענען זען דעם גרויסן 

כח פון בלויז אַ איין אָטעם.

מיט דעם אַלעם, ווי מיר ווייסן די אמת פון "מדה 

מיר  ווי  אָטעם,  גוטן  איין  בלויז  מרובה" פון  טובה 

קענען זען די כח פון גוטע ווערטער און מעשים, מיר 

ווייסן אַז מיר שטייען אויף אינדערפרי און זאָגן מודה 

אויספאָרעמען  מיר  קענען  כח  דעם  מיט  און  אַני, 

אונזער גאנצע וועלט, און מיר ווייסן די אמת פון די 

כח פון אפילו איין אָטעם פון אַ איד.

חזק",  "שבת  קודש  שבת  דעם  רופן  מיר  ווי  אזוי 

האָפן מיר אַלע צו באַקומען שטאַרקייט, מיר קענען 

און מודה  )עה"כ(,   116 גימטריא  אַז חזק איז  זאָגן, 

אני איז 116, מיט דעם וואס מיר ווייסן אַז גאָרנישט 

איין  ווי  וועלט  דער  אין  נישט  עקזיסטירט  מער 

באַשעפער, דעריבער זען מיר די כח פון איין אָטעם 

ווי  און  אַני,  מודה  זאָגן  און  אויף  שטייען  מיר  ווען 

פון  כח  די  איז  דאָס  און  אונז,  לערנען  חכמים  די 



תפילה,  יעדע  איד,  אַ  פון  זאַך  קליין  אַ  אַזאַ  אפילו 

איז  דאָס  אמן,  זאָגן  און  דאַנקען  פון  וואָרט  יעדער 

די לעקציע וואס מיר קענען נעמען פון די טעג, אין 

וויסן די גרויסקייט פון אונזערע מעגליכקייטן.

מיט דעם, יעדער איד ווי ער איז הייבט אן זיין טאָג 

בויען  צו  אמונתיך,  רבה  איז  אני וואָס  מיט מודה 

שטאַרקייט און ענערגיע צו בייקומען אַלע נסיונות 

בעסטער  דער  אויף  דורכפירן  צו  און  טאָג,  זיין  פון 

וועג זיין תכלית הבריאה.

זאלט איר אַלע זיין געבענטשט מיט א גוטן געזונט 

זאל  איינער  יעדער  און  פון שמחה,  אין דעם חודש 

אַ גוטן שבת גרייטנדיג זיך צום גרויסן חודש  האָבן 

פון ישועה!

op

מיר זענען נכנע אינטערן 
הנהגה פון הקב"ה

בין גאולה לגאולה, מאנטאג אינדערפרי לסדר 
ריח ניחוח לה' ]ויקרא[ כז אדר, פה אָטיסוויל ניו 
יאָרק 

צייט  אין  שניי,  א  געפאלן  איז  אינדערפרי  היינט 

וועטער.  שיין  און  קלאָר  א  געווען  איז  נעכטן  וואס 

אַ  אַזאַ  אין  טוישן  זיך  קען  עס  ווי  זעען  מיר  ווען 

לאמתו  אמת  דעם  בחוש  מיר  זעען  צייט,  קורצע 

אַלע  אַז  גאָרנישט קאָנטראָלירן, און  אַז מיר קענען 

זאכן זענען פֿון השי"ת, מיט אַלעס וואָס איז געשען, 

מיר קען נישט האָבן קיין מנין, אָדער וויזיטס ווי אין 

ווי  מיר  זאָגן  דעם  פֿאַר  און  מאנטאג,  געווענליכן  א 

אלעמאל: גם זו לטובה!.

אַ  פון  השפעה  די  פֿון  קומט  אַני  מודה  היינטיגן 

וועגן  געהערט  לעצטנס  האָב  איך  וואָס  דיסקוסיע 

איז  דיסקוסיע  די  צוקונפֿט.  דעם  פאָראויסזעהונג 

טוען  זיי  ווי  פון  וועג  די  און  "סייענטיסטן"  בנוגע 

איר  ווען  אפילו  אז  מסכים  איז  יעדער  ווייל  דאָס. 

קענט פֿאָרויסזאָגן עפעס, דאך קענען שטענדיק זיין 

ענדערונגען פון איין מינוט אויפן צווייטן, און זאכן 

קענען פּאַסירן וואָס קענען נישט זיין אויסגערעכנט 

אָדער פאָרויסגעזען.

וועט  איר  אַ GPS און  נוצן  וועט  איר  אויב  למשל 

דעסטינאציע,  אַ  צו  וועג  די שנעלסטע  פֿאַר  פרעגן 

עקסידענט  אַ  פאָרויסזאָגן  נישט  אבער  דאס  קען 

וכדו'. מיט דעם שכל מיר ווייסן אַז זאכן קענען זיך 

זענען  זאכן  אַלע  לסוף  ווי  רגע,  צו  רגע  פון  טוישן 

ווערטער  אנדערע  אין  השי"ת.  דורך  קאַנטראָלירט 

אזא  נישטא  זענען  עס  אַז  זאָגן  קלאר  קענען  מיר 

זיכערקייט אין עפּעס  ווי פאראויסזאגן מיט א  זאך 

זאכן  אַלע  אין  און  אדם",  "בידי  טוען  מיר  וואָס 

פאסירט נישט גאָרנישט נאר וואס דער אייברשטער 

אין  ווען  וואָלט  אונז  צווישן  ווער  ווי  פּונקט  וויל. 

וויסטן חלום האָבן פאראויסגעזען אַלעס וואָס מיר 

די  אין  פאסירן  ווען  קען  אזוינס  אז  געשעען  זעען 

מאדערנע תקופה פון תש"פ. 

אבער דאָך מיר מוזן שטענדיק געדענקען די "מדה 

יעדע  אין  זיין  ישועה קען  די  אַז  און  טובה מרובה" 

רגע.

ביי  אַז  באוויסט  איז  עס  דיסקוסיע,  דעם  וועגן 

דאס באשאפן פון דער וועלט און באשאַפונג פונעם 

מענטש, הש"י האט אריינגעלייגט אין יעדן פון אונז 

צו  די פעאיגקייט  איז  דאָס  ווילן, א בחירה.  פריי  א 

אַ יעדן  ווי יעדער פון אונז וועט זיך פירן אין  וועלן 

קען  ער  אַז  טראַכטן  קען  מענטש  אַ  אַז  אַזוי  מצב. 

זיין  אין  זאכן  פילע  אויסקלויבן  אָדער  פאָרויסזאָגן 

אַ  וואָס  פונקט  אַ  צו  קומען  אפילו  קען  עס  לעבן, 

מענטש מיינט אַז ער קען טאָן ווי ער וועלט און וואס 

ער וועלט.

וואָס איז אָבער וויכטיג צו וויסן איז, אַז פּונקט ווי 

אין מלחמה, ווי מען קען ערלויבן דעם שונא צו גיין 

איז  אַזוי  נעץ,  אַן  אונטערשטעלן  צו  כדי  פאָראויס 

דער דאָזיגער ענין פון פרייע ווילן, וואָס יעדער פון 

אונז דאַרף זיך אָפּהיטן און געדענקען אז הש"י איז 

גאָרנישט  אונז מיט  פון  נעמען דעם כח  צו  ביכולת 

מער ווי די אָטעם פון א מענטש.

גוטע  אונזערע  נוצן  אַלע  זאָלן  מיר  דעריבער, 

מכשירים וואָס מיר האבן געקריגן פון די תורה און 

אונזערע חכמים צו לעבן אין דעם וועלט מיט פרייע 

ווילן, מיט דעם מיר מוזן זיין דבוק צו הש"י און צו 

קומט  איד  אַ  ווען  אמונה.  מיט  אנגעגארטלט  זיין 

צו  אני  מודה  מיט  טאָג  זיין  הייבט  ער  אינדערפרי, 

אַז אַלע זאכן  דאַנקען הש"י און מיט איינערקענונג 

זענען קאַנטראָלירט דורך הש"י.

אזוי אין אַלע די פינצטערע טעג, מיר אַלע האָבן אַ 

פֿאַראַנטוואָרטלעכקייט צו נוצן אונזער תורה און צו 

אַלע  פֿאַר  די בעסטע  זענען  וואָס  די ברירות  מאַכן 

פון אונז, ווי הש"י הייסט אונז צו טאָן און וויל אַז מיר 

זאָל טאָן ווי מיר טוען גאָרנישט פֿאַר זיך. דעריבער 

מיט אמונה און שמחה מיר האלטן זיך נאָנט צו הש"י 

און מיר קוקן צו די חכמה פון אונזערע אבות צו פירן 

אונז אין די צייט פון פינצטערניש.

op



"סאשעל מידיא"
דער שרעקליכער מאנסטער

צו  ווארט  יעדעס  איבריג  עס 

א  אין  זיך  געפונען  מיר  אז  שרייבן 

ארום  בושעוועט  עס  מצב,  שווערע 

אינג  באדראט  וואס  וויירוס  א 

מען  האבן  דעם  צוליב  אלט,  און 

און  מדרשים  בתי  אלע  פארמאכט 

ישראל  כלל  און  התורה,  מוסדות 

איז פארשפארט אין זייערע היימען.

דער  גענוג  נישט  איז  אויב 

נאך  מיר  זענען  מצב,  שווערער 

א  נאך  פון  געווארן  געפלאגט 

דאס  אנשיקעניש,  שווערערע 

"סאשעל  הצרעת  נגע  דער  איז 

נישט  בכלל  דא  רעדן  מיר  מידיא", 

פרנסה",  לצורך  "טעכנעלאגיע  פון 

מוכחים  רבנים  פאר  מיר  לאזן  דאס 

פשוטע  פון  דא  רעדן  מיר  בשער, 

ביי  זיצן  וואס  ליידיגייערס  פוסטע 

זיי זעהן  ווי נאר  זיך אין בונקער און 

אדער זיי הערן עפעס א דמיון אדער 

"פאוסטן"  דאס  זיי  וועלן  חלום,  א 

נישט  "פאלויערס",  זייערע  אלע  צו 

אנטהאלט  עס  אויב  נפק"מ  קיין 

רכילות,  הרע,  לשון  שקר,  זיך,  אין 

שפיכת  אכזריות,  פנים,  הלבנת 

לעז,  הוצאת  רע,  שם  מוציא  דמים, 

עיקר  דער  ריב,  חרחור  מחלוקות, 

איז מען איז א "העלד" אז מען קען 

ברעכן די נייעס!.

קען  מען  וואס  מכה  א  איז  דאס 

אזעלכע  יעדע  ווייל  אפשטעלן, 

און  שרייבער,  א  האט  נייעס 

ווער  שוין  מען  ווייסט  געווענטליך 

און  שרייבער,  גרויסע  די  זענען  עס 

עס  ווער  איינער  איר  ווייסט  אויב 

איהם,  פארדאמט  ביטע  זיי,  זענען 

מיט  אפ  האקט  לכה"פ  אדער 

זיי  אז  זעהן  חברה  די  זאלן  איהם, 

זיך  וועט  בקהל  לבוא  אסור  זענען 

נאר  איז  עס  ווייל  אויפהערן,  דאס 

באקומט  מען  אויב  אינטערעסאנט 

געטון  ווערט  דאס  ווייל  שבחים, 

נאר צוליב די קינדערישע תאוה פון 

האבן "עטענטשאן"...

די  זיך  האבן  וואך  די  אויך 

צולזאט,  חברה  "וואטסאפ" 

אין  פאניק  אנזייען  פון  אנגהויבן 

שרעק און די אזוי אויך אנגעצויגענע 

פארשפרטטין  ווי  אטמוספער, 

זיי  אז  מענטשן  אויף  שמועות 

אדער  געווארן,  נעדר  ל"ע  זענען 

מענטשן  פון  בילדער  פארשפרייטן 

מיט  ואדמורי"ם  רבנים  אדער 

פשוט  הייסט  דאס  )וואס  מאסקעס, 

זיך  היטן  וואס  אידן  פון  געמאכט  חוזק 

דאס געזונט(, א.א.וו.

באגניגט  נישט  זיך  האבן  זיי  און 

א  פארשפרייט  נאר  דעם,  מיט 

יצחק  מרדכי  הר"ר  אז  שמועה 

וועג  אויפן  שוין  איז  שליט"א 

אהיים...!, 

שטארק  זיך  האט  דאס  און 

ציבור,  חרדישן  צווישן  פארשפרייט 

טעלעפאנען  די  האב  גלייך  און 

איינער  יעדער  קלינגען,  אנגעהויבן 

האט געוואלט וויסן איז דאס טאקע 

פריינט,  גיטע  די  קינדער,  די  אמת?, 

געווארן  פארפלייצט  איז  יעדער 

מיט קשיות, אזוי אויך אלע עסקנים 

עצה טובה וואס צו טוען מיט די קינדערלעך!
אזוי ווי אסאך אידן זיצן אינדערהיים צוזאמען מיט די קינדער צוליב דעם מצב העולם, און מען 

זיכט עפעס גיטע אקטיוויטעטן, ממילא וואלט אפשר געווען א עצה אז די משפחה זאל זיך 
אראפזעצן און מען זאל 

שרייבן בריוו פאר די אידן אחב"י יושבי חושך וצלמות, 
און אזוי אויך פאר הר"ר מרדכי יצחק שליט"א

)עס זענען דא נאך אסאך אידן אין טורמע, - פרעגט אייך נאך ביי די עסקנים ווי מען קען 
באקומען די אדרעסן(.

זאלן די טייערע קינדער די תינוקות של בית רבן און בחורי חמד ארויסברענגען זייערע געפילן 
וויאזוי זיי שפירן זיך ווען די גאנצע וועלט געפונט זיך אין א טיילווייזע טורמע.

עס קען זיי א דריי-פאכיגע טובה:

א( א מצוה רבה, ב( א גיטע זאך צו האלטן פארנימען די קינדער מיט א זאך וואס עס קען זיי 
פאראינטערסירן, ג( די אידן אין טורמע וועלן זיך פשוט מחיה זיין!



צורו  נישט  מען  האט  ענין  דעם  אין  טוען  וואס 

מודיע  געמוזט  פאריעדען  האט  מען  ביז  געלאזט, 

זיין אז "לא דובים ולא יער", עס האלט נאך נישט 

ביי דעם.

געשעהן?,  שוין  איז  וואס  פרעגן  איר  וועט 

ווי שטארק דער ציבור איז  אדרבא פון זעהט מען 

אינטערסירט איבער זיין וואוילזיין, אמת עס ווייזט 

די הערליכקייט פון כלל ישראל, וואס לעכצט נאך 

אביסל גיטע נייעס פון הר"ר מרדכי יצחק.

אבער, לאמיר זיך אריינלייגן אינעם מצב פון די 

 19 גאנצע  שוין  יצחק,  מרדכי  הר"ר  פון  משפחה 

יאר )יא, ה' ניסן ווערט גאנצע 19 יאר!(, וואס מען קוקט 

ארויס אויף די ישועה, און איר דארפט פארשטיין 

די  באקומען  מען  האט  לאנג  נישט  הערשט  אז 

שמועה אז בעז"ה צום ניייעם יאר וועט הר"ר יצחק 

ארבעטו  אנגעהויבן  האט  מען  און  אהיימקומען, 

און  קעמפ,  אין  אריבערפירן  איהם  זאל  מען  אז 

ביים  כמעט  געהאלטן  שוין  מען  האט  אט  אט 

דער  אנגעריקט  זיך  האט  דא  אבער  אריבערפירן, 

די  פארשפארט  האט  מען  און  הוויירוס"  "גזירת 

מען  וואס  טראץ  און  בא,  ואין  יוצא  ואין  טורמע 

אהיים,  מען  קומט  יארן  האלבע  א  ביז  אז  ווייסט 

דאך האט דאס געברענגט היפשע אנטוישינג, 

ווייל מען האט געהאפט אז אויף פסח זאל ער 

שוין קענען זיין אין קעמפ, אבער ליידער איז 

דאס נאך נישט באשערט, און מען האט דאס 

אנגענומען באהבה.

די  אויף  זאלץ  גיסן  זיך  מען  נעמט  דא  און 

ער  איז  זייט  איין  פון  ווייל  ווינדן...!,  אפענע 

וויזיטן, מען  גיין  פארשפארט, מען קען נישט 

מען  עסן,  געהעריגע  קיין  אריין  נישט  שיקט 

דארמעטארי  פונעם  ארויסגיין  נישט  קען 

אפטיילונג, מען קען נישט ניצן דעם טשאפל, 

מען  האט  מנין  מאנטאג  קבועות'דיגע  דער 

מבטל געווען, מען לאזט נישט גיין אין מקוה, 

מאכן  צו  משוגע  אויסגעפעלט  נאך  האט 

ווייל  נייעס",  "פאלשע  די  מיט  משפחה  די 

אין  זיך  ביי  געזעצן  איז  ליידיגעער  א  עפעס 

זיין בונקער און האט זיך נישט גערעכנט מיט 

קיינעם געפילן אין ארויסגעלאזט די פאלשע 

שמועה.

און יא אזוי ווי יעדע שקר וואס האט אויף 

זיך א קורטוב של אמת האט די נייעס געהאט 

ווייל די רעגירונג האט  עפעס הענט אין פוס, 

געוויסע  ארויסלאזן  פון  טראכטן  זיי  אז  געזאגט 

צו  אויסגעשטעלט  זענען  וואס  ארעסטאנטן 

באקומען דעם וויירוס, ממילא האט דער גרויסער 

גייט  "מסתמא"  אז  צוזאמגעשטעלט  חכם 

דער  זיין  לאמיר  ממילא  ארויסלאזן,  איהם  מען 

ערשטער וואס גייט דאס באריכטן, און האט שוין 

באריכטעט אז ער איז שוין אויפן וועג אהיים...!!!

נייעס  "קראנטע"  די  פון  דוגמא  א  איז  אזוי  אט 

פון די "סאשעל מידיע"!

וויפיל  רחמנים,  בני  רחמנים  אידן,  טייערע 

געווארן  פארשפרייט  שוין  איז  רעות  שמועות 

אידן  טייערע  מידיע",  "סאשעל  בעלי  די  דורך 

נעבעך  זענען  מיר  אז  גענוג  נישט  רחמנות,  האט 

געשלאגן, וואס דארפן מיר נאך צולייגן, וויפיל נאך 

דארף אונז דער רבונו של עולם שלאגן אז מיר זאלן 

שוין אויפהערן מיט דעם?!!!.

כלל ישראל בעט אייך ברחמים

ביטע הערט אויף מיט די הנהגה!

שרייבט פאר הר"ר מרדכי יצחק שליט"א אייערע הערות און 
געדאנקען אויפן גליון, אדער איבער סיי וואס, ער איז זיך מחי' 

מיט א יעדע בריוו, אימעיל, טעקסט וואס ער באקומט!

שיקט איהם א בריוו לדרוש בשלמו
Mordechai Samet

83253-054
FCI Otisville

P.O. Box 1000
Otisville N.Y. 10963

mordchasamet@gmail.com :אימעיל

טעקסט מעסעדש 718-618-9419
צו טעקסן אדער אימעילן קען מען נאר שרייבן אויף ענגליש און 

מען קען גארנישט עטעטשן

נ. ב. ווען איר שרייבט א בריוו ביטע זעהט אריין צו לייגן א אימעיל 
אדרעס , אדער א נומער ווי ר' מרדכי יצחק קען אייך קאנטאקטן 
דורך טעקסט. צוליב וואס צו שיקן א בריוו פון דארט איז פארבינדן 
צו  אייך  אים  גרינגסטע פאר  איז דאס  געוויסע שוועריקייטן  מיט 
בריוו  דעם  דערהאלטן  האט  ער  אז  וויסן  לאזן  און  באדאנקען 
וויל שרייבן א בריוו מוז ער באקומען פון  )ווען ער  עלעקטעראניש. 
זיי א אדרעס ארויסגעפרינט אויף א סטיקער, און דאס איז א גאנצע 

שפיל ביז מען באקומט דאס פון זיי(.

א( עס מוז זיין א ווייסע ענוועלאופ 

ב( מען זאל נישט לייגן קיין שום "סטיקער" אויף די ענוועלאופ, 
די  פון  אדרעס  די  אויף  נישט  און  אדרעס,  ריטורן  די  אויף  נישט 

תפיסה 

ג( די ריטורן אדרעס מוז זיין קלאר געשריבן 

ווייל  בריוו,  אויפן  אדרעס  ריטורן  א  שרייבט  מען  אז  בעסער  ד( 
צומאל עפענען זיי די בריוו, און זיי געבן איהם איבער נאר די בריוו 
און נישט די ענוועלאופ, אזוי ווייסט מען נישט ווער עס האט 

דאס געשיקט.

שיקט א בריוו

צו באקומען דעם גליון אדער פאר סיי וועלכע הערות 

בנוגע דעם גליון שיקט אן אימעיל צו

MoideAniSamet@gmail.com
אדער רופט\טעקסט אויף 845-202-0461

גליון מודה אני



לחיזוק האמונה ולמנוע המשחית ומגיפה
יו"ל לכבוד יו"ד קמייתא של אביהן ואהבן של ישראל

 כ"ק מרן הרה"ק רבינו ישראל אברהם בן כ"ק רבי אליעזר זוסיא מסקולען זצוקלה"ה
שב"ק פרשת ויק"פ כ"ה אדר תש"פ לפ"פ

 בעזהי"ת אדון כל

דער וועלט טרייסלט
דעם טרייסל

מיר שטייען דא ביי די ערשטער "הילולא קדישא"

פון כ"ק מרן הרה"ק מסקולען זצ"ל, כ"ה אדר תש"פ.

נאכנישט  מ'איז  טרייסל,  דעם  נאך  שפירט  ישראל  כלל 

געקומען צו זיך פון דעם שאק אז דער הייליגע סקולענער 

די  איבערלאזָנדיג  אונז,  מיט  נישט  מער  איז  זצוק"ל  רבי 

צעבראכָן. און  פארַ'יתומ'ט  וועלט  אידישע  גאנַצע 

 דער צדיק יסוד עולם, אביהן ואוהבן של ישרא״ל, עמוד 

צלותהון דישרא"ל, וואס האט פארשיינט די וועלט מיט זיין 

תורה ועבודה, באגאסן אידישע קינדער מיט ברכות וישועות 

אזויפיל  געווען  מחזק  און  אויסגעהערט  און  חפניים,  מלא 

לבבות נשברות, איז מער נישטא...

דאס "לעצטע מאל" - צוואה אחרונה

צדיק'ס  געהויבענעם  דעם  אין  אריין  טראכט  מען  ווען 

אין  הינזיכט  יעדן  אין  ארויסשיינען  דמות  זיין  טוט  עבודה, 

ממש. פלא  באופן  עבודה 

'יעדן איד'  איין זאך טוט אבער נאטורלעך אויפבליצן ביי 

דאס  זצוק"ל,  רבי'ן  סקולענע  פונעם  נאמען  דעם  הערנדיג 

איז זיין מלחמת אש קודש וואס ער האט מיט מסירת נפש 

קדושה  פאר  כוחותיו,  כלות  עד  לעבן  גאנץ  זיין  געפירט 

דעם  קעגן  חרמה  מלחמת  דעם  אין  בפרט  און  וצניעות 

וואס דערפאר האט ער  מלאך המשחית פון טעכנעלאגיע. 

כוחות און  זיינע לעצטע פארבליבענע  ממש אוועקגעגעבן 

טאג. לעצט'ן  ביז'ן  ממש  דעם  אויף  פארארבעט 

איז  רבי  דער  וואס  מאל"  "לעצטע  דאס  טאקע  און 

לעצטע  זיינע  מיט  ביהמ"ד  אין  עולם  צום  ארויסגעקומען 

רעון  בעת  געווען  איז  הדין,  בעלמא  כוחות  פארַבליבענע 

דרעוין שבת פרשת בשלח תשע"ט. פאר בערך צען מינוט. 

די שטוב מענטשן האבן נישט געגלייבט אז ער וועט נאך זיין 

בכח אריינצוקומען, )א שבת פריער פרשת בא איז דער רבי 

אריינגעקומען(.  נישט  בכלל  שוין 

עס איז באמת אינטרעסאנט צו באמערקן אז א יאר פריער 

זיינע  געווען  משמיע  רבי  דער  האט  תשע"ח  בשלח  פרשת 

פלאם פייערדיגע ווערטער קעגן די סמארטפאנס וואס איז 

פאלגענד  ]ווי  וועלט.  גאנצער  דער  אין  באקאנט  געווארן 

]>>>>

אין  'אמונה',  מיט  נאר  איז  פרנסה  קודשו:  לשון  וזה 

ישראל ניזונין אלא בזכות 'האמונה'. היינט איז דא נעבעך 

די טמא'נע כלים, די סמארטפאונס, מ'מוז עס האבן צו די 

וואס! איך  ווייס  פרנסה,? 
עס מאכט קאליע די פרנסה!

מ'דארף עס צוברעכן און אוועקווארפן!
 די נייע זאכן ברענגען חלילה 'נייע' חלאים רעים!

פרנסה איז מן השמים,
 מיט 'אמונה' קען מען האבן פרנסה,

 געזונט און אלעס איז נאר מיט 'אמונה',
 דער אייבערשטער זאל העלפן, מ'זאל זוכה זיין 

בקרוב צו אמונה שלימה....

גליון "נאר אמונה"
מאל  לעצטע  דאס  איז  רבי  דער  וואס  שבת  יענע 

אמונה"  "נאר  גליון  דער  ארויס  טאקע  איז  ארויסגעקומען 

חלק א' וואס איז באזירט אויף די אויבנדערמאנטע הייליגע 

זצ"ל. רבי'ן  פונעם  ווערטער 



צוואה  זיין  ווי  אזוי  איז  דאס  אז  געשפירט  האט  מען  און 

אחרונה פאר כלל ישראל זיך שטארק צו זיין אפגעהיטן אין 

דעם.

ימים ידברו די טעג וועלן זיין מליצי טוב
די 'נייע' זאכן ברענגען חלילה 'נייע' חלאים רעים!

"קאראנא וויירוס"
יעצט ביומא דהילולא קדישא, דארף מען זיך מתבונן זיין 

האט  צדיק  דער  וואס  ווערטער  פייערדיגע  הייליגע  די  אין 

אזא  אין  אויס  פאלט  יארצייט  דער  אז  בפרט  און  געזאגט, 

די מחלה מדבקת ר"ל, פון  צייט 

 איז ווער ווייסט צו עס איז נישט געקומען אויף וואס מען 

איז נישט געשטאנען גאר ווייט, פון די סמארטפאונס און די 

איין  און  טומאה  פארשפרייטן  וואס  כלים,  טעכנאלאגישע 

רגע אויף די גאנצע וועלט,

א  אנגעשטעקט  ח"ו  האט  מען  אויב  רעדט  ווער  און   

מען  וואס  וויירוס  קאראנא  די  אזוי  אידישקייט,  צווייטנס 

כאפט איבער איינער פון דעם צווייטן. און די שולן האט מען 

צו  צוגעברעגנט  האט  בקדושה,דאס  ריין  געהאלטן  נישט 

מצב יעצטיגן 

אידן,  אנדערע  פאר'סם'ט  מ'האט  אויב  רעדט  ווער  און   

די שולן האט צוגעברעגט  ריין  נישט געהאלטן  זיך  מ'האט 

מצב.  יעצטיגע  דאס 

דעריבער איז מען ארויס און א גרויסען קבלות קאמפיין 

פאר א מיליאן טעג אז יעדער זאל זיך מקבל זיין עפעס אין 

דעם ענין.

 דער אייבישטער זאל העלפן אז אלע אידן זאל זיין געזינט 

און שטארק און מ'זאל קענען ארויסגיין פון דעם גלות בתוך 

גלות און שנעל זוכה צו די גרויסע גאולה שלימה בב"א.

לך כנות את כל היהודים
דאס געדענקט נאך יעדער ביים כינוס כלל ישראל האבן 
מיר מיט א חרדת קודש געהערט דער זקן וצדיק מיט א ברען 
מעורר זיין רבבות עמך ישראל מיט די נורא'דיגע פארכטיגע 

דיבורים. ובתוך הדברים האט דער צדיק געשריגן,

הישועה  לה'  אבער  קליפות.  די  מיט  מלחמה,  א  איז  עס 
מצליח  מ'וועט  העלפן  אוודאי  וועט  אייבערשטער  דער   -
ווען מ'ציילט ספירה כדי לטהרנו מקלפותינו  זיין, איצטער 

זיין. מכניע  זיי  מ'וועט  ומטומאותינו, 

זיך טאקע קלאר אנגעזעהן אז דער רבי זצ"ל  דאס האט 
ווי דאס פשוט'ע  זעהט דא עפעס שרעקליכס עפעס מער 

זעהט. אויג 

כאטשיג די שרעקליכע תוצאות און חרבנות פון די כלים 
אויפטרייסלען  זאל  אליינס  דאס  אז  נאך,  און  גענוג  זענען 
יעדן איד עד דיכדוכה של נפש, ווער עס טראכט נאר אריין 
אביסל מיט א גראדר מח "איינס פלאס איינס" וואס די כלים 

שטעלן פאר קען דאך צונומען ווערן פון פחד.

מה עוד אז מ'הערט זיך נעבעך אן פון פארוויינטע עלטערן, 
פארווייטאגטע פארפעלקער, חרוב געווארענע צושאסענע 
בחורים און מיידלעך, וואס קומען זיך אויסוויינען אויף זייער 
קיין  איז  נאנט  דער  פון  חורבנות  די  מיט  מ'האלט  חורבן, 
חרמה  מלחמת  אזא  אין  ארויסלאזן  זיך  מ'זאל  חידוש  שום 
מיט דעם מלאך המשחית, און ראטעווען טייערע אידישע 

קינדער פון צוגרינד גיין רח"ל.

זצ"ל'ס  רבי  דעם  פון  געשפירט  יעדער  האט  דאך 
אויסטערלישע קאכעניש און אומגעהויערע מסירת נפש אז 
באגרייפען. מיר  וויפיל  פון  מער  און  טיפער  דא  זעהט  ער 

זיין גאנצע צוגאנג צום כינוס כלל ישראל איז געווען ווי א 
העכערע מלחמה מיט די קליפות און דעם כח הרע.

 די נאנטע פארציילן, אז בשעת די העפטיגע הכנות צום 
כינוס, האט אנהויב אויסגעזעהן אז דאס גייט זיך אויסלאזן 
מיט א דורכפאל. און דער ציבור וועט זיין סאך קלענער ווי 
אזוי  באזארגט,  זייער  געווען  זענען  עסקנים  די  געראכטן, 
ווייט אז הגה"צ ר' מתתי' סאלאמאן שליט"א שותפו הגדול 
פון יבדלחט"א רבינו זצוקלה"ה אין דעם כינוס איז געקומען 
אויף  כינוס  דעם  אפשטופן  מ'זאל  זצ"ל  רבי'ן  דעם  בעטן 

שפעטער,

בי  זצ"ל גענטפערט: "עס שטייט כל  די רבי   האט איהם 
עשרה שכינתא שריא, וואס מיינט מען, אז ווען עס וועט יא 
זיין געלונגן דער כינוס וועט די זאך זיין גענדיגט, די כינוס איז 
נישט די מלחמה, די כינוס איז אז מ'גייט ארויס אין מלחמה. 
השראת  אסאך  מען  דארף  ארויסגיין  קענען  מ'זאל  כדי 
השראת  מער  זיין  וועט  אידן  מער  וואס  איז  נו  השכינה, 

ארויסגיין". קענען  מען  וועט  אזוי  און  השכינה 

בכלל  קען  מען  ווי  נישט  נאך  זעהן  מיר  אפילו  ממילא 
זיך  אינגאנצן באזיגן די קליפת הטעכנאלאגיע, דארפן מיר 

מלחמה, די  מיט  אנגיין  ווייטער  און  שטארקן 

אזוי ווי דער רבי האט געזאגט ביים כינוס לה' הישועה דער 
אייבישטער וועט אוודאי העלפן מ'וועט מצליח. כן יהי רצון 

במהרה

בקודש פנימה
פארציילן  צו  האבן  זצ"ל  רבי'ן  פון  מענטשן  שטוב  די   



אויף  געפילט  און  געזען  האט  רבי  די  ווי  מעשיות  הויפנעס 
אז  אנגעזעהן  קלאר  זיך  האט  עס  כלים,  די  האבן  וואס  די 
כלי  די  באגלייט  וואס  הטומאה  כח  טיפע  דעם  שפירט  ער 

השחתה.

און בפרט אין דעם ענין פון ישועות און רפואות איז געווען 
א דבר פשוט ביים רבי'ן זצ"ל אז דאס איז דירעקט פארבונדן 

מיט די כלים.

*

געשפירט די טומאה
און ער האט  רבי'ן  צום  אינגערמאן אריין  א  איז  איינמאל 
מזכיר געווען זיין חבר – א בחור און געבעטן פונעם רבי'ן צו 
געהייסן  איהם  האט  רבי  די  חבר.  פאר'ן  מטבע  א  בענטשן 
איבערזאגן דעם נאמען, גענומען די מטבע און געוואונטשן 
די  פון  ווערן  ניצל  זאל  ער  העלפן  זאל  אייבערשטער  דער 

כלים.

 דער בחור האט נעבעך פארמאגט א סמארטפאון, און אן 
דעם וואס מ'זאל האבן פארציילט פאר'ן רבי'ן א ווארט, האט 

ער דאס געשפירט הערנדיג דעם נאמען. 

*

דארפסט פשוט אוועקווארפן
דורכרעדן  זיך  אינגערמאן  א  אריינגעקומען  אמאל  ס'איז 
מחלה  ערנסטע  אן  פאר  גיין  זאל  ער  דאקטער  וועלכע  צו 
ה"י, האט איהם דער רבי זצ"ל געגעבן א פרעג: "דו האסט א 

יא. סמארטפאון?" האט ער גענטפערט אז 

 רופט זיך די רבי אן צו איהם, "נו דארפסטו דאך נישט גיין 
און  אוועקווארפן  פשוט  דאס  דארפסט  דאקטער,  קיין  צו 
אלעס וועט זיין גוט אי"ה", איבריג צו זאגן אז אזוי איז טאקע 

געווען.

*

אוועקגעדרייט זיין הייליג פנים
– פון מאנסי, האט פארציילט ביים  כ"ק אדמו"ר שליט"א 
וואס ער האט  א פחד'יגע מעשה  ב"פ.  אין  סעודת שלשים 

מיטגעלעבט. אליינס 

 ס'געוועזן א אינגערמאן וואס זיין ווייב איז נעבעך געווען 
חרוב קראנק מיט די ביטערע מחלה ה"י אויף א שרעקליכן 
אופן, און די דאקטורים האבן געהויבן הענט, און אויפגעגעבן 
אויף איר אינגן לעבן רח"ל, דער אינגערמאן האט געבעטן 

ביים רבי'ן שליט"א פון מאנסי זאל אריינגיין מיט איהם צום 
רבי'ן זצ"ל איינרייסן פאר א ישועה.

מזכיר  און  ווייב  זיין  מיט  צוזאמען  לקו"פ  אריין  איז  ער   
און  רעאגירט  נישט  רבי  די  האט  הפלא  למרבית  געווען, 

אנגעוואונטשן. גארנישט 

 דער אינגערמאן איז געווארן זייער דערשראקן און האט 
פארלוירנערהייט ארויסגענומען פון טאש זיין סמארטפאון 
און זיך אנגערופן צום רבי'ן זצ"ל אז ער האט א סמארטפאון 
און ער איז גרייט דאס צו צוברעכן דא אין צימער צו קענען 

פועל'ן א ישועה,

 ווי נאר דער רבי האט געהערט דעם איד זאגן אויף זיך אז 
ער האט א סמארטפאון האט די רבי האסטיג אוועקגעדרייט 
צער  די  איהם,  אויף  קוקן  געוואלט  נישט  און  פנים,  זיין 
געפילן פון פחד וואס האט געהערשט אין צימער איז געווען 
שרעקליך, דאס פארפאלק איז געשטאנען פארלוירן נישט 

וואו זיך אהינצוטון. וואוסנדיג 

אנגעהויבן  מאנסי  פון  שליט"א  רבי  דער  האט  דא   
דער  דאך,  העלפט  תשובה  "טאטע,  מיטשענען: 
אינגערמאן  דער  און  תשובה  אן  דאך  נעמט  אייבערשטער 

צוברעכן". צו  גרייט  דאס  איז  ער  אז  דאך  שרייט 

 דער אינגערמאן האט זיך געגעבן א נעם צאם און תיכף 
רבינ'ס  אין  דארט  סמארטפאון,  דעם  אראפגעשליידערט 
נאך  שטיקלעך  אויף  משחית  דעם  צימער צושמעטערנדיג 

רבי'ן. פונעם  ענטפער  אן  געהערט  האט  ער  איידער 

 ענדליך האט דער רבי זיך צוריקגעדרייט און אנגעוואונטשן 
און  געזונט  זיין  און  רפואה  גאנצע  א  האבן  זאל  חולה  דעם 
גענצליך  פרוי  די  זיך  האט  נפלא  באופן  בקרוב,  שטארק 
געזונטע  א  היינט  איז  און  ה"י  די מחלה  פון  ארויסגעדרייט 

לאוי"ט. מאמע  אידישע 

*

צדיק'ס  דעם  פון  ארויסצולערנען  אונז  פאר  בלייבט  עס 
צוגאנג, ווי טיף שלעכט די כלים זענען נישט בלויז אין אונזער 
פיזישען וועלטל נאר דאס איז א גאר טיפע יסודות'דיגע כח 

הרע, וואס שטערט אונזער קוואל פון ישועות. 

און אז מיר וועלן זיך אפהיטן אין די ענינים, וועט הקב"ה 
אלע  מיר  און  גיסן  זיך  זאלן  די השפעות  אז  העלפן  אוודאי 
זאלן זוכה זיין צו אלע מיני ישועות בכללית ובפרטית אמן.

הושענא ציון המצינת
בשורות טובות - בזכות א קבלה ביים ציון הקודש

גאר אן אינטערעסאנטע געשיכטע האט זיך אפגעשפילט 
דעם אלול תשע"ט ביים ציון פונעם רבי'ן זצ"ל.

 עס דערציילט א פרוי אז יעדעס יאר פאר די הייליגע טעג 
די  מיט  איר  מיט  מאן  איר  זצ"ל,  רבי'ן  צום  אריין  זיי  פלעגן 

משפחה מיט א קוויטל אויף א ברכה צום נייעם יאר. אין נאך 
די הייליגע טעג פאר דעם נייעם זמן פאר מען שיקט צוריק 
די בחורים אין ישיבה זענען זיי געפארן קיין מאנסי צום ציון 

פון רבינו הנועם אליעזר זצ"ל 

דאס יאר האט די פרוי געזאגט פאר איר מאן, אז וויבאלד 
דער רבי איז שוין נפטר געווארן, וואלט גוט געווען אז מיר 



זאלן אויך יעצט פאר די הייליגע טעג פארן קיין מאנסי צום 
ציום פון דעם רבי זצ"ל.

שוין  ווארט  איך  זיך,  צו  געטראכט  זי  האט  וועג  אויפן 
ווען  נו  ווערן,  כלה  א  שוין  זאל  טאכטער  מיין  אז  שטארק 
מ'קומט  ברענגן,  עפעס  מען  דארף  רבי'ן,  צום  קומט  מען 
נישט מיט ליידיגע הענט. האט זי זיך דערמאנט אז זי האט 
געהערט דעם רבי זצ"ל ווי ער האט געזאגט ]ביי די "החומה" 
פראגראם[ פאר די וואס זענען זיך מקבל צו האבן נאר כשר'ע 
טעלעפאנען אן טעקסט: אז דער אויבערשטער זאל העלפן 
מ'זאל זוכה זיין צו 'הערן' נאר בשורות טובות און 'זעהן' נחת, 

אז מ'זאל קענען הערן נאר וואס מ'באדארף הערן.

 האט זי געטארכט צו זיך אז א טעלעפטן דארף מען נאר 
זי  איז  דעריבער  נחת,  מען  דארף  זעהן  און  הערן  צו  האבן 
מקבל אויף זיך אפילו איר טעלעפאן האט נאר טעקסט, גייט 
זי אויפגעבן איר טעלעפאן און קויפן א כשר'ע טעלעפאן )אן 

טעקסט(.

 זי איז אנגעקומען צום ציון אין דארט האט זי געזאגט איר 
זי  קבלה פאר'ן רבי'ן זצ"ל, און געבעטן אז בזכות דעם זאל 
זוכה זיי צו הערן א גוטע בשורה, איר טאכטער זאל שנעל א 

כלה מיט א גוטן חתן.

גלייך  האט  צופארן,  אהיים  קאר  אין  אריין  זענען  זיי 
געקלינגען דער טעלעפאן, עס רעדט דארט א שדכן, וואס 
ער האט נאך קיינמאל נישט געריפון צו זיי ]אפילו זיי האבן 

א  זאגט  ער  און  קינדער[,  געמאכט אפאר  ב"ה חתונה  שוין 

אייער  ווער  זאגן  אייך  וויל  איך  אויסדרוק,  אינטרעסאנטן 

נייער איידים וועט זיין!!, ער זאגט א נאמען, ער איז א גאר 

א  פון  ישיבה,  סלונים'ער  אין  לערנט  ער  בחור,  חשוב'ער 

באקאנט. זיי  איז  וואס  משפחה,  חשוב'ע 

זיי האבן גלייך געריפון זייער א זוהן וואס וואוינט אין ארץ 

ישראל, ער איז א יונגערמאן ווואס לערנט מיט בחורים, פון 

פארשידענע ישיבות. און אים געפרעגט צו ער האט עפעס 

אז  געענטפערט  ער  האט  ישיבה,  סלונים'ער  קיין  שייכות 

ער לערנט בחברותא מיט דעם משגיח פון דארט. האבן די 

עלטערן געבעטן אז ער זאל זיך שוין נאכפרעגן.

דער זוהן האט צוריק געריפון ביז אפאר מינוט, אז ער האט 

אויסנאם  געגעבן  האט  ער  און  משגיח,  דעם  מיט  גערעדט 

גוטע אימפארמציע, און דער זוהן לייגט צו, אז איך קען גוט 

בחורים, און אזא גוטע אינפארמאציע האב איך נאך קיינמאל 

נישט געהערט. אזא בחור דארף מען כאפן מיט ביידע הענט. 

ב"ה ביז א קורצע צייט האט מען געהערט די "בשורה טובה" 

אז דער שידוך איז געשלאסן געווארן! מזל טוב!.

זיעועכי"א

דער רבי זצ"ל האט 
געווינטשן ביים כינוס

זאל דער רבוש"ע העלפן יעדן בכלליות 

ובפרטיות יעדער מיט וואס זיי דארפן. אז 

מ'וועט אויסראטן די טומאה, די אינטערנעט, 

די טעלעוויזיעס מיט אלע זאכן, וועט דער 

רבוש"ע אויסראטן צרות מיט ווייטאגן, מיר 

זאלן קענען זוכה זיין מקבל צו זיין די ברכות.

 אז מ'וועט ארויסנעמען די משחיתים פון 

די שטובער וועט קענען אריין קומען שמירה 

עליונה, עס וועט זיין איש ואשה שכינה 

שרוייה ביניהם.

 מיר זאלן זוכה זיין בקרוב צו די גאולה 

שלימה צו ביאת משיח צדקנו צום בנין בית 

המקדש השלישי במהרה בימינו אמן.

בעזהי”ת אדון כל

דעת קדשו
של כ"ק מרן אדמו"ר מסקולען זצ"ל

בנוגע כלי סמארטפאון וחברותי' לצורך פרנסה 
מתוך ד"ת בעת ס"ג פרשת בשלח תשע"ח

...פרנסה איז נאר מיט 'אמונה', 
 אין ישראל ניזונין אלא בזכות 'האמונה'.

 היינט איז דא נעבעך די טמא'נע כלים, 
די סמארטפאונס, 

מ'מוז עס האבן צו די פרנסה, ?
ווייס איך וואס! 

עס מאכט קאליע די פרנסה!
מ'דארף עס צוברעכן און אוועקווארפן!

 די נייע זאכן ברענגען חלילה נייע חלאים רעים!

פרנסה איז מן השמים,
 מיט 'אמונה' קען מען האבן פרנסה,

 געזונט און אלעס איז נאר מיט 'אמונה',

 דער אייבערשטער זאל העלפן 
מ'זאל זוכה זיין בקרוב צו אמונה שלימה....


	
	די גרויסע כח פון תפלה  פון א יעדע מענטש און אין א יעדע מצב!!!
	» עס איז א חידוש אז דער אייבערשטער פארשעמט נישט קיין תפלה פון קיין ארימאן?!?!
	» פון וועם האט די כהן גדול אזוי שטארק מורא...?
	» מה טמון בכחה הגדול של התפילה???





